
بین المللی  نمایشــگاه  مدیرعامــل   
از شــهروندان  همدان ضمــن دعوت 
جهــت بازدیــد از 22مین نمایشــگاه 
تخصصی مبلمان و لوستر در نمایشگاه 
بین المللی همدان، بر نقش برگزاری این 
نمایشــگاه در ایجاد رونق اقتصادی این 

صنعت تأکید کرد.
 به گــزارش روابط عمومی نمایشــگاه 
بین المللــی همــدان، حمیــد گلی پور 
با تأکید بــر نقش نمایشــگاه در رونق 
اســتان گفت: صنعت چوب  اقتصادی 
و مبلمــان یکــی از بزرگتریــن صنایع 
کشــور، با ارزش افزوده بالا محســوب 
می شود و بخش قابل توجهی از اشتغال 
کشــور را به خود اختصاص داده است. 
صنعــت چوب و مبلمــان همدان یکی 
از پویاتریــن و مرغوب تریــن تولیدات 
کشور است که توجه و حمایت ویژه ای 
را می طلبد. ما وظیفه خود می دانیم تا با 
برپایی نمایشگاه و در معرض دید قرار 
دادن تولیدات بومی به رونق این صنعت 
کمک کنیم و سرآمد بودن تولیدات بومی 
و به ویژه صنعت مبلمان استان را نمایان 

کنیم. 
وی ادامه داد: در این راســتا بیشــترین 
واحدهای  به  نمایشــگاه  از  مســاحت 

موجود در استان و تولیدکنندگان بومی 
اختصاص یافت. جهــت تنوع و ایجاد 
جذابیــت واحدهایــی از نقاط مختلف 
کشــور از جمله تهران و اصفهان نیز در 

نمایشگاه حضور پیدا کردند.
مدیرعامل نمایشــگاه بین المللی همدان 
اعلام کرد: در این نمایشــگاه 55 واحد 
مشارکت دارند که در این میان 32 واحد 
بومی و 23واحد غیربومی در عرصه مبل 
و 11واحد لوســتر که 10واحد آن بومی 
است شــرکت دارند و در این نمایشگاه 
انواع مبل استیل، راحتی، سرویس خواب 

و کالای خواب عرضه شده است.
نویدبخش  نمایشگاه؛  برپایی   

رونق اقتصادی
وی افزود: نمایشــگاه به عنوان پایگاهی 
برای جمع آوری اطلاعات، محلی برای 
بازاریابــی و تبلیغات و ســنجش ذائقه 
بازار هدف به نوعــی به عنوان واحدی 
غیررســمی بــرای مباحــث تحقیق و 
توســعه در صنایع تولیــدی مختلف به 
شــمار می رود. عــلاوه بر ایــن موارد، 
نمایشگاه ها می توانند در برقراری ارتباط 
بین کارگاهــی تولیدکنندگان و همچنین 
ارتباط تولیدکننــدگان و عرضه کنندگان 

مؤثر باشد.

گلی پــور بــا تأکید بر اینکــه هدف از 
برپایی چنین نمایشــگاهی ایجاد رونق 
در صنعــت مبلمان اســت، افــزود: با 
برپایی نمایشــگاه و ایجاد گردش مالی 
قابل توجه حاصــل از آن که چندصد 
میلیونی اســت، برتری صنعت مبلمان 
اســتان بیشتر به چشــم آمده و با ثبت 
ســفارش های متعدد منجر به رونق این 
صنعت خواهد شد. گردش مالی حاصل 
از برپایی این نمایشگاه علاوه بر صنعت 
مبلمان برای رونق اقتصادی استان مؤثر 
اســت و می تواند آورده قابل توجهی را 

برای استان به ارمغان داشته باشد.
دارای  نمایشگاه،  در  معاملات   

ضمانت اجرایی است
گلی پــور تصریــح کرد: شــهروندان با 
از  بازدیــد  حضــور در نمایشــگاه و 
انتخاب بیشتری  غرفه های متعدد، دامنه 
خواهند داشت و ضمن خریدی مقرون 
به صرفه معامله در محیطی امن صورت 

خواهد پذیرفت.
وی افــزود: خریدارانــی که ســفارش 
خود را در نمایشــگاه ثبــت کنند، مبلغ 
پیش پرداخــت خــود را بــه حســاب 
نمایشــگاه بین المللی به عنــوان امانت 
و ودیعــه  واریــز می کننــد و پس از 

آماده سازی و تحویل در محل نمایشگاه 
بین المللی و تأیید مشتری، مبلغ موردنظر 
به حساب عرضه کنندگان منتقل می شود. 
این مسأله سبب می شود تا خریداران به 
کالای با کیفیت و با هزینه مناسب دست 

یابند.
مدیرعامل نمایشــگاه بین المللی افزود: 
یکــی از چالش های مــا در برگزاری 
نمایشــگاه، فضای محدود نمایشــگاه 
فعلی اســت که بــا وجــود تقاضای 
و  تولیدکننــدگان  ســوی  از  فــراوان 
عرضه کنندگان، متأسفانه به دلیل کمبود 
مســاحت نمی توانیم در خدمت تمامی 
آنان باشیم، این موضوع با افتتاح سایت 
جدید نمایشــگاه و فضای گسترده آن 

حل خواهد شد.
 با یــاری خداوند متعال در نمایشــگاه 
بعدی صنعت مبل که در محل ســایت 
جدید برگزار خواهد شــد شاهد برپایی 
نمایشگاهی در خور پویایی این صنعت 

در استان خواهیم بود.
مبلمان  تخصصــی  نمایشــگاه  22مین 
محــل  در  آذرمــاه   24 از  لوســتر  و 
نمایشــگاه های بین المللی استان همدان 
آغاز بــه کار کرده و تــا  29 آذرماه در 

معرض نمایش قرار دارد.
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سفر شهرستانی
 برای تسریع توسعه

 1- از مهمتریــن وعده های اســتاندار 
همدان در دولت سیزدهم، پیگیری توسعه 
متوازن و عادلانه اســتان است، وعده ای که 
اســتاندار برای تحقق آن خواستار تدوین 
برنامه 4 ساله توسعه استان شده و اقداماتی 

را آغاز کرده است...
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اجرای 
طرح »فراز« 
باید در دستور 
کار باشد

تزریق روحیه 
امید و اعتماد 
مهمترین نیاز 
جامعه است

۲۰۰ هزار نفر 
از بیمه شدگان 
سلامت در همدان 
تحت  پوشش 
پزشک خانواده 
هستند

پیشنهاد های 
جدید ایران 
مقدمه دوره 
هشتم 
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مدیرعامل نمایشگاه بین المللی همدان:

نمایشگاه مبلمان، موجب رونق در این صنعت خواهد شد
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 با توجه به اینکه شــب یلدای امسال 
همزمان با ایام فاطمیه)س( اســت و از 
ســوی دیگر برای تبییــن جایگاه کتاب 
در بطن خانواده و همچنین ســوق دادن 
کودکان و جوانان به ســمت کتابخوانی 
و تقدیــر از جایــگاه پدربزرگ هــا و 
پویش  این  در خانــواده  مادربزرگ هــا 

راه اندازی شده است.
عمومــی  کتابخانه هــای  اداره  رئیــس 
ملایــر از برگزاری »پویــش پدربزرگ 
مناســبت  به  کتابخوان«  مادربــزرگ  و 
بزرگترین شــب ســال در ملایر برای 
نخســتین بار خبــر داد و گفت: در این 
پویــش که به منظور تکریــم جایگاه و 
مقام پدربزرگ و مادربزرگ در خانواده 
صــورت گرفتــه اســت علاقه منــدان 
می تواننــد فیلم های خــود را در همین 
زمینه تا دوم دی  ماه به شــماره واتساپ 

091۸3540039 ارسال کنند.
در  آخشــیک  ســیدمهدی 
گفت وگــو بــا ایســنا و با 
اهداف  از  یکــی  اینکه  بیان 
این طــرح همه گیــر کردن 
فرهنگ مطالعــه کتاب مفید 
داســتانی اســت، گفت: از 
سالیان گذشــته پدربزرگ ها 
و مادربزرگ ها، افســانه ها و 
ایران زمین  کهن  داستان های 
را برای مــا بازگو می کردند 
کــه برگرفتــه از کتاب های 

قدیمی بوده است.
وی  بــا اشــاره به اینکه بــا اجرای این 
پویش، ایــن انگیزه در ذهــن کودکان، 
نوجوانان و جوانان ایجاد می شود که به 
ســراغ آن منابع بروند و آنها را تورق و 
بازخوانی کنند، ادامه داد: از دیرباز بحث 

کتابخوانی در شــب یلــدا در خانواه ها 
وجود داشته است.

رئیــس اداره کتابخانه های عمومی ملایر 
به شــاهنامه خوانی، حافظ خوانی و... در 
آیین شــب یلدا اشاره کرد و گفت: باید 

تلاش کنیم به سمت پر رنگ کردن بحث 
مطالعــه در کانون خانواده هــا و ارتقای 
سطح فرهنگ جامعه پیش برویم و آیین 
» شــب یلدا« یکی از ایــن فرصت های 

مناسب به شمار می رود.

برگزاری پویش » پدربزرگ و مادربزرگ کتابخوان« 
به مناسبت شب یلدا در ملایر

شهردار پایتخت 
سفال ایران: 

لالجین شایسته عنوان 
شهر خلاق است 

حسین افشاری 
فرماندار تویسرکان شد
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افشای سوءمدیریت ها در بیانیه سرپرست جدید باشگاه پاس 

گزارش مالی از تیم ورشکسته

همدان پیام از بازار یلدا گزارش می دهد

یلدای 4 نفره 
یک میلیون و 500 هزار
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 مراســم گراميداشــت ســالروز شهادت 
آيت ا... مفتح و روز وحدت حوزه و دانشگاه 
والمســلمين  حجت الاســلام  مشــاركت  با 
حبيب ا... شــعبانى موثقى، نماينده ولى فقيه در 
استان،  عليرضا قاسمى فرزاد، استاندار همدان 
و محمدعلى زلفى گل، وزير علوم، تحقيقات 
و فناورى و نيــز با حضور معاونان و جمعى 
از مديران، كاركنان و دانشجويان دانشگاه در 

دانشگاه بوعلى سينا برگزار شد.
 در ايــن مراســم ضمن تقديــر از خدمات 
«يعقــوب محمدى فر»، «حســين رضوان» به 
عنوان سرپرســت جديد دانشگاه بوعلى سينا 

همدان معرفى شد.
وزير علوم، تحقيقات و فناورى گفت: تزريق 
روحيه اميــد، اميدآفرينــى و افزايش اعتماد 
اجتماعــى مهمتريــن نياز در شــرايط فعلى 
جامعه است چراكه دشمنان انقلاب و معاندان 
نظام تمام توان خود را براى از بين بردن اميد 

مردم به كار گرفته اند.
محمدعلى زلفى گل در آيين گراميداشت روز 
وحدت حوزه و دانشــگاه و تكريم و معارفه 
جديد دانشــگاه بوعلى سينا  قديم و  رؤساى 
همدان افزود: دانشگاه ها با اميدآفرينى و ايجاد 
اعتماد در ميان دانشجويان نقشى بى بديل در 
تقويت اعتماد ملى و اميد به آينده در راستاى 

توسعه و پيشرفت كشور برعهده دارند.
وى بــا اشــاره به اينكــه اميدآفرينــى براى 
اعتمادسازى در جامعه بسيار ضرورى است، 
تصريح كرد: اقدامات ارزشمند و قابل توجهى 
در 40 ســال گذشته در كشــور انجام شده 
چراكه ما در ابتداى پيروزى انقلاب و در آغاز 
جنگ تحميلى، توان ســاخت سيم خاردار را 
نداشتيم، اما الان كشور توان توليد و ساخت 

تجهيزات پيشرفته ازجمله پهباد را دارد.
زلفــى گل با بيــان اينكه بايد نــوع نگاهمان 
را تغييــر بدهيم، ادامــه داد: برخى اين همه 
پيشــرفت انجام شده در كشــور را نمى بينند 
و فقــط نااميــدى را پمپاژ مى كننــد. وزير 
علــوم، تحقيقــات و فنــاورى با اشــاره به 
اينكه دانشــگاهيان ما افــراد متدين، باتقوا و 
مســئوليت پذيرى هســتند كه بــراى ارتقا و 
پيشــرفت كشــور بايد به علم، ايمان و تقوا 
مجهز شــوند، افزود: دانشــگاه بوعلى ســينا 
همدان زمانى فقط 2 دانشــكده علوم پايه و 
كشــاورزى داشــت كه اكنون همگان شاهد 
رشد چشمگير و مطلوب اين مجموعه علمى 

هستيم.
وى بــا بيان اينكــه علم امــروز دنيا مديون 
بوعلى سينا اســت، گفت: دانشمندان به دنبال 
كشــف مايع حيات و ماده اى بودند كه با آن 
همــه چيز را به طلا تبديــل كنند، اما ابوعلى 
ســينا در كتاب «ابطال كيميــا» گفته كه اين 
روش ها موهوم است و شــيوه تجربى نوين 
را ابداع كرد كه بايد دنبال كيمياى علم باشيم.
وزير علوم، تحقيقات و فناورى اظهاركرد: در 
دانشگاه بوعلى هيأت هاى مختلفى وجود دارد 
و جلســات هم انديشــى، قرآن و نهج البلاغه 
برگزار مى شــود و اين نشان مى دهد كه همه 

اساتيد دانشــگاه هاى ما انســان هاى متدينى 
هستند.

وى با بيــان اينكه دانشــگاه ها، دانش آموزان 
پرشور و شــعف را مى پذيرند و زمينه رشد 
آنها را فراهم مى كنند، افــزود: مديران موفق 
افرادى هســتند كه علاوه بــر درس خواندن 
در يكى از انجمن هاى علمى، اســلامى و يا 

فرهنگى نيز فعال بوده اند.
همچنين در ادامه اين مراسم نماينده ولى فقيه 
در اســتان و امام جمعه همــدان تأكيد كرد: 
وحدت حوزه و دانشگاه مطرح شده تا سمت 

و سوى دانشگاه به سمت خردورزى برود.
به گزارش ايســنا، حجت الاسلام والمسلمين 
حبيب ا... شــعبانى موثقى اظهــار كرد: تحقق 
تمدن اســلامى اگر بخواهد اتفاق بيفتد لازم 

است حوزه و دانشگاه در كنار هم باشند.
وى  با بيان اينكه وحدت اگر به معناى حضور 
در دانشــگاه باشــد قبل از انقلاب هم بود، 
تصريح كرد: در قرن 17 كه مسأله علم مطرح 
شد، اگوسنت كنت كه پدر پوزيتيوست هاست 
در رأس علم، رياضــى را قرار داد و پس از 
آن؛ فيزيك، شــيمى، زيست شناسى و سپس 
جامعه شناســى مطرح شد و از منظر دانشگاه، 
علم فقط علم اثباتى اســت و هــرم علم از 
رياضيــات آغاز مى شــود و در قــرون بعد 

روانشناسى هم به علوم، اضافه كردند.
شعبانى ادامه داد: در اين دوران كه دانشگاه با 
اين تفكر شكل گرفته، علوم انسانى هيچ وقت 
جدى گرفته نشــده و از اول انقلاب، تنها 2
وزير علوم، تحصيلات علوم انسانى داشتند.

نماينــده ولى فقيه در اســتان اظهــار كرد: ما 
اگر بخواهيم به وحدتى دســت پيدا كنيم كه 
جامعه را به ســمت تمدن اسلامى پيش ببرد 
بايد نرم افزار هم داشــته باشد و قطعاً توسعه 
و پيشــرفت در عرصه هــاى مختلف نيازمند 
اقتصاد و توســعه اســت، اما تمدن اسلامى 

بدون علوم انسانى پيش نمى رود.
شــعبانى با بيان اينكه تحول در علوم انسانى 
واقعاً زمان بر است، گفت: تمدن غربى مبتنى 
بر هوش اســت، اما توســعه و پيشرفتى كه 
مبتنى بر هوش اســت با دانشگاهى كه مبتنى 

بر خردورزى است، متفاوت است.
وى ادامه داد: هوش قوه محركه توســعه در 

دنياست و سرعت زندگى بشر مبتنى بر هوش 
است، اما كشف پديده ها فارغ از اخلاق است، 
بنابراين وحدت حوزه و دانشگاه مطرح شده 
تا سمت و سوى دانشگاه به سمت خردورزى 

برود.
نماينده ولى فقيه در اســتان اظهــار كرد: در 
توســعه و پيشرفت هوشــى، فقر و غنا مهم 
نيســت و آنچه در دانشگاه رخ مى دهد همان 
فرهنگ غربى است و ما انسان هاى متمدن در 

ساختار غربى قرار گرفتيم.
  شــعبانى در رابطــه با شــائبه غصبى بودن 
زمين حســينيه امام خمينــى(ره) همدان كه 
نماز جمعه در آن اقامه مى شود، توضيح داد: 
دانشــگاه بوعلى سينا در ســال 1369 زمينى 
داشــت كه در اختيار نمازجمعه قرار گرفته و 
طبق قرارداد قرار بوده اســتاندارى جايگزينى 
به آنها بدهد و آنها مكلف بودند جايگزين را 

واگذار كنند و ارتباطى به ما ندارد.
وحــدت  پيشــگام  شــهيدمفتح   

ارزش هاى اسلامى و دانشگاه بود
استاندار شهيد آيت ا... مفتح را پيشگام وحدت 
بين ارزش هاى اســلامى و دانشگاه دانست و 
گفت: اين شــهيد والامقام به عنوان يك الگو 

نقش مؤثرى را در بيدارى جامعه ايفا كرد.
«عليرضا قاســمى» نيز در ايــن آيين افزود: 
آيت ا... شــهيدمفتح به دليل حضور فعال در 
حوزه و دانشــگاه براى از ميان بردن شكاف 
ميان اين 2 نهاد، تلاشى ارزشمند و همه جانبه 
داشت و در راستاى گسترش ارزش هاى الهى 
در ميان دانشــجويان و مقاومت در برابر نفوذ 
فرهنگ غربى، بذر ايمان و باورهاى دينى را 
در روح و ذهن جوانان دانش پژوه، شــكوفا 

كرد.
وى خاطرنشــان كرد: شــهيد مفتح يك عالم 
ربانى بود كه بــراى مواجهه با نظام طاغوت 
همسو با امام راحل حركت كرد و در بيدارى 

جامعه نقش بى بديلى را ايفا كرد.
اســتاندار با اشــاره بــه اينكه شــهيدمفتح 
شخصيتى حوزوى بود كه در علوم دانشگاهى 
نيز تبحر داشت، تصريح كرد: نظام ستمشاهى 
مى خواست دانشگاه را با فرهنگ غربى همسو 
كنــد و يكى از دلايلى كه دانشــگاهيان عليه 
نظام طاغوت قيــام كردند به دليل دهن كجى 

نظام به فرهنگ اسلامى بود.
قاســمى  در ادامه با اشــاره به اينكه دانشگاه 
بوعلى ســينا يك مجموعه علمى كم نظير و 
توانمند در كشــور اســت كه 2 وزير(غلامى 
و زلفى گل) را به هيــأت دولت معرفى كرده 
است، افزود: اميدواريم اين دانشگاه در علوم 
انســانى نيز گسترش پيدا كند تا شاهد ترويج 
اســلام ناب در اين مجموعه ارزشمند علمى 

باشيم.
 دانشگاه بايد بتواند جايگاه خودش 
را در پيشبرد اهداف جامعه تعريف كند

سرپرســت دانشگاه بوعلى ســينا نيز در ادامه 
اين مراسم گفت: دانشگاه بايد بتواند جايگاه 
خودش را در پيشبرد و ارتقاى اهداف جامعه 
تعريــف كند و خيلى مناســب  و دقيق  براى 
تحقق اين هدف در جامعه اقدام و عمل كند.
حســين رضوان تصريح كرد: دانشــگاه بايد 
در جهت ارتقاى كشــور و حل مشــكلات 
جامعــه ايفــاى نقــش كنــد و جهت گيرى 
آموزشى و پژوهشى دانشــگاه بايد همسو با 
حل مشــكلات جامعه باشد. همچنين رئيس 
سابق دانشگاه بوعلى سينا هم گفت: 13ميليارد 
تومان در اراضى، انباشــت سرمايه داريم، اما 
بــه اعضاى هيأت علمى و حق التدريســى ها 

بدهكار هستيم.
يعقوب محمدى فر با اشــاره به مجلد كردن 
اقدامات تمام ادوار دانشگاه گفت: بنده 17مين 
رئيس دانشگاه بوعلى سينا بودم و خوشحالم 
بگويم مجموعه دانشــگاه بوعلى ســينا بسيار 
متفاوت از ســاير دستگاه هاســت و همه با 

همراهى هم كارها را انجام مى دهند.
وى ادامه داد: آنچه در دانشگاه انجام داديم بر 
مبناى قانون بوده و هدفى جز اعتلا و ارتقاى 
دانشگاه نداشــتم. تلاش شد كه فعاليت هاى 
دانشگاه مســتند و شفافيت داشــته باشد و 

دانشگاه بدهكار نباشد.
گفتنــى اســت كــه مراســم بزرگداشــت             
«هفته وحدت حوزه و دانشــگاه » به مناسبت 
گراميداشــت آيت ا...دكتر محمد مفتح شهيد 
حوزه و دانشگاه در شهرســتان هاى نهاوند، 
تويســركان، رزن نيز با حضور نمايندگان و 
حضور اساتيد و دانشجويان  حوزه و دانشگاه 

نيز برگزار شد.

يـادداشت روز
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سفر شهرستانى براى تسريع توسعه
1- از مهمترين وعده هاى اســتاندار همدان در دولت ســيزدهم، 
پيگيرى توســعه متوازن و عادلانه استان اســت، وعده اى كه استاندار 
براى تحقق آن خواســتار تدوين برنامه 4 ســاله توسعه استان شده و 

اقداماتى را آغاز كرده است.
از جمله اقدامات استاندار تبيين اولويت هاى توسعه استان و همچنين 
سفر به شهرســتان ها براى احصاى نيازهاى آنها براى قرار گرفتن در 

برنامه توسعه است.
2- در اين راستا استاندار همدان در نخستين سفر رسمى، به شهرستان 
ملاير سفر كرده و در ســفرى يك روزه از برخى توانمندى هاى اين 
شهرســتان بازديد و از نزديك در جريان مشكلات اين شهرستان در 

روند توسعه قرار گرفته است.
اين ســفر كه روز جمعه انجام شــده از آن جهــت اهميت دارد كه 
حضور استاندار در شهرستان ها مى تواند روند توسعه شهرستان ها را با 

تصميماتى كه اتخاذ مى شود، تسريع كند.
3- در برنامه توســعه اســتاندار، توجه به معادن جايگاه خاصى دارد 
و تاكنــون وى چندين بار از ضــرورت بهره بــردارى از معادن براى 

تأثيرگذارى بر روند توسعه استان و پيشبرد آن سخن گفته است.
يا اين اوصاف روشن است بخشــى از برنامه استاندار در سفر به 
شهرستان ها بايد به بررسى وضعيت موجود معدنى، موانع فعاليت 
و چگونگى توســعه و فعال تر شــدن معادن شهرستان اختصاص 

يابد.
4- در ســفر به ملاير نيز چنين شــده و اســتاندار بــا اطلاع از 
وضعيت معادن ملاير ضمن بازديد از شــركت معادن سرمك، از 
نزديــك با مديرعامل و كارگران اين شــركت ديدار و گفت وگو 
كرده و در جريان مشــكلات و مســائل اين واحد توليدى قرار 

گرفته است.
وى گفته؛ «دريافت پروانه فعاليت شــركت معادن ســرمك ملاير، 
هماهنگى و مســاعدت مجموعه ســازمان محيط زيست كشور را 
مى طلبــد كه با كمــك نمايندگان مردم اين شهرســتان در مجلس 
شــوراى اسلامى، پيگيرى خواهد شد. ســعى مى شود با دعوت از 
مديران محيط زيست كشور براى بازرسى از شركت معادن سرمك 
ملاير، مســير فعاليت اين مجموعه و توسعه بخش هاى مختلف آن 

را هموار كرد.»
5- معدن ســرمك ملاير به دليل واقع شدن در جوار منطقه حفاظت 
شــده لشگردر، بروز حادثه كارگرى، ايجاد آلودگى سربى در منطقه و 

مسائلى از اين دست معدن شناخته شده اى در استان همدان است.
فعاليت اين معدن همواره از دغدغه هاى طرفداران محيط زيســت 
در اســتان بوده و سازمان حفاظت محيط زيســت به دليل اهميت 
توليدات اين معدن در صنايع ســيمان و... همــواره به دنبال رفع 
مشــكلات آن با لحاظ كردن شــاخص هاى زيســت محيطى بوده 

است.
6- حال در چنين شــرايطى ورود استاندار به موضوع معدن سرمك 
به دليل اعلام وى بر اولويت حفاظت از محيط زيست در هر شرايطى 

نويدبخش لحاظ كردن اين اولويت است.
اولويتى كه در عمل به آن بايد منطقه حفاظت شده حفظ شود، تخريب 
معدن كاهش يابد و آلودگى آن كاملاً برطرف و سلامت جان كارگران 

به بهترين شكل با ايمنى كامل حفظ شود. 
7- معــدن ســرمك و نحــوه عملكرد اســتان و ســازمان حفاظت 
محيط زيست و ديگر دســتگاه هاى مرتبط به عنوان نخستين حركت 
در راســتاى توسعه معادن استان مى تواند لحاظ شود كه الگويى براى 
عمل در ديگر معادن و شهرســتان ها در دستيابى به توسعه متوازن و 

متعادل باشد.
اگــر اين حركــت با رضايت مردمى و دوســتداران محيط زيســت، 
معدن داران و كارگران همراه باشــد، توسعه معادن در استان به شكل 
خوبى پيش خواهد رفت و معادن استان بيشتر به كمك توسعه آمده و 

در تسريع آن مؤثرتر خواهند بود.

بارش ها در استان تا اواسط هفته ادامه دارد

 كارشــناس مركز هواشناسى استان از وضعيت بارش در همدان و 
شهرستان ها از زمان آغاز سامانه بارشى خبر داد.

روح ا...زاهدى در گفت وگو با ايســنا، گفــت: امروز از نظر وضعيت 
بارش آســمانى آرام را خواهيم داشت و سپس از روز دوشنبه ابرهاى 

بارشى آغاز به فعاليت كرده و تا صبح چهارشنبه ادامه دارد.
وى ادامــه داد: بارش ها در اســتان به صورت بــاران و در ارتفاعات 
به صورت بــرف اتفاق مى افتد و در مواقعى كه بارش قطع مى شــود 

تشكيل مه رقيق را پيش بينى مى كنيم.
زاهــدى افزود: از زمان آغاز بارش ها، دماى صبحگاهى به بالاى صفر 
رســيده و از شدت هواى سرد در استان كاسته شده است، اما از روز 
چهارشنبه و با عبور سامانه بارشى از آسمان استان، كاهش دما و تداوم 

سرما را خواهيم داشت.

پيگيرى مطالبات رانندگان برون شهرى از اولويت هاى 
سازمان راهدارى است

 شــهناز كرمى -خبرنگار همدان پيام: مشاور رئيس ســازمان راهدارى در امور مطالعات 
راهبردى كشور با تأكيد بر اينكه رسيدگى به مشكلات و مطالبات رانندگان حمل ونقل جاده اى 
جزو اولويت هاى اين سازمان است، گفت: رانندگى با وسايل نقليه سنگين بين شهرى به ويژه 
اتوبوس و كاميون، ازجمله مشــاغل سخت و دشوار است، در حال حاضر نبود راننده كاميون 
كافى به يكى از نقاط بحرانى اختلال در چرخه تأمين كالا در آمريكا و اروپا بدل شده و يكى از 

دلايل اقبال كم شغل راننده كاميونى در آمريكا شرايط سخت كار است.
مهران قربانى در آيين بزرگداشت هفته حمل ونقل، رانندگان و راهدارى در همدان افزود: به غير 

از تصادف، خطرات جسمى، روحى و جانى در كمين رانندگان برون شهرى است و خستگى و 
خوا ب آلودگى به علت يكنواختى مسير آنها را تهديد مى كند.

وى يادآور شد: در كار اين افراد تعطيلى معنايى ندارد و اين افراد در حقيقت با دورى از شهر و 
خانواده خود كارى مجاهدانه انجام مى دهند.

قربانى ادامه داد: رسيدگى به مشكلات و مطالبات رانندگان حمل ونقل جاده اى از دغدغه هاى 
اصلى مسئولان ذى ربط در حوزه حمل ونقل جاده اى و جزو اولويت هاى سازمان است.

وى خاطرنشان كرد: همدان استانى است كه با غناى فرهنگى خود نقش خود را در هر زمينه اى 
به خوبى ايفا مى كند و فعاليت بى وقفه اصناف مختلف رانندگان و شركت ها كه جزو كانون هاى 
كشــورى نيز به شمار مى روند، دليل بر اين ادعاست. مديركل راهدارى و حمل ونقل جاده اى 
همدان نيز در اين مراســم با تبريك هفته حمل ونقل، رانندگان و راهدارى اظهار كرد: همگان 

بــه خوبى مى دانيم كه حمل ونقل در همه صحنه هاى انقلاب ازجمله جنگ تحميلى و حمل 
كالا هاى اساسى از بنادر و مواردى از اين قبيل به خوبى نقش آفرينى كرده است.

صفر صادقى راد به فعاليت هاى حمل ونقلى اين اداره كل در طول سال اشاره كرد و افزود: استان 
در سال 1398 به عنوان استان معين بارانداز زائران 8 استان كشور انتخاب شد.

وى با بيان اينكه در ارتباط با حمل كالا ها و نهاده هاى دامى از بنادر، استان يكى از استان هاى 
پيشرو اســت، بيان كرد: كالا هاى اساسى بنادر جنوبى كشور با هماهنگى انجمن هاى صنفى 
شركت ها و مؤسسات حمل ونقل كالا و رانندگان وسائط نقليه سنگين سراسر استان با 16هزار 
دستگاه كاميون به استان حمل شده است. مديركل راهدارى استان گفت: هم اكنون 16مجتمع 
خدماتى رفاهى فعال و 20 مجتمع خدماتى درحال احداث داريم و جزو استان هايى هستيم كه 

بيشترين مجتمع هاى خدماتى رفاهى را در سطح استان دارا است.

1- تغيير مديران كل حوزه هنرى و تعاون استان نهايى شده است. 
گويا مديران جديد اين ادارات به زودى معرفى خواهند شــد. گفتنى 
اســت 2 مديرى كه معارفه خواهند شد، بومى و از چهره هاى توانمند 

استان هستند.
2- برخى از مديران ســابق اســتان در كميســيون اصل 90 بايد 
پاســخگوى شكايات ثبت شده باشــند. گويا احتمال ارسال اين 
شــكايات به قوه قضائيه نيز مى رود. گفتنى اســت، اين اقدامات 
در حالى اســت كه مديران، اين روند را پرونده ســازى ارزيابى 

كرده اند.
3- اصولگرايــان به دنبــال عزل مديركل آموزش و پرورش اســتان 
رفته اند. گويا اين تلاش در شــرايطى اســت كــه وزارت آموزش و 
پرورش هم به دنبال تعيين تكليف مديركل استان است. گفتنى است، 
حضور مديركل در يك تجمع صنفى در اعتراض به مصوبه رتبه بندى 

معلمان دليل تلاش براى عزل او است.
4- نخســتين وزير دولت ســيزدهم به زودى در مجلس اســتيضاح 
مى شــود. گويا برخى نمايندگان براى طرح  استيضاح وزير صنعت، 
معدن و تجارت به دليل مشــكلات اين حوزه از جمله افزايش قيمت 

خودرو، در مجلس امضا جمع كرده اند. 
 گفتنى اســت، احتمال استيضاح وزير اقتصاد نيز با توجه به محقق 
نشــدن وعده هاى وى درباره بهبود شــرايط بورس، افزايش يافته 

است.
5-  بانك ها وام وديعه مسكن پرداخت نمى كنند. گويا اكثر بانك ها 
اتمام اعتبار اين نوع وام را دليل نپرداختن آن عنوان مى كنند. گفتنى 
است، افراد زيادى در استان براى اين نوع وام ثبت نام كرده و منتظر 

دريافت آن هستند.

برگزارى ويژه برنامه «يلداى فاطمى»
 توسط شهردارى منطقه يك

 يكى از مهمترين شــب هاى ايرانيان باســتان «شب يلدا »مى باشد 
كــه از ديرباز مورد توجه و اهميت واقع شــده اســت، جشــن ها و 
شب نشــينى هايى كه در اين شب توســط مردم در اقصى نقاط كشور 
برگزار مى شود يك ســنت ديرينه محسوب مى شود كه تا امروزه نيز 

جايگاه بسيار پررنگى در بين مردم ايران دارد.
در شب چهارشنبه بيست وچهارم آذرماه برنامه اى براى كودكان احسان 
تحت عنوان «يلداى فاطمى» توسط شهردارى منطقه يك و با مشاركت 
ســازمان فرهنگى اجتماعى برگزار شد تا يك شب خاطره انگيز براى 

اين كودكان ساخته شود.
مدير منطقه يك با اشــاره به اينكه شــب يلــدا و مهربانى پيوندى 
عميق و ناگسســتنى دارند، عنوان كرد: اين شب تمامى خانواده ها 
دور يكديگر جمع مى شوند و با وقت گذراندن در كنار يكديگر از 
با هم بودن لذت مى برند و اتفاقات ديگر را فراموش مى كنند، حال 
متأســفانه بسيارى از كودكان احســان به دلايل مختلفى نمى توانند 
در كنار خانواده هاى خود باشــند و از ايــن نعمت بزرگ بهره مند 

مى شوند.
حامد جليلوند در ادامه گفت: در ســالجارى تدابيرى انديشــيده 
شــد تا بتوان لحظات خوشــى را براى كودكان احسان رقم زد و 
همچنين آنها را با رســوم و ســنت هاى قديم ايران آشــنا كرد، از 
اين رو در اين برنامه كه به دليل همزمانى شــب يلدا و ايام فاطميه 
«يلداى فاطمى» نام گذارى شــده اســت با 70 نفر از اين كودكان 
عزيز دور هم جمع شــديم و ضمن مرور آداب و رســوم گذشته 
ايرانيــان و اخلاق مدارى حضرت فاطمه(س) اوقات خوشــى را 

سپرى كرديم.

 براســاس آخرين رنگ بندى اعلام شده از سوى 
وزارت بهداشت، از مجموع 10شهرستان اين استان، 9

شهرستان در وضعيت آبى و شهرستان «كبودراهنگ» نيز 
در وضعيت زرد كرونايى قرار دارند.

در جلسه ستاد كرونا كه با محوريت برگزارى آيين هاى 
ويژه ايام فاطميه(س) و نزديكى شب يلدا تشكيل شد، 
رعايت پروتكل هاى بهداشــتى در آيين هاى مذهبى و 
دورهمى هاى خانوادگى بيش از گذشته مورد تأكيد قرار 
گرفت چراكه بى توجهى به پروتكل هاى بهداشتى در 

اين گردهمايى ها مى تواند زمينه اى براى انتقال ويروس 
كرونا و شكل گيرى موج جديد بيمارى شود.

اســتاندار گفت: آمارهاى ارائه شده از سوى دانشگاه 
علوم پزشكى نشان دهنده وضعيت مطلوب و رو به بهبود 
استان همدان درخصوص كاهش آمار بيماران مبتلا به 

كرونا و فوتى هاى ناشى از شيوع ويروس است.
به گزارش ايرنا، «عليرضا قاسمى فرزاد» در ستاد مقابله با 
كروناى استان اظهار كرد: براى تثبيت اين وضعيت رو به 
رشد و مطلوب و همچنين قطع زنجيره انتقال ويروس 

كرونا بايد از ظرفيت رســانه ها براى اطلاع رســانى و 
اقناع سازى مردم نسبت به تزريق واكسن و اجراى كامل 

طرح واكسيناسيون عمومى به خوبى استفاده شود.
وى با بيان اينكه آمار روزانه فوتى كرونا در استان نيز صفر 
شــده است، ادامه داد: به طورقطع رعايت پروتكل هاى 
بهداشتى، اســتفاده از ماسك و پرهيز از عادى انگارى 
همه گيرى ويروس از عوامل مؤثر در تثبيت شرايط و 
تسريع روند بهبودى براى مهار ويروس است. قاسمى 
گفت: براساس گزارش هاى دريافتى، استان در رعايت 
فاصله گذارى اجتماعى رتبه نخست كشور را در اختيار 
دارد كه با اين وجود درصورت بى توجهى به پروتكل ها 
احتمال بازگشت به وضعيت گذشته و افزايش شمار 

مبتلايان و مرگ وميرها نيز زياد مى شود.
اســتاندار تأكيد كرد: با توجه به قرار داشــتن در ايام 
فاطميه(س) و نزديكى شب يلدا، رعايت پروتكل هاى 
بهداشتى در آيين هاى مذهبى و دورهمى هاى خانوادگى 
بيش از گذشــته مــورد تأكيد و توجه اســت چراكه 
بى توجهى به پروتكل هاى بهداشتى در اين گردهمايى ها 

مى توانــد زمينــه اى بــراى انتقال ويــروس كرونا و 
شكل گيرى موج جديد بيمارى شود.

قاسمى افزود: براى كودكان زير 12سال تاكنون تزريق 
واكسن توصيه نشده است بنابراين به منظور پيشگيرى 
از بروز هرگونــه احتمال در ابتلا به ويروس ضرورى 
است خانواده ها درخصوص رعايت اصول بهداشتى از 

سوى فرزاندانشان دقت و توجه لازم را داشته باشند.
 اجراى مرحله دوم طرح سكوى هوشمند 

در استان
معاون سياسى، امنيتى و اجتماعى استاندار همدان نيز 
در اين جلسه گفت: مرحله دوم اجراى طرح سكوى 
مديريت هوشــمند در حوزه حمل ونقل درون شهرى 
بايد با قوت و همكارى نهادهاى مســئول در ســطح 
استان اجرا شود. «مهدى باب الحوائجى» افزود: الزامات 
دستگاه هاى ادارى در زمينه رعايت اصول بهداشتى از 
سوى خدمات دهندگان و خدمات گيرندگان و همچنين 

در محيط هاى كار همچنان بايد مورد توجه باشد.
محمدمهدى مجذوبى نيز در اين جلسه افزود: خانواده ها 

هم نشــينى هاى شــب يلدا را مديريت كنند تا در اين 
دورهمى ها زمينه ساز انتقال ويروس كرونا به ديگر افراد 
از جمله افراد مسن نشوند. وى گفت: آمار مبتلايان به 
ويروس كرونا در اين استان كاهشى است با اين وجود 
به علت افزايش ابتلا به بيمارى در ساير كشورها بايد 
احتياط كرده و نسبت به رعايت پروتكل هاى بهداشتى 
اهتمام ورزيد. همچنين مديركل آموزش وپرورش استان 
در اين بــاره گفت: طبق تأكيد وزارت متبوع رؤســاى 
آموزش و پرورش مكلف به بازديد دوره اى از نواحى 
و بررسى، احصا و انتقال مشكلات موجود شدند كه 
اين سركشــى هاى دوره اى توسط مديران مدارس نيز 
صورت مى گيرد. محمد پورداوود افزود: تاكنون 4 هزار 
كلاس درس به تهويه مناسب مجهز شدند و قرار است 
اداره كل نوسازى، توسعه و تجهيز مدارس، اين هفته نيز 
4 هزار دستگاه تهويه جديد در اختيار آموزش وپرورش 

براى نصب در مدارس قرار دهد.
وى اضافه كــرد: هفته آينده برگــزارى امتحانات در 

مدارس به صورت حضورى صورت مى گيرد، 

وزير علوم، تحقيقات و فناورى به مناسبت گراميداشت روز وحدت حوزه و دانشگاه:

تزريق روحيه اميد و اعتماد 
مهمترين نياز جامعه است

■ امام جمعه همدان: وحدت حوزه و دانشگاه سمت وسوى دانشگاه را به سمت خردورزى مى برد
■ استاندار: دانشگاه بوعلى سينا يك مجموعه علمى كم نظير و توانمند در كشور است

در ستاد كرونا اعلام شد
9 شهرستان استان همدان 

در وضعيت آبى كرونايى قرار دارند
■ خانواده ها هم نشينى هاى شب يلدا را مديريت كنند
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حسين افشارى فرماندار تويسركان شد
 افشارى پس از يك سال فاصله از فرماندارى همدان به فرماندارى 

تويسركان منصوب شد.
فرماندارى تويسركان در سال هاى اخير دستخوش تغييرات و تحولات 
و فراز و نشيب هاى زيادى بوده و سكان مديريت آن به افراد مختلف با 

سلايق سياسى و تفكرات متفاوت سپرده شده است.
گرچه همه فرمانداران تويسركان در سال هاى اخير به نوبه خود تلاش 
هايى براى حل مشكلات شهرستان و حركت در مسير توسعه پايدار 
داشته اند اما برخى معضلات اين شهرستان با وجود تغيير فرمانداران 

همچنان بر جاى خود باقى مانده اند.
شهرستان تويســركان در ســال هاى اخير با چالش بزرگى به نام 
مهاجر فرســتى و كاهش ميــزان جمعيت روبه رو بــوده و اكنون 
علاوه بر اين، تغيير بافت جمعيتى و افزايش افراد ســالخورده يك 
بار ديگر مشــكلات مربوط به حوزه جمعيتى در اين شهرستان را 

رقم زده است.
در زمــان مديريت يكى از فرمانــداران دولت تدبيــر و اميد وى به 
صراحت اعلام كرد كه شــيب جمعيت در تويسركان كاهشى شده و 
حتى در برخى موارد شــاهد مهاجرت معكوس به تويسركان هستيم 
اما اكنون آمار و اطلاعات رســمى حداقل اين مساله را در زمان حال 

تاييد نمى كنند.
تويسركان در ســال هاى گذشــته از فرمانداران اجرايى و ميدانى تا 
فرمانداران دانشگاهى و بيشتر پشت ميز نشين برخوردار بوده اما شايد 
بتوان گفت در مجموع برآيند عملكرد فرماندارى تويســركان متوسط 

ارزيابى مى شود.
از وقتى سيد رسول حســينى فرماندار تويسركان با حرف و حديث 
هاى فراوان جايگزين فرماندار بومى و اسبق تويسركان شد، بسيارى 
از طرفداران فرماندار بومى تويســركان از اين تعويض مهره مديريتى 
دولت در تويســركان ناخرسند شــدند و همين موضوع سبب شد تا 
از همان ابتداى كار در مورد حســينى پيــش ذهنيت نه چندان مثبتى 

ايجاد شود.
فرماندار تويسركان اما سعى كرد با بى توجهى به اين مساله با حداكثر 
سرعت ممكن به تثبيت جايگاه و اجراى سياست هاى كارى خود در 

شهرستان بپردازد.
در ايــن ميان اما نبايد اين موضوع را ناديده گرفت كه حســينى يك 
فرماندار چندان رسانه اى و اهل اخبار و ارائه گزارش مستمر و منظم 
نيســت به گونه اى كــه گاهى در اين زمينه كوتاهى هايى از ســوى 
فرماندارى ديده مى شــود كه بازخورد آن ايجاد ابهام در مورد برخى 

اتفاقات روى داده در شهرستان است.
فرماندار تويســركان در مقطع مديريتى خود گاهى ترجيح داد در 
يك فضاى به زعم خود بدون غوغا و سر و صدا ، از پاسخگويى 
مكرر و مداوم به رســانه ها تا حد امكان خوددارى كند گرچه در 
برخى موارد نيز به صورت حضورى و تلفنى پاســخگوى برخى 

سوالات بود.
افشارى ســابقه فرماندارى مركز استان را در كارنامه خود دارد كه در 
زمان خود مجبور به استعفا شده بود.با توجه به سابقه افشارى ، انتظار 
مى رود عقب ماندگى هاى شهرســتان در زمان مديريت فرمانداران 

پيشين را جبران كند.

توديع و معارفه رئيس شبكه 
بهداشت  و درمان ملاير برگزار شد 

 ملاير-  خبرنگار همدان پيام: ظهر روز گذشته در آيينى با حضور 
سرپرســت دانشگاه علوم پزشــكى و خدمات بهداشــتى و درمانى 
دانشــگاه همدان، سرپرست فرماندارى ملاير، نمايندگان مردم ملاير 
در مجلس شوراى اسلامى و مسئولان ملاير از زحمات چندين ساله 
محسن تركاشــوند تقدير و كريم ميرزايى به عنوان سرپرست شبكه 

بهداشت و درمان شهرستان ملاير معرفى شد.
سرپرســت فرماندارى ملاير در اين آيين ضمن تشكر و قدردانى از 
تلاش هاى بى دريغ محسن تركاشوند در پست رئيس شبكه بهداشت 
و درمان اظهار كرد: تكميل ســاختمان بيمارســتان خيرساز جوراب 
ملاير در حال اتمام اســت و تجهيز و تكميل پرســنل بيمارســتان 
ازجمله اقدامات ضرورى اســت تا اين بيمارســتان به بهره بردارى 
برســد و خدمات مطلوبى به جنوب اســتان ارائه دهد كه بايد مورد 

توجه ويژه قرار بگيرد.
حســين فارســى با اشــاره به پايلوت بــودن شهرســتان ملاير در 
جنوب اســتان افزود: با توجه به تعدد مراجعان از شهرهاى نهاوند، 
تويســركان، خنداب و... به ملاير بيمارستان هاى ملاير در درازمدت 
جوابگوى بيماران نيســت و شهرســتان نيازمند احداث بيمارستان 

300تختخوابى است.
وى ارتقاى دانشــكده پرســتارى ملاير را مطالبه جدى مردم ملاير 
برشــمرد و گفت: با توجه به اختصاص يك دستگاه آنژيوگرافى به 
شهرســتان ملاير انتقال سريع تر اين دستگاه را خواستاريم تا مردم از 

اين امكانات بهره مند شوند و نياز به تردد به همدان نداشته باشند.
 بيمارستان 300 تختخوابى اولويت شهرستان ملاير 

نماينده مردم ملاير در مجلس شوراى اسلامى نيز در اين آيين اظهار 
كرد: شهرستان ملاير مركز تروماى جنوب استان است و نگاه جنوب 
اســتان و حتى شــهرهاى اطراف به ملاير مى باشد، بنابراين نيمى از 
مطالبات استان از شهرستان ملاير است و بخشى از امكانات بايد در 

اختيار ملاير قرار گيرد.
حجت الاســلام احد آزادى خواه با بيان اينكه سرانه تخت بيمارستان 
ملاير نســبت به ميانگين اســتان پايين تر اســت، گفت: با توجه به 
اينكه در اين زمينه عقب هســتيم، اولويت نخست شهرستان احداث 
بيمارســتان 300 تختخوابى اســت كه تقاضا داريــم در اين زمينه 

مساعدت هاى لازم صورت بگيرد.
وى با اشــاره به اينكه دانشــكده پرســتارى ملاير جزء پروژه هايى 
اســت كه رديف بودجه اختصاصى دارد، افزود: دانشــكده پزشكى 
از مطالبات مردم اســت، با توجه به اينكه فضا و امكانات لازم براى 
اين منظور در ملاير وجود دارد اگر تعدادى از رشته هاى پيراپزشكى 
همدان به ملاير ســوق داده شــود، مقدمات لازم فراهم مى شود تا 

دانشكده ارتقا يابد.
آزادى خــواه آنژيوگرافى را مطالبه ديگر مردم عنوان كرد و افزود: در 
اورژانس بيمارستان امام حسين(ع) زيرساخت هاى لازم مهياست و 
طبق آخرين رايزنى و مكاتباتى كه داشــتم موافقت وزارت بهداشت 
براى انتقال دســتگاه اخذ شــد كه انتظار داريم زودتر اين اتفاق در 

ملاير بيفتد.
وى بــا بيان اينكــه با اين اقدامات تحولى در حوزه بهداشــت و 
درمــان ملاير رقم خواهد خورد، گفت: شهرســتان ملاير ظرفيت 
بالايى دارد بر اين اســاس براى توزيع عادلانه امكانات هر كمكى 
لازم باشــد انجام مى دهيم تا قطب درمان به مركز استان محصور 

و محدود نباشد.
 بهداشت و درمان ملاير نيازمند نقشه راه 

ديگر نماينده ملاير در مجلس شــوراى اســلامى نيــز تأكيد كرد: 
شهرستان ملاير در حوزه بهداشت و درمان نيازمند نقشه راهى است 

كه در آن اهداف و برنامه ها مشخص شود.
هــادى بيگى نــژاد با بيان اينكه براى ترســيم نقشــه راه دانشــگاه 
علوم پزشــكى و كادر بهداشــت و درمان ملاير بايد پاى كار بيايند، 
افزود: در اين نقشــه مشخص مى شــود بايد دانشكده علوم پزشكى، 
بيمارســتان آموزشى و خصوصى داشته باشيم و تمام آنچه ضرورت 
دارد مانند توجه ويژه به بخش روســتايى، جذب متخصص و فوق 

تخصص هاى لازم و... ديده مى شود.
 سرپرســت دانشــگاه علوم پزشــكى و خدمات بهداشتى و درمانى 
همدان در اين آيين گفت: حقيقتاً نقشه راه در حوزه بهداشت، درمان 

و آموزش بايد در تمام استان ترسيم و اجرايى شود.
محمدمهدى مجذوبى بيان كرد: در زمينه آموزشــى اگر در استان ها 
دانشــگاه مادر باشد و بتواند دانشــگاه هاى اقمارى را مديريت كند 
بسيار موفق تر عمل مى شود تا اينكه دانشگاه مستقل و ضعيفى داشته 

باشيم.
وى با بيان اينكه دانشــگاه مادر توزيع عادلانه رشــته ها را مى تواند 
مديريت كند، ادامه داد: اگر بتوانيم به اين ســمت حركت كنيم ملاير 
كه دومين شهرســتان پرجمعيت استان اســت در اين زمينه عقب تر 

حركت مى كند به سود ملاير است.
مجذوبى درباره كمبود خوابگاه گفت: رفع اين كمبود موضوع مهمى 
اســت كه نيازمند توجه ويژه است، با توجه به روالى كه در شوراى 
برنامه ريزى وجود دارد اگر ساختمانى معطل مانده باشد، مى توان با 
تغيير كاربرى آن را به عنوان خوابگاه راه اندازى كرد تا كار ســريع تر 

پيش برود.
وى افزود: با ترســيم نقشه راه، هدفگذارى و برنامه ريزى متناسب با 
آن انجام مى شــود و بر اين اساس امكانات بسيج مى شوند تا برنامه 

موردنظر به سرانجام برسد.
 مجذوبــى گفت: در نقشــه راه حوزه بهداشــت و درمــان بايد به 
توريســت درمانى توجه ويژه  اى شــود تا بتوانيم علاوه بر بيماران 

داخل و بين استان جوابگوى بيماران كشورهاى همسايه نيز باشيم.
وى در پايان با بيان اينكه ايجاد بيمارســتان 300 تختخوابى در ملاير 
بايد اتفاق بيفتد، درباره انتقال آنژيوگرافى و خدمات فوق تخصصى 

قول مساعد داد تا به نتيجه برسد.

فعاليت بيش از 200 گروه جهادى
 در كبودراهنگ

 كبودراهنگ -خبرنگار همدان پيام: در سطح شهرستان كبودراهنگ 
بيش از 220 گروه جهادى از اقشار مختلف فعاليت مى كنند.

مسئول بسيج سازندگى سپاه ناحيه شهرستان كبودراهنگ با بيان اين 
مطلب گفت: از سال1379 بسيج سازندگى فعاليت خود را در سطح 
شهرستان آغاز كرده است كه فعاليت گروه هاى جهادى از همان ابتدا 

با توجه به محروميت منطقه آغاز شد.
نوروزى خاطرنشــان كرد: ســاليانه بالغ بر 20 گروه از دانشگاه ها، 

نهادها، مؤسســات و سپاه هاى ساير اســتان ها به صورت گروه هاى 
جهادى در شهرســتان مستقر و به ارائه خدمات بهداشتى و درمانى، 

عمرانى، مشاوره، تربيتى و... مى پردازند.
وى ادامه داد: در شهرســتان كبودراهنگ تعداد 220 گروه جهادى از 
اقشار مختلف محلات و محله محور، بسيج خواهران، دانش آموزان، 
فرهنگيان، پزشــكى و درمانى، صنعت و... فعاليت مى كنند اوج اين 
فعاليت ها در بحث كرونا بود ازجمله اجراى طرح شهيدســليمانى، 
كمك هاى مؤمنانه و تهيه گوشــى و تبلت به كمك خيرين و نهادها 
و بســيج، تهيه و توزيع بيش از هزار بسته لوازم التحرير و بسته هاى 
معيشــتى با تعامل و همكارى ســاير ارگان ها كه محور حركت هاى 

خودجوش بوده است.
نوروزى بيان كرد: گستردگى و محروميت شهرستان كبودراهنگ به 
ويژه منطقه گل تپه و شيرين سو هر ساله گروه هاى جهادى زيادى را 
به منطقه مى كشيد به دليل پيدايش  ويروس كرونا حضور گروه هاى 

جهادى خارج از استان خيلى كم شده است.
وى در پايان با اشــاره به حادثه اى كه بــراى آقاى زارعى، جهادگر 
سردارآبادى در ايام كرونا افتاد، گفت: متأسفانه از ناحيه كتف دست 
ايــن جهادگر قطع شــد و قادر به انجام كارى نيســت تنها مصدوم 
كرونا اين جهادگر اســت بايد تأييديه جانبازى وى به پاس خدمتش 

انجام شود.

 اعتبار هزينه شــده براى پروژه سدگرين نهاوند 
تا تاريخ مذكور حدود 652 ميليارد ريال بوده است.

مديرعامل شركت آب منطقه اى همدان با بيان اينكه 
اعتبار پيش بينى شــده از آغاز پروژه ســد گرين تا 
ابتداى مهرماه سالجارى برابر 336 ميليارد ريال بوده 
اســت، گفت: براســاس مجوز ماده 56 با مشاركت 
بانك هاى كشــاورزى، صادرات و تجارت به عنوان 

سرمايه گذاران در حال انجام است.
منصور ستوده با اشاره به اينكه اعتبار هزينه شده براى 
اين پــروژه تا تاريخ مذكور حدود 652 ميليارد ريال 
بوده اســت، اظهار كرد: در سالجارى براى پيشروى 
اين پروژه بايد 3 هكتار تملك شود كه تاكنون نيمى 

از آن به انجام رسيده است.
وى  با اشــاره به اينكه تا پايان سال 1400، 100هزار 
مترمكعــب خاكريزى بــراى اين پروژه بــه انجام 
مى رســد، گفــت: از اين ميــزان تاكنــون 50 هزار 
مترمكعب انجام و بالغ بر 5 هزار مترمكعب بتن ريزى 
صورت گرفته است. مديرعامل شركت آب منطقه اى 
همدان خاطرنشــان كرد: براى پيشروى اين پروژه به 
طول 1/5 كيلومتر نيز تا پايان سال جاده جايگزين در 

نظر گرفته خواهد شد.
وى بــا بيــان اينكه در راســتاى مطالعــه و اجراى 
پروژه هاى تعادل بخشى منابع آب زيرزمينى شهرستان 
نهاوند نيز در 6 ماهه نخست سالجارى تعداد 11حلقه 

چاه مسدود شده است، اظهار كرد: اين تعداد تا پايان 
ســال طبق پيش بينى هاى به عمل آمده به تعداد 20

حلقه خواهد رسيد.
ستوده تصريح كرد: در اين راستا نيز شاهد يك ميليون 

مترمكعب صرفه جويى در منابع آبى خواهيم بود.
وى در پايان با اشــاره به اينكه در 6 ماهه نخســت 
سالجارى تعداد 35 دستگاه كنتور هوشمند نصب و 
تعداد 15حلقه چاه فاقد پروانه تعيين تكليف شده اند، 
يادآور شــد: با برنامه ريزى هاى به عمل آمده تا پايان 
ســالجارى تعداد 70 دســتگاه كنتور هوشــمند در 
شهرستان نهاوند نصب و تعداد چاه هاى فاقد پروانه 

تعيين تكليف شده نيز به 26مورد خواهد رسيد.

 ملاير- زهرا اميرى- خبرنگار همدان پيام: 
در راســتاى تحقق شعار ســال و حمايت از 
توليد، بايد از تمامى ظرفيت هاى استان كمك 

گرفته شود.
استاندار همدان در جلسه ستاد تسهيل و رفع 
موانع توليد شهرســتان ملاير كــه با حضور 
نماينــدگان ملايــر، معــاون هماهنگى امور 
اقتصادى اســتاندارى و جمعى از مديران كل 
اســتان و شهرستان برگزار شد، اظهار كرد: در 
راســتاى تحقق شعار سال و حمايت از توليد 
بايد از تمامى ظرفيت هاى استان كمك گرفته 

شود.
عليرضا قاســمى فرزاد با اشــاره به بازديد از 
شــركت معادن ســرمك افزود: اين شركت 
بســيار پويا و فعال اســت و مديريت آن يك 
نگاه توسعه محور و اشتغالزايى را مدنظر دارد 
و اســتفاده از دانش و مبانى فنى و اطلاعاتى 

روز را دنبال مى كند.
وى با بيان اينكه دكتر ســلاجغه نيز رويكرد 
دولت ســيزدهم را در رفع موانع توليد دنبال 
مى كند، گفت: نســبت به ميــزان محصولاتى 
كه توليد مى شــود، به شدت نياز است كه در 
بخش هاى ديگر صنعت نيز مشــكلات رفع 

شود.
قاسمى تأكيد كرد: بر اساس رويكرد دولت و 
رهنمودهاى رهبر معظم انقلاب و محورهاى 
اقتصاد مقاومتى كه ايشان تأكيد كردند، بايد به 
توانمندى هاى درون اتكا داشته باشيم و نسبت 
به رفع نيازها و بهره ورى هرچه بيشتر اهتمام 

ورزيم.
اســتاندار همدان با اشاره به ظرفيت هاى ويژه 
ملاير در حوزه توليد، صنعت، كشــاورزى و 
گردشــگرى بيان كرد: اين شهرستان در حوزه 
مبل و منبت و انگور نيز بايد ورود جدى داشته 
باشد كه در ديدار اخير با وزير جهادكشاورزى، 
يكى از موضوعات مــورد تأكيد اجراى طرح 
فراز بود كه به ويژه در ســفرهاى اســتانى و 
جذب اعتبــار موردنياز بايد در دســتور كار 
قرار گيرد. وى ادامه داد: اين شهرستان علاوه 
بــر ظرفيت هاى خوبى كه در حــوزه معدن، 
كشاورزى، صنعت و در حوزه گردشگرى نيز 
زيرساخت ها و امكانات خوبى دارد بايد مورد 

توجه قرار گيرد.
قاســمى خطاب به مديران تأكيد كرد: با نگاه 
مثبت در جهت رفع مسائل و مشكلات توليد 
گام بردارند و همراهى با توليدكنندگان مورد 

تأكيد ما است.
اســتاندار همدان همچنين به آمادگى اداره كل 
منابع طبيعــى و آبخيزدارى اســتان همدان و 
اين شهرستان براى اجراى طرح توليد چوب 
اشــاره و بيان كرد: منابع طبيعــى آمادگى دارد 
عرصــه اى را در اختيار توليدكننــدگان قرار 
دهد و محصولات توليدى به صورت تضمينى 

خريدارى شود.
قاســمى  ادامه داد: طرح توليد چوب يك فاز 
جديد توليد در اين شهرستان است كه مى تواند 
به حوزه مبل و منبت كمك كند و چرخه توليد 

اين هنرصنعت تكميل شود.
سرپرست فرماندارى ملاير نيز به كسب 2 برند 
جهانى انگور و مبلمان منبت در اين شهرستان 
اشاره كرد و گفت: اين شهرستان بيش از 250

هزار تــن انگور توليد مى كنــد و بيش از 60 
درصد توليد مبلمان كشور را در اختيار دارد.

حســين فارســى ادامه داد: اين شهرســتان 
داراى 5 شــهرك صنعتى دولتى و 2 شــهرك 
صنعتى خصوصى اســت و جايــگاه ممتازى 
در پروژه هــاى كشــاورزى، صنايع دســتى و 

گردشگرى دارد.
به گفتــه وى، تعداد 25 هــزار نفر در بخش 
كشاورزى، تعداد 13هزار و 500 نفر در بخش 

صنعت، معــدن و تجارت و 
تعــداد 15هزار نفر در بخش 
مبل ومنبت و صنايع دستى اين 

شهرستان فعاليت مى كنند.
فارســى ادامه داد: شهرستان 
ملاير در راســتاى توســعه 
اقتصادى و پيرو فرامين رهبر 
پروژه هاى  انقــلاب،  معظم 
ســرمايه گذارى  با  را  مهمى 
بيش از 30 هزار ميليارد ريال 
و  بيش از 3هزار و 500 شغل 

در دست اقدام دارد.
سرپرســت فرماندارى ملاير 
سامن،  اقتصادى  ويژه  منطقه 
طرح توســعه فروســيليس، 
احــداث دامــدارى 6 هزار 
رأســى، احداث گلخانه 68

هكتارى گنبد، توســعه 20 هكتارى شــهرك 
صنعتــى حاجى آبــاد، احداث شــهرك 200

هكتارى خياطــان ازندريان و احداث نيروگاه 
500مگاواتــى را ازجملــه پروژه هــاى اين 

شهرستان عنوان كرد.
 اعتبــار 4 پروژه  ملايــر از ملى به 

استانى تغيير يافت
اعتبارات 4 پروژه عمرانى اين شهرستان از ملى 

به استانى تغيير يافته است.
نماينده مردم ملاير  در گفت وگو با همدان پيام، 
گفت: اعتبارات 4 پروژه عمرانى اين شهرستان 
با تغييــر رديف هاى بودجه، هيــچ پروژه اى 
تعطيل نمى شــود و اعتبارات به استان ها داده 

مى شود.
سياست  افزود:  آزاديخواه  احد  حجت الاسلام 
رئيس جمهورى در لايحــه بودجه 1401 اين 
است كه رديف هاى ملى را به حداقل برساند 

و اعتبارات را اســتانى كنــد و هيچ پروژه اى 
تعطيل نمى شود. 

وى  با تأكيد بر اينكه محل اعتبار اين پروژه ها 
ملى استانى است و اعتبارات در استان ها توزيع 
مى شــود، ادامه داد: پروژه چهارخطه ملاير- 
آورزمان- نهاوند ســال گذشته هم اعتبار ملى 

نداشت، اما همچنان اعتبار ملى استانى دارد.
آزاديخواه درباره پروژه آبرســانى آب شرب 
از سد كلان به شــهر ملاير گفت: اين پروژه 
حدود  فيزيكى  پيشرفت 
و به  دارد  درصــدى   98
و  اســت  رســيده  اتمام 

نيازى به اعتبار ندارد.
ايجــاد  دربــاره  وى 
شهر  فاضلاب  تأسيسات 
ملاير نيز افــزود: اجراى 
ايــن پــروژه بــا 2 و يا 
3ميليــارد تومــان اعتبار 
پيش نمى رود و در تلاش 
هســتيم آن را به ماده 56

ببريم.
در  ملاير  مــردم  نماينده 
مجلس شــوراى اسلامى 
يادآور شــد: براى اجراى 
اين پروژه بانك رفاه پاى 
كار آمــده و قرار اســت 
100ميليارد تومان منابــع مالى تأمين كند كه 
كار بســيار بزرگى است. آزادى خواه ادامه داد: 
ورزشــگاه5 هزار نفرى ملاير نيز فاز نخست 
آن به تازگى افتتاح شــد و عمده نيازهاى آن 
شــامل صندلى ها، زمين چمن، محوطه سازى، 
حصاركشى و ساير موارد انجام شده و مابقى 

اقدامات هم در دست اجرا است.
اقتصادمحور  كارهــا  تمامى  انجام   

باشد
ديگر نماينده مردم ملاير در مجلس شــوراى 
اسلامى نيز با تأكيد بر اينكه بايد انجام تمامى 
كارها با محــور اقتصاد باشــد، بر ضرورت 
حمايت از معادن ســرمك تأكيد كرد و گفت: 
صدور مجوز طرح توسعه معادن سرمك، بيش 
از 600 شغل ايجاد مى كند و تأمين مواد اوليه 
براى قطعه ســازى و ساخت باترى را به دنبال 

دارد.

هــادى بيگى نــژاد بــا تأكيد بــر ضرورت 
شكل گيرى زنجيره صنايع شيميايى گياه محور 
افزود: بايد زيرساخت هاى حوزه پتروشيمى با 

توجه به بافت شهرستان شكل بگيرد.
6طــرح توليــدى و اقتصادى در 

شهرستان ملاير مانع زدايى شد
معــاون هماهنگى امور اقتصادى اســتاندارى 
همــدان اظهار كــرد: تأمين زيرســاخت ها و 
برق به ويژه در شــهرك صنعتى جوكار براى 
طرح هــاى موجود و در حــال اجرا، از جمله 

موارد قابل پيگيرى در شهرستان ملاير است.
ظاهر پورمجاهد ادامه داد: پروانه بهره بردارى 
ايــن شــركت در حــوزه طــرح ارزيابــى 
زيست محيطى اســت كه بايد سلسله مراتب 
آن طى شــود و پس از اخذ تأييديه اســتان، 
به ســازمان محيط زيست كشــور مى رود كه 
با نمايندگان ملاير و كمك اســتاندار همدان 
جلســه اى در تهران برگزار و موضوعات حل 

و فصل شد.
معــاون هماهنگى امور اقتصادى اســتاندارى 
همــدان گفت: ديگر طرح هــاى توليدى اين 
شهرستان با بانك مشــكل تمديد سرمايه در 
گردش داشــتند كه مصوب شد مبلغ موردنياز 

تأمين شود. 
پورمجاهد اظهار كرد: يكى از طرح هاى بزرگ 
توســعه استان و شهرستان ملاير نيز با يكى از 
بانك ها مشكل تأمين سرمايه ثابت داشت كه 
مصوب شد به دليل سرمايه گذارى كه مجريان 
در طرح انجام دادند، بانك در نخستين فرصت 

تسهيلات در دست اقدام را پرداخت كند.
2هــزار و 500 ميليــارد تومان در 
شــهرك صنعتى جوكار سرمايه گذارى 

شده است
اســتاندار همدان در بازديد از شهرك صنعتى 
جوكار شهرستان ملاير و واحدهاى در دست 
اجراى فرآورى فروسيليس و دولوميت گفت: 
2 هزار و 500 ميليارد تومان ســرمايه گذارى 
براى اجراى طرح هاى صنعتى در اين شهرك 

در دست اجرا است. 
عليرضا قاســمى فرزاد در ادامه افزود: رشــد 
و توســعه اين شــهرك به ســرعت در حال 
انجام اســت و طرح هاى خوبى نيز در شرف 

بهره بردارى است.

استاندار در بازديد از ملاير:

اجراى طرح «فراز» 
بايد در دستور كار باشد

نخستين كارگاه آموزشى، گردشگرى رزن 
برگزار شد

 رزن- خبرنگار همدان پيام: نخســتين كارگاه آموزشــى، گردشگرى 
توانمندسازى جوامع محلى روستاهاى شهرستان رزن و درگزين برگزار 

شد.
رئيس اداره ميراث فرهنگى، گردشــگرى و صنايع دستى شهرستان رزن و 
درگزين از برپايى نخســتين دوره آموزشى توانمندسازى جوامع محلى 
روستايى دهياران و رؤساى شــوراى اسلامى روستاهاى شهرستان هاى 

رزن و درگزين خبر داد.
شــهروز كهيايى گفــت: با حضــور 250 نفر نخســتين دوره آموزش 
توانمندســازى جوامع محلى روســتايى از رؤساى شــوراهاى اسلامى 
و دهيارى روســتاهاى شهرســتان رزن و درگزين در سالن انديشه اداره 

فرهنگ و ارشاد اسلامى شهرستان برگزار شد. 
وى ادامه داد: هدف از برگزارى دوره هاى آموزشى ارتقاى سطح توانايى 
و مهارت هــاى راهبردى و كاربردى در راســتاى توســعه پايدار مناطق 

روستايى و ارتقاى خدمات، تسهيل و توسعه گردشگرى بود.
كهيايى ابراز اميدوارى كرد: با برپايى اين دوره شــاهد رونق گردشگرى 

روستايى، كشاورزى و ايجاد بوم گردى در روستاهاى برخوردار باشيم.

مديرعامل شركت آب منطقه اى همدان اعلام كرد
هزينه كرد هزينه كرد 652652 ميليارد براى پيشبرد پروژه سد گرين نهاوند ميليارد براى پيشبرد پروژه سد گرين نهاوند

حوزه  در  ملاير  شهرستان 
مبل و منبــت و انگور نيز 
داشــته  جدى  ورود  بايد 
با  اخير  ديدار  در  كه  باشد 
وزير جهادكشاورزى، يكى 
تأكيد  مورد  موضوعات  از 
اجراى طرح فراز بود كه به 
ويژه در سفرهاى استانى و 
بايد  موردنياز  اعتبار  جذب 

در دستور كار قرار گيرد
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هيأت موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتى اراضى و ساختمان هاى فاقد 
سند رسمى

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آيين نامه قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي و اراضي 
و ساختمان هاي فاقد سند رسمي

برابر رأي شماره 140060326008000100 هيأت اول موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي 
اراضي و ساختمان هاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملك رزن تصرفات 
مالكانه بلامعارض متقاضى آقاى عابدين نوروزى فرزند جعفرعلى به شماره شناسنامه 1271 
و شــماره ملى 3990984543  صادره از رزن در هشتاد شعير مشاع از عرصه به انضمام نود 
و شش شعير اعيان ششدانگ يك قطعه زمين مزروعي آبى به مساحت 234466 مترمربع 
پلاك شــماره 399  فرعى از 90 اصلى قريه هريان واقع در همدان بخش 5 حوزه ثبت ملك 
رزن محرز گرديده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي 
مي شود، در صورتي كه اشخاص نسبت به صدور سند مالكيت متقاضي اعتراضي داشته باشند 
مي توانند از تاريخ انتشــار اولين آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و 
پس از اخذ رسيد، ظرف مدت يك ماه از تاريخ تسليم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع 
قضايي تقديم نمايند. بديهي است در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد. 
(م الف 62)

تاريخ انتشار نوبت اول: 1400/09/28
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1400/10/13

حسين حيدرى - رئيس ثبت اسناد و املاك شهرستان رزن

خبـر

عده اى منافع خــود را با 
پيشرفت مذاكرات در خطر 
مى بينند و عده اى هم ممكن 
به  در  تسريع  براى  است 
نتيجه رســيدن مذاكرات 
و  اصول  از  باشــند  مايل 
آرمان ها يا مصلحت كشور 
شود.  چشم پوشى  ملت  و 
اين 2تفكر خطا هستند و 
مسئولان مذاكرات نبايد به 

هيچ يك از آنها تن دهند. 

سياستسياست
 siasat@hamedanpayam.com
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در مورد حذف ارز 4200 تومانى
 بايد در مجلس بحث كرد

 عضو كميســيون امور داخلى كشور و شوراها در مجلس شوراى 
اسلامى، تأكيد كرد كه تلاش براى كاهش تفاوت ها در پرداخت حقوق 

يكى از نقاط قوت لايحه بودجه سال 1401 است.
محمدرضا صباغيان در گفت وگو با ايســنا، درباره ويژگى هاى لايحه 
بودجه سال 1401، گفت: در بودجه پيشنهادى سال 1401 اصلاحاتى 
نســبت به سال هاى قبل صورت گرفته كه منجر شده بودجه وضعيت 
مطلوبترى داشــته باشــد. يكى از نقاط قوت اين بودجه تلاش براى 

كاهش تفاوت ها در پرداخت حقوق است.
وى در ادامــه اظهار كــرد: از ديگر نكات مثبت ايــن بودجه كاهش 
هزينه هاى جارى است؛ هزينه هاى جارى در حد 30 درصد در لايحه 
پيشــنهادى كاهش يافته است. در حوزه درآمدها و هزينه هاى استانى 
نيز تدابير خوبى ديده شده است، تدبيرى اتخاذ شده كه استان ها خود 
درآمدزايى داشــته و از همان محل هزينه كنند. در حوزه ســاماندهى 

بانك ها نيز نگاه مثبتى در لايحه پيشنهادى حاكم است.
نماينده مردم مهريز و بافق در مجلس شــوراى اسلامى تصريح كرد: 
از آنجا كه اين دولت نخســتين سال اســت كه بودجه تدوين كرده 
از نظر بنده بودجه خوبى اســت و ان شــاءا... با همكارى مجلس و 
چكــش كارى نهايى نيز بهتر خواهد شــد. درخصوص حذف ارز 4

هزار و200 تومانى از نظر بنده لازم اســت كه در مجلس بيشــتر بر 
روى آن بحث شــود، درخصوص فروش نفت نيــز نگاه خوبى در 

لايحه بودجه وجود دارد.

قانون اساسى همگام با نيازهاى روز 
بازنگرى شود

 اصلاح اصول قانون اساســى و بازنگرى در آن يكى از روش هاى 
تغيير نحوه حكمرانى و حركت از وضعيت موجود به سمت حكمرانى 
مطلوب و ارتقاى آن اســت تا ضمن تبيين ساختار، جايگاه و حدود 
قدرت سياســى حاكم، حقوق و آزادى هاى شهروندان نيز تضمين و 

روابط قدرت تنظيم شود. 
اصل 177 قانون اساســى ذيل فصل چهارم ايــن قانون، بازنگرى در 
قانون اساسى را بر خلاف قانون اساسى سال 1358 مورد تجويز قرار 
داده اســت كه البته اين تجويز مطلق نيست و به تصريح مقررات ذيل 
اين اصل، محتواى  اصول  مربوط به  اسلامى  بودن  نظام  و ابتناى  تمامى  
قوانين  و مقررات  بر اساس  موازين  اسلامى  و پايه  هاى  ايمانى  و اهداف  
جمهورى  اســلامى  ايران  و جمهورى  بودن  حكومت  و ولايت  امر و 
امامت  امت  و نيز اداره  امور كشــور بــا اتكا به  آراى عمومى  و دين  و 
مذهب  رسمى  ايران  تغييرناپذير و غيرقابل بازنگرى اعلام شده است.

با گذشــت بيش از 30 ســال از بازنگرى در قانون اساسى، اصلاح و 
بازنگرى مجدد در آن ضرورت دارد، در زمانى كه قانون اساسى سال 
1358 با دســتور امام خمينى(ره) در ارديبهشت ماه مورد بازنگرى قرار 
گرفت، شــرايط كشــور با وضعيت فعلى متفاوت بود. جنگ تازه به 
اتمام رسيده بود و زيرساخت هاى اقتصادى كشور در اثر جنگ دچار 
آســيب هاى جدى شــده بود و با رحلت حضرت امام(ره)، وضعيت 

رهبرى نظام نيز بايد تعيين تكليف مى شد.
در حال حاضر پس از گذشت 32 سال از بازنگرى در قانون اساسى و 
با توجه به تغيير شرايط اجتماعى و سياسى در كشور، ضرورى است 
قانون اساسى همگام با نيازهاى روز كشور بازنگرى شود و در مواردى 
كه بازنگرى منجر به بهبود وضعيت مديريت سياســى در كشــور و 

ارتقاى سطح حكمرانى مطلوب شود، تبعاً مطلوب خواهد بود.
كه اصلاح اصول قانون اساســى و بازنگرى در آن يكى از روش هاى 
تغيير نحوه حكمرانى و حركت از وضعيت موجود به سمت حكمرانى 
مطلوب و ارتقاى آن است، قانون اساسى ضمن تبيين ساختار، جايگاه 
و حدود قدرت سياســى حاكم بايد حقوق و آزادى هاى شهروندان را 

نيز به طور كامل تضمين و روابط قدرت را تنظيم كند.
در حال حاضر مباحثى داير بر تغيير نحوه مديريت سياســى در كشور و 
تغيير نظام رياستى به پارلمانى جهت هماهنگى بين دولت و مجلس مطرح 
شــده است تا با هماهنگى اين 2نهاد با يكديگر و از بين بردن اختلافات 
بين دولت و مجلس كه در مــواردى به لحاظ هم جهت نبودن موجب 

ناكارآمدى دولت مى گردد، كشور به نحو بهتر و چابكترى اداره گردد.
در حال حاضر، برخى از اصول قانون اساســى به لحاظ تفاسيرى كه 
از آن صورت گرفته اســت، عملاً متروك مانده و يا اجراى آن با آنچه 
مقصود واضعين آن بوده فاصله گرفته است. در برخى موارد نيز قانون 
اساسى با خلأهايى مواجه است كه نمى توان با قانون عادى آنها را پر 
كرد، مانند شــرايط مقرر براى نامزدهاى رياست جمهورى كه بايد در 
ايــن رابطه بازنگرى لازم در قانون اساســى صورت گيرد و از طرفى 
تكليف نهادهايى مانند شــوراى عالى انقــلاب فرهنگى كه در قانون 
اساســى مورد پيش بينى قرار نگرفته، اما در عمــل و در مواردى كار 

قانونگذارى انجام مى دهد روشن شود.
به گزارش ايســنا، نظام تك مجلســى فعلى نيــز در عمل با نقايص 
متعددى روبه رو است و مجلس شــوراى اسلامى به عنوان يك نهاد 
تخصصى براى قانونگذارى، كارنامه موفقى نداشــته است و ضرورى 

است كه نظام قانونگذارى در قانون اساسى تغيير كند.
در حال حاضر نهادهاى متعددى در كشــور به صورت موازى فعاليت 
دارند كه وظايف آنها با يكديگر تداخل و در مواردى تعارض دارد، اين 
نهادهاى موازى و موازى كارى هايى كه توســط آنها صورت مى گيرد، 
موجب كندى اداره امور در كشــور و امكان نداشتن اعمال حكمرانى 
مطلوب در كشور و صرف بودجه فراوان براى چند نهاد موازى است 

كه مى توانند به صورت يكپارچه و با يك بودجه فعاليت كنند.
قانون اساســى درصورت بازنگرى بايد فعاليت احزاب سياســى در 
كشــور را بيش از آنچــه كه امروز در اصل 26 قانون اساســى به آن 
تصريح شــده است، توسعه دهد و نظارت استصوابى شوراى نگهبان 
در موضوع انتخابات را ساماندهى كند و عباراتى مانند «رجل سياسى» 
را كه هنوز محل مناقشه در انتخابات رياست جمهورى است را مورد 

اصلاح قرار دهد تا نتوان قرائت هاى مختلفى از آن ارائه كرد.
بازنگرى در قانون اساسى نياز به بررسى دقيق آن دسته از اصول قانون 
اساسى كه واجد قابليت بازنگرى است و آسيب شناسى وضع سياسى 
موجود و استفاده از متخصصان حوزه حقوق عمومى دارد، اصل 177
قانون اساســى كه بازنگرى در قانون اساسى را تجويز كرده در زمره 
روش هاى نسبتاً انعطاف ناپذير در اصلاح قانون اساسى است و مراحل 
مختلف و متعددى بايد طى شود تا قانون اساسى مورد بازنگرى قرار 

گيرد و همين امر مسير تغيير قانون اساسى را دشوار مى كند.
*سيد مهدى حجتى، وكيل دادگسترى

براى صيانت از جان مردم بر تردد از مرزها با 
جديت نظارت شود

 رئيس جمهورى با قدردانى از همراهى مردم و تلاش كادر بهداشت و درمان 
در كاهش آســيب هاى كرونا، بر ضرورت حفــظ و تقويت اين روند با تأكيد 
مضاعف بر رعايت شيوه نامه هاى بهداشتى و تداوم كنترل هاى دقيق و هوشمند 

به ويژه در مرزهاى كشور تأكيد كرد.
به گزارش ايرنا،  ســيد ابراهيم رئيسى در جلسه ستادملى مقابله با كرونا اظهار 
كرد: صيانت از جان و ســلامتى مردم ايجاب مى كند كه تردد افراد از مرزها به 
ويژه از كشــورهايى كه احتمال سرايت بيشترى وجود دارد، با دقت و جديت 

كنترل شود.
وى ادامه داد: البته محدوديت هايى كه در اين زمينه اعمال مى شــود به گونه اى 

باشد كه براى تردد ضرورى مردم مشكلى ايجاد نكند.

اعمال فيلترينگ 
براى سلامت فضاى مجازيس لازم است 

 اعمــال فيلترينــگ و محدوديت در تمــام دنيا وجــود دارد و حتماً براى 
سالم سازى فضاى مجازى لازم است. 

وزير ارتباطات در نشســت خبرى خود كه روز گذشته برگزار شد، اظهار كرد: 
طرح صيانت بايد اتفاق بيفتد، چون فضاى مجازى به محل زيست مردم تبديل 
شده و اگر قاعده مند نباشد ما به عنوان حاكميت نمى توانيم از حقوق مردم دفاع 

كنيم و لازمه آن شفا ف سازى است.
عيسى زارع پور افزود: هر پلتفرم خارجى كه قوانين و الزامات ما را بپذيرد امكان 
فعاليت در كشور ما را دارد. سرعت اينترنت حق الناس است، در كشور ما فشار 
بر شبكه موبايل اســت كه ظرفيت آن را نداريم. 20 ترابايت بر ظرفيت شبكه 

زيرساخت در سال 1401 اضافه مى شود.

عضو كميسيون برنامه و بودجه:
رتبه بندى معلمان بخش عمده اى از 

مطالبات را برآورده مى كند
 شايد رتبه بندى معلمان نتواند صددرصد خواسته هاى فرهنگيان زحمتكش را برآورده 

كند، اما با اجراى اين قانون بخش عمده اى از مطالبات اين قشر برآورده خواهد شد.
عضو كميسيون برنامه وبودجه مجلس در گفت وگو با ايسنا، گفت: تلاش كرديم تا 
مشكلات مالى و معيشتى فرهنگيان را تا حدى مرتفع كنيم و از سوى ديگر منابع 
مالى آن پايدار باشــد. رجب رحمانى در ادامه با بيان اينكه ما تلاش كرديم تا اين 
مصوبه همچون قانون بازنشستگى و قانون مديريت خدمات كشورى مستحكم بوده 
و منابع مالى آن نيز پايدار باشد، اظهار كرد: در سالجارى 25هزار ميليارد تومان براى 
رتبه بندى معلمان در نظر گرفته شده است و در بودجه سال 1401 نيز به طورقطع 

منابع لازم براى اجراى دقيق اين قانون را پيش بينى خواهيم كرد. 

خواست ايران لغو تحريم ها و 
راستى آزمايى آن است

هادى بيگى نژاد، نماينده ملاير و عضو كميســيون انرژى مجلس 
شوراى اسلامى در صفحه شخصى خود در توئيتر، نوشت: «در مذاكرات 
برجامى بايد تيم مذاكره كننده توجه جدى داشته باشد كه خواست ايران 
لغو تحريم ها و راستى آزمايى آن توسط ايران است. آمريكايى ها دنبال 
تغيير هدف ايران در مذاكرات هستند تا بين اركان سياسى كشور و سپس 

جريان هاى مردمى و سياسى اختلاف بيندازند.»

محمد ترابى »
 جمعه گذشــته على باقرى، مذاكره كننده 
ارشد ايران در توئيتى نوشت كه پس از يك 
وقفه چند روزه مذاكــرات را ادامه خواهيم 

داد. 
نســبت به اظهــارات پيرامون اين مســأله، 
دوره هفتــم مذاكرات وين بــا هدايت تيم 
مذاكره كننده  منتخب دولت سيزدهم به پايان 

رسيد. 
تروئيــكاى اروپايى در رابطه بــا پايان دوره 
هفتــم در بيانيه اى اعلام كردند كه به تصميم 
باقرى براى بازگشــت به تهران براى رايزنى 
احتــرام مى گذارنــد، اگرچه ايــن موضوع 
«توقف نااميدكننده اى» در مذاكرات به شمار 

مى آيد.
البته باقرى در واكنش به اين بيانيه اعلام كرده 
بود كه طرف ايرانى در اين مرحله خواســتار 
توقف مذاكرات نشده است. ما از ابتدا بر سر 
يك وقفه عادى پس از رسيدن به پيش نويس، 

توافق كرده بوديم.
گفتنى اســت، با وجود اينكــه تفاوت در 
موضع گيــرى طرفيــن مذاكره كننــده دور 
از انتظــار نيســت، با اين حــال تفاوت در 
اظهارات طرفين مذاكره  كننده در اين دوره، 
متفاوت تر  گذشــته  دوره  شــش  به  نسبت 
اســت. اين مســأله در رابطه با نظر طرفين 
مذاكرات درباره نتيجه اين دوره نيز صدق 

مى كند. 
باقرى در جمعه گذشــته در كنار خبر پايان 
دور هفتــم، در توئيتــى نوشــت: اين هفته 

پيشرفت خوبى داشتيم.
وزارت امورخارجه روســيه روز گذشته با 
انتشــار بيانيه اى با تأكيد بــر اينكه «تاكنون 
پيشــرفت هاى مهمى در رايزنى ها مشاهده 
شده» آمده است: اين فهم مشترك در ميان 
مذاكره كننــدگان وجــود دارد كه رايزنى ها 
در آينده نزديك از ســرگرفته شود. تمامى 
طرف ها آمادگى خــود را براى به كارگيرى 
تمام تلاششــان به منظور رســيدن به يك 
توافق مورد قبول طرف ها، در مدت زمانى 
كوتــاه و در جريان دور آتــى مذاكرات را 

كرده اند. ابراز 
از ســوى ديگــر در كنــار ابــراز نااميدى 
اروپايى ها نســبت به توقف مذاكرات، جيك 
ســاليوان، مشــاور امنيت ملى آمريكا كه در 
شوراى روابط خارجى صحبت مى كرد، گفت 
كه مذاكرات در وين به خوبى پيش نمى رود 
و اين به معناى آن است كه هنوز راهى براى 

بازگشت به برجام نداريم.
 شرح مذاكرات دور هفتم
 از زبان باقرى و انريكه مورا

معــاون وزيرخارجه ايــران در گفت وگو با 
المياديــن، گفــت: در دور هفتــم مذاكرات 
رويكرد خود نســبت بــه پيش نويس هاى 6
دور گذشته را مطرح كرديم. مسأله مهم اين 
اســت كه طرف ديگر مذاكرات با رويكرد ما 
به عنوان پايه و اســاس دور جديد مذاكرات 

موافقت نمى كرد.
باقــرى ادامه داد: مجموعــه1+4 پس از يك 
هفته مذاكرات فشرده با رويكرد ايران كه در 
پيش نويس مطرح كرديم، موافقت كرد. اكنون 
2 پيش نويس جديد داريم؛ اين 2 پيش نويس 
اساس مذاكرات در دور جديد خواهند بود. 

معاون مسئول سياست خارجى اتحاديه اروپا 
برجام  مشترك  كميســيون  هماهنگ كننده  و 
نيــز در صفحه توييترش نوشــت: دور هفتم 

منطق و هدف مخصــوص به خود را در 
3 مرحلــه داشــت: 1. وارد كردن هيأت 
جديــد مذاكره كننده ايــران در مذاكراتى 
ادامه دار و نســبتاً كامل از نظر رويه امور؛ 
2. مذاكره درباره ايده هــاى جديد بالقوه 
دولت جديد[ايران]؛ 3. بررسى اين كه آيا 
هر يك از هيأت هــاى مذاكره كننده ديگر 
مايلنــد اين ايده ها در متن اصلى، _مبناى 
پذيرفته شده براى نتيجه نهايى مذاكرات 

وين_ بگنجانند يا نه. 
انريكه مــورا ادامــه داد: دور 7/5 درباره 
وظيفــه ســوم، ســخت ترين مــورد از 
وظايف ياد شــده بود. دور هفتم در غير 
اين صورت، ناقص مى ماند. حالا ما مبنايى 
مشترك داريم كه فصل لغو تحريم هاى آن 
در منطق درونى اش كمى متفاوت اســت، 

اما با اين حال، مشكل خاصى نيست.
 فشار هاى داخلى بر دولت

مى تــوان گفت كــه مذاكــرات در پايان 
دوره هفتم نســبت به ابتــداى اين دوره 
از مذاكرات، روند مثبتى داشــت. شاهد 
اين مســأله بوديم كه در ابتداى مذاكرات 
دوره هفتم، طرفين مقاومت و سرســختى 
بيشــترى نســبت به مواضع خود نشان 
مى دادنــد كه نســبت به اظهــارات اخير 
مقامــات مذاكره كننــده در وين، مى توان 
گفت كه اين مواضع نســبتاً تلطيف پيدا 

كرده است. 
شاهد اين مسأله بوديم كه برخى از افراد 
نزديك بــه جريان دولت قبــل از همان 
ابتــداى مذاكــرات به نــوع مواضع تيم 

مذاكره كننده ايرانى منتخب دولت ســيزدهم، 
انتقاد مى كردند.

حال با جدى تر شــدن مذاكرات وين، شاهد 
انتقاد برخى از افراد نزديك به جريان دولت 
فعلى نسبت به مواضع و عملكرد اين دولت 
در مذاكرات هســتيم. روز گذشــته يكى از 
روزنامه هــاى جريان اصولگــرا در رابطه با 
مواضــع اخير حســين اميرعبداللهيان، وزير 
امور خارجه كشــورمان و باقرى نوشــت: 
اظهارات اين  روزهــاى آنها با  آنچه در آغاز 
مذاكــرات مطر ح شــده  بود، تفــاوت دارد. 

قبلاً ســخن از لغو همــه تحريم ها بود، حالا 
مى گويند تحريم هاى برجامى!

گفتنى اســت كــه در اين ميــان برخى بر 
ايــن باورند كــه عده اى منافع خــود را با 
پيشــرفت مذاكــرات در خطــر مى بينند و 
عده اى هم ممكن اســت براى تســريع در 
به نتيجه رســيدن مذاكرات مايل باشــند از 
اصول و آرمان ها يا مصلحت كشور و ملت 
چشم پوشى شــود. اين 2تفكر خطا هستند 
و مســئولان مذاكرات نبايد به هيچ يك از 

آنها تن دهند. 

پيشنهاد هاى جديد ايران، مقدمه دوره هشتم 
■ مورا: براى مذاكرات دور هشتم مشكل خاصى نيست
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خبـر

13 قول مختلف درباره شهادت حضرت زهرا(س) 
وجود دارد

 يك مدرس حوزه علميه در همدان از وجود 13 قول مختلف درباره تاريخ شــهادت 
حضرت زهرا(س) خبر داد.

حجت الاسلام سيد حسين موســوى در گفت وگو با ايسنا، گفت: درباره تاريخ شهادت 
حضــرت زهرا(س) 13قول مختلف وجود دارد و با توجه به اينكه قول هاى مختلفى در 

اين زمينه نقل شده نمى توان گفت كه همه اينها معتبر است.
وى ادامه داد: در تقويم زندگى ايشــان تقريباً همچون ســاير معصومين(ع) بين مورخان 
اختلاف نظر وجود دارد چراكه در ثبت تاريخ و مباحث ولادت و وفات ايشــان اهميت 

چندانى قائل نشده اند.
موســوى يادآور شد: برخى از مورخان ازجمله علامه مجلســى در بحارالانوار جلد 3، 
40روز پس از وفات پيامبر(ص) را نقل كرده اند، همچنين مورخ ديگرى 45 روز پس از 
وفات پيامبر را نقل كرده، حاكم نيشــابورى 2ماه پس از رحلت پيامبر نقل كرده، يكى از 
دانشمندان اهل سنت به نام ابن عبدالوهاب شهادت حضرت زهرا(س) را 70 روز پس از 

رحلت پيامبر(ص) عنوان كرده است.
وى ادامه داد: در قول ديگرى 72 روز پس از رحلت پيامبر(ص) آورده شــده كه در اين 
زمينه ابن شهر آشوب در كتابش مى گويد حضرت زهرا(س) در روز شنبه 17 شب مانده 

از ماه ربيع الاول در سن 17سالگى به شهادت رسيده است.
موسوى تصريح كرد: مرحوم كلينى در كتاب كافى نيز 75 روز پس از رحلت پيامبر(ص) را 

عنوان كرده است.80، 90، 95 روز و حتى 3 ماه، 4 ماه پس از رحلت حضرت پيامبر(ص) هم 
در تاريخ نقل شده است، اما علماى شيعيان بيشتر به 75 و 95 روز قائل هستند. به طورى كه 
اگر پيامبر(ص) در 28 صفر سال 11هجرى قمرى رحلت كرده باشند 75 روز پس از رحلت 
ايشان 13 تا 15جمادى الاول خواهد بود كه مشهور به دهه اول فاطميه است و 95 روز پس از 

رحلت ايشان نيز 3 تا 5 جمادى الثانى خواهد بود كه فاطميه دوم است.
اين مدرس حوزه علميه گفت: معتقدان به 75 و 95 روز از رحلت پيامبر(ص) به احاديثى 
از امام محمدباقر(ع) و امام صادق(ع) تكيه مى كنند كه علماى شيعه همچون شيخ مفيد، 
شيخ طوسى، ابن طاووس و شيخ طبرسى به اين تاريخ اتكا كرده اند همچنين مقام معظم 
رهبــرى نيز اين تاريخ را مورد تأكيد قرار داده و در اين 2 مناســبت روضه مى گيرند و 

عزادارى مى كنند.

يلدا را به خاطره اى تلخ تبديل نكنيم 
 دبير كميته اپيدميولوژى و پژوهش كميته علمى كشورى مقابله با 
كرونا مى گويد: وقتى سرايت پذيرى يك ويروس بالا است، بايد سعى 
كنيم كه متناسب با افزايش سرايت پذيرى، اقداماتمان را تقويت كرده 

و بتوانيم وضعيت را كنترل كنيم.
به گزارش ايســنا، مسعود يونســيان مى افزايد: رعايت فاصله گذارى 
اجتماعى، اســتفاده از ماســك و... به اضافه واكسيناسيون 2 ابزارى 

هستند كه براى مقابله با انتشار اميكرون در اختيار داريم.
وى درباره توصيه هايش براى شــب يلدا با وجود خطر انتقال كرونا 
به ويژه سويه امُيكرون، مى گويد: طبيعتاً هرگونه تجمع و دورهمى از 
ســوى افرادى كه باهم نبوده اند، انجام شود و به ويژه در فضاى بسته 
خطرناك است. افرادى كه در قالب يك خانواده و اصطلاحاً زير يك 
سقف زندگى مى كنند و با هم تماس داشتند ممكن است ويروس را 
بــه همديگر منتقل كنند، اما خانواده هاى متعدد تصور نكنند كه چون 
با هم فاميل هســتند، ويروس را منتشر نمى كنند و تصور كنند كه از 

دوست يا برادرم كرونا نمى گيرم.
يونســيان تأكيد مى كند: هرگونه اجتماعى كه داشــته باشــيم و حتى 
درصدى هم خطر انتقال و انتشــار ويروس را افزايش دهد، خطرناك 
بوده و پشــيمانى آن بعداً كل جامعــه را خواهد گرفت، بنابراين يك 
وظيفه مدنى است كه از ايجاد چنين اجتماعاتى بپرهيزيم و اگر جايى 

مشاهده مى كنيم، تذكر دهيم و سعى كنيم از آن جلوگيرى كنيم.

تسهيل ازدواج، محور نگاه دولت مردمى
 افزايــش روزافــزون جمعيت ســالمند، توجه سياســتگذاران و 
برنامه ريزان كشــور را به 2مؤلفه «ازدواج و فرزندآورى» جلب كرد، 
دولت ســيزدهم نيز با تأكيد بر اهميت نهــاد خانواده، ازدواج جوانان 
و رشــد جمعيت جوان تســهيلاتى را در جلوگيرى از گرداب پيرى 

جمعيت در نظر گرفته است.
به گزارش ايرنا، براســاس اطلاعات دفتر جمعيــت مركز آمار ايران، 
جمعيت سالمند بالاى 60 سال كشور در سال 2019 حدود 8 ميليون 
و 231 هزار نفر با نرخ رشــد 3/62درصد بوده است، كه حدود 9/9

درصد جمعيت ايران برآورد مى شود.
جمعيت بالاى 65 ســال نيز 6/4درصد از جمعيت كشــور را تشكيل 
و پيش بينى مى شود، در ســال 1400 سهم سالمندى جمعيت از مرز 
10درصد و در سال 1420 از مرز 19/4درصد و در سال 1430 از مرز 
26/1درصد هم عبور كند، به عبارت ديگر در ســال 1430 يك  چهارم 

جمعيت كشور سالمند خواهد بود.
در حقيقت رشد كلى جمعيت در ايران در 3 دهه گذشته 1/24درصد 
افزايش و نرخ رشد جمعيت سالمندان3/62 درصد (3 برابر رشد كلى 

جمعيت كشور) افزايش يافته است.
براساس گزارش سازمان جهانى بهداشت، در طول 30 سال آينده 20
درصد از جمعيت جهان را نيز ســالخوردگان تشكيل داده و در سال 
2050 ميلادى، 2ميليارد از جمعيت كره زمين از ســالمندان بوده و در 

حقيقت به ازاى هر 5نفر جمعيت جهان يك نفر سالمند خواهد بود.
جمعيتى كه نمى تواند نقشى در توسعه اقتصاد، توليد و بهره ورى داشته 
باشد، نيازمند حمايت جمعيت جوان خواهد شد و به منظور پشتيبانى 

بايد امروز مورد توجه قرار بگيرد.
يكى از مهمترين عوامل تأثيرگذار در اين رابطه كه ازدواج نسل جوان 
و فرزندآورى را افزايش داده و بالتبع مى تواند جامعه ايران را از بحران 
پيرى جمعيت نجات دهد، عناصر تشــويقى براى ترغيب جوانان به 

تشكيل خانواده و زندگى مشترك نظير تسهيلات ازدواج است.
براساس قانون بودجه، بند(الف) تبصره 16 بانك هاى عامل موظف به 
پرداخت تسهيلات قرض الحسنه ازدواج بوده و بايد به صورت ماهيانه 
تسهيلات پرداختى و متقاضيان در نوبت پرداخت را اعلام كنند. مطابق 
با قانون ضمانت اين وام ها اعتبارســنجى يا يك ضامن، سفته يا سهم 

فرد از حساب يارانه ها است.
براســاس بودجه 1400 نيز به منظور حمايت از ازدواج جوانان، بانك 
مركزى مكلف اســت از محل پس انداز و جارى قرض الحســنه نظام 
بانكى، تسهيلات قرض الحسنه ازدواج را به همه زوج ها كه تاريخ عقد 
آنها پس از اول فروردين ماه 1397 بوده و تاكنون تسهيلات ازدواج را 

دريافت نكرده اند، با اولويت نخست پرداخت كند.
تسهيلات قرض الحسنه ازدواج براى هر زوج در سال 1400 مبلغ 70

ميليون تومان، با دوره بازپرداخت 10ساله است.
اين وام از ســال 1396 با مبلغ 10ميليون تومان به روز شد و در سال 
1398 و 1399به ترتيب به 30 ميليون و 50 ميليون تومان (به هر نفر) 

با بازپرداخت 7 ساله و بهره 4درصد افزايش يافت.
در ســال 1399 مبلغ اين وام 20 ميليون تومان افزايش يافت و به 70

ميليون تومان (به ازاى هر نفر) رســيده و يك اعتبار تشــويقى براى 
پســرانى كه زير 25ســال و دخترانى كه زير 23سال ازدواج مى كنند، 

گذاشته شد.
براســاس اين اعتبار تشــويقى، 30 ميليون تومان براى اين دختران و 
پسران (زير 23سال و پسران 25 سال) اضافه و در مجموع 100ميليون 

تومان دريافت خواهند كرد.
 تسهيل ازدواج، محور نگاه دولت مردمى

ميانگين تعداد پرداخت وام ازدواج نيز در ســال گذشته 69 هزار فقره 
در ماه و در سالجارى با وجود افزايش مبلغ وام، تاكنون 83 هزار فقره 

در ماه بوده است.
نشست كميسيون اجتماعى مجلس هم كه 17 آبان ماه با حضور وزير 
ورزش و جوانــان و معاون امور جوانان با هــدف رفع موانع اجراى 
قانون تســهيل ازدواج جوانان تشكيل شد، ضرورت توجه به اصلاح 

قانون تسهيل ازدواج را مورد تأكيد قرار داد.
فاطمه قاســم پور، نماينده مردم تهران، شــميرانات، رى، اسلامشهر و 
پرديس در مجلس شــوراى اسلامى در اين نشســت عنوان كرد: در 
كميته زنان و خانواده كميســيون اجتماعى از يك سال گذشته اجراى 
قانون تســهيل ازدواج پيگيرى شد، اما پس از گذشت 16سال به دليل 
تصويب قانون جهش توليد مسكن، قانون جوانى جمعيت و حمايت 

از خانواده احتمالاً نياز به بازنگرى داشته باشد.
 واكنش به خبر حذف تسهيلات ازدواج در لايحه بودجه

معــاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانــان نيز در روزهاى اخير 
در واكنش به شــايعات حذف وام ازدواج در بودجه 1400 گفت: وام 
ازدواج از لايحه بودجه 1401 حذف نشده است، اين خبر دقيق نبوده 
و دولت در بند «ب» تبصره 17 به اجرايى شدن قانون جوانى جمعيت 

اشاره كرده است.
وحيد يامين پور تصريح كرد: همچنين اساســاً تبصره 16 تسهيلات را 
حذف نكرده بلكه درخواســت اختيار كرده است، آيين نامه مربوط به 
موضوع تســهيلات، ذى نفعان و ميــزان و دوره بازپرداخت وام ها را 
توسط سازمان برنامه و بودجه و بانك مركزى تنظيم كند. در حقيقت 

مجلس مى تواند خود ورود كند و اختيار ندهد.
 تشكيل كميته تسهيل ازدواج جوانان

در نشســت كميســيون اجتماعى مجلس همچنين مقرر شــد، با 
همكارى مركز پژوهش هاى مجلس شــوراى اسلامى، كميته زنان 
و خانواده اين كميســيون و معــاون امور جوانان وزارت ورزش و 
جوانان كميته اى به منظور تســهيل امور جوانان تشــكيل و به رفع 
معضلات ازدواج جوانان و احياى حوزه مغفول جوانان در وزارت 

ورزش و جوانان بپردازد.
به طورقطع توجه دولت ســيزدهم به خانواده، ازدواج جوانان، تشكيل 
زندگى مشترك و افزايش اعتبارات و تسهيلات ازدواج مى تواند مانع 

از بحران پيرى جمعيت در ايران سال هاى آينده شود.

الووو پيـام 

mardomi@hamedanpayam.com
10006066
081 - 38279040

پيامك
تلفن و پيام گير

ايميل

 اينجا روســتايى است خوش آب وهوا كه 
عروس هايــش حرف ها براى گفتن دارند، در 
دامنه كوه قرار دارد و روى نقشه آن را از توابع 
شهرســتان ملاير مى بينيد، روستايى كه اهالى 
آن همگى با هم خويشاوندند و رسم ازدواج 
برايشان بسيار مهم و پررنگ تر از آنى است كه 

تصورشان را داريد.
براى همين هميشــه در يكــى از كوچه هاى 
روستا عروســى، هلهله و شــادى برپاست، 
ايــن بار هم صداى ســاز و دهل از كوچه اى 
در انتهاى روســتا به گوش مى رسد، از خانه 
حاجى آقاى آبــادى، فاميل هــا همگى جمع 
شــده اند و قرار است پسر حاجى داماد شود، 
تنها 21سال دارد و آن طور كه اهالى مى گويند 

عروسش هم 16ساله است.
به رســم و سنت روستا قرار است گروهى از 
زنــان فاميل براى آوردن عروس به چند خانه 
آن طرف تر بروند و نرگس را به خانه بختش 
بياورند، من هــم در كنار آنها به دعوت يكى 
از اهالى روســتا در مراسم حاضر شدم و قرار 
است زبان گوياى عروس هاى كوچكى باشم 

كه با قصه عروسى نرگس آغاز مى شود.
با اهالى وارد خانه عروس مى شويم، دخترى 
سفيدپوست با موهاى كمند و مشكى در لباس 
سفيد عروسى مى درخشد، لباس به قواره اش 
بــزرگ مى زند و دخترك هــاج و واج، زنان 
فاميــل را نگاه مى كنــد، كل زنان و كف زنان 
عروس به خانه داماد مى رود و من از فرصت 
اســتفاده مى كنم تا در ميهمانــى با دختركانى 
صحبت كنم كه نوجوانى شان قربانى زنانگى 

شده است.
الهــام عروس يكــى از خانواده هاى معروف 
روســتا اســت و آنطور كه مى گويد 21ساله 
اســت و مــادر 3 فرزند، محمــد، عليرضا و 
عاطفه، مى گويد: هنوز 14ســاله نشــده بودم 
كه قــرار ازدواجم با مرتضى( شــوهرش را 
مى گويد) گذاشــته شــد و كمتر از يك ماه 
بعــدش مــن زن او بودم و بايــد در يكى از 

اتاق هاى خانه پدرى اش زندگى مى كردم.
او ادامــه مى دهــد: 6 مــاه پــس از ازدواج 
باردار شــدم و بچه اولم دوقولو به دنيا آمد، 
ذوق عجيبى داشــتم و فكر مى كردم پسرانم، 
عروســك هايى هستند كه خداوند براى بازى 
به من داده است، خيلى حس مادرانه اى به آنها 
نداشــتم حتى نمى دانستم كه بايد به آنها شير 
بدهم، براى همين با خانواده همسرم كه فكر 
مى كردند من عمــدى اين كارها را مى كنم به 
مشكل برخوردم، من مادر ندارم و 2 خواهرم 
هم در اين روستا زندگى نمى كنند براى همين 
كســى را در كنارم نداشــتم كه بد و خوب 

زندگى را به من بگويد.
الهام با اينكه ســن زيادى ندارد، اما صورتش 
چروك هايى دارد به خصوص وقتى مى خندد، 
به همين دليل با آن دماغ كشــيده و چشمان 
درشتى كه روى صورتش خودنمايى مى كند 
اگر ســنش را ندانى گمان مى برى كه حداقل 
35 ســاله اســت، با اين حال خــودش را به 
دست سرنوشت سپرده و پذيرفته است كه در 

فرهنگ زندگى او تقدير چنين است.
سمانه، دختر بچه اى 12ساله است، گيسوانى به 
هم بافته و بلند دارد و لباس زردرنگ پر چينى 
به تن كرده، در مجلس عروسى، چهره اش از 
زيبايى خودنمايى مى كند، او قرار است پس از 
ايام فاطميه عروس پســرعمويش كه 24ساله 

است شــود و مى گويد: 
من  دارم،  عجيبــى  ذوق 
داشتم  دوســت  هميشه 
عروس شوم، براى همين 
كه  مى كنم  لحظه شمارى 

روز ازدواجمان برسد.
از او مى پرسم كه آيا هيچ 
وقت دوست نداشته مثل 
دختران هم سن و سالش 
درس بخواند، دانشــگاه 
برود، وارد اجتماع شــود 
و  مى كند  خنده اى  و...؟، 
مى گويد:  گوشم  در  آرام 

اجازه ندارم!
شدن  معلم  عاشق  سمانه 
است و ادامه مى دهد: من 
خيلى دوست داشتم معلم 

شوم، بچه ها را خيلى دوست دارم، اما خب از 
طرفى براى درس خواندن بايد به شهر بروم و 
اگر اين اتفاق بيفتد اينجا در روستاى ما براى 

خانواده ام حرف و حديث درست مى كنند.
مى گويد: روزى كه به خواســتگارى ام آمدند 
به مادرم گفتم من عشــق معلم شدن دارم، اما 
خوب لباس عروســى را هم دوست دارم، به 
نظر تو كدام برايم بهتر است، مادرم بغلم كرد 

و گفت لباس عروس!
گــرم صحبت با هم هســتيم كــه او با لهجه 
خاص تركى خودشان، دختر كم سن و سال و 
باردارى را صدا مى كند و از او هم مى خواهد 

كه به جمع ما ملحق شود.
ســارا 17ســاله اســت و 
دومين فرزنــدش را باردار 
اســت، لباســى زيبــا تن 
دارد، دســتانى پوسته شده 
از ســرما و قــد و قامتى 
بلندتر از ســمانه دارد، او 
عروس( نرگس)  مى گويد: 
دخترعمويش اســت و از 
طريق سارا با خانواده داماد 

ارتباط برقرار كرده است.
او دربــاره قصــه عروس 
شدن خودش هم مى گويد: 
بــرادران مــن بــا محمد 
در رفســنجان كار بنايــى 
مى كردند، مردان اين روستا 
بيشترشان در فصل خشك 
كار  رفســنجان  در  ســال 

مى كنند و براى همين هم برادران من در كنار 
خيلى از مردان روســتا بنايى مى كنند، 2سال 
قبل وقتى از رفسنجان برگشتند، گفتند كه قول 
مرا به پسر همســايه داده اند و قرار است كه 

براى خواستگارى بيايند.
او ادامــه مى دهد: من فقط 15ســالم بود كه 
ازدواج كردم با اين حال وقتى خانواده محمد 
براى خواستگارى آمدند در بينشان زمزمه افتاد 
و مادرش گفت كه من ســنم بالاست! و آنان 
دختر كم ســن و ســال ترى را براى پسرشان 

مى خواهند چون خود محمد 18ساله بود.
ســارا با اينكه اشك در چشــمان مشكى و 
زيبايش جمع شده است، اما به تلخى مى خندد 
و مى گويــد: با اينكه خانــواده محمد راضى 
نبودند، اما پدرها با هم صحبت كردند و انگار 
به نتيجه رسيدند، يك ماه بعد از خواستگارى 
هم برايمان جشن گرفتند و ما به خانه خودمان 

رفتيــم، اما بعد از يك هفته محمد بايد مجدد 
به رفسنجان بازمى گشت و من يك هفته بعد 
از عروســى تا 6 ماه تنها از همسرم و در كنار 
خانواده اش ماندم، روزهاى سختى بود برايم، 

اما كم كم عادت كردم.
او مى گويد: من و 3جــارى ديگرم با هم در 
خانه پدرشوهرمان زندگى مى كنيم براى همين 
كارهاى خانه بين ما تقسيم مى شود، از همان 
روز اول پخت ناهار و علوفه گوسفندان با من 
بوده و هنوز هم من آنها را انجام مى دهم حتى 
وقتى براى خانواده همسرم ميهمان تعداد بالا 

مى آيد باز هم وظيفه من پخت ناهار است.
سارا دســتش را روى شــكمش مى كشد و 
زندگــى ام  از  مى گويــد: 
راضــى هســتم و منتظرم 
فرزنــد دومم هــم به دنيا 
بيايــد، امــا راســتش را 
بخواهيــد هيــچ وقت از 
ذهنم بيــرون نمى رود كه 
بچگى هايــم  در  چقــدر 
خواب مى ديدم دكتر شدم.

از  دور  مى دهــد:  ادامه  او 
چشــم خانواده همسرم با 
رفتم  خــودش  همكارى 
تزريقاتــى  دوره  شــهر 
هيچ  اما  ديدم،  هلال احمر 
شوهرم  و  خودم  جز  كس 
ندارد  خبر  موضوع  اين  از 
تا حالا براى كسى از اهالى 
يك  فقط  نزدم،  آمپول  هم 
بار براى ســمانه ( اشــاره به دخترى كه در 
كنارمان نشسته است مى كند) زدم و حالا اين 

هم از رازم خبر دارد.
ساعت 7 عصر را نشــان مى دهد و ميهمانان 
آماده صرف شام هســتند، اگرچه كمى برايم 
تعجب آور بود، اما گويا رســم روســتا چنين 
است كه خيلى زود شام مى خورند تا شب را 
به پايان برسانند و مهيا براى روز ديگرى شوند 
براى همين بعد از يك ساعت از خوردن شام 
ميهمانى تمام مى شــود و اهالى روستا يك به 

يك خانه تازه عروسشان را ترك مى كنند.
من مى مانم با كلى سؤال، چرايى و قصه هايى 
كه هم تلخ اســت و هم شيرين، به قول حاج 
مصطفى، مردى كه به دعوت او در اين مراسم 
شركت داشتم، كه مى گويد: اين سرنوشت اين 
زنان و دختران اســت و شــما هم نمى توانيد 
كارى برايشــان كنيــد، بگذاريــد روياهاى 

كودكيشــان را فراموش كنند و به زندگى كه 
سرنوشــت برايشــان انتخاب كرده است تن 

دهند.
امــا در ذهن من و بســيارى از افــرادى كه 
دغدغه حذف نوجوانــى از زندگى دختركان 
اين سرزمين را دارند سرنوشت، يعنى زندگى 
هزار و126 دختر 10 تا 14ســاله همدانى كه 
يك سال گذشــته به سرنوشت الهام، سمانه، 
نرگــس و ســارا و هزاران نفر ديگرشــان با 
قصه هايى مشابه گره خورده است و متأسفانه 
در مقابل آنها سكوت تنها واكنشى است كه از 

تصميم گيران مى شنويم.
مطابق با آمار اخير منتشر شده از سوى مركز 
آمار كه مربوط به بهار سالجارى است، تعداد 
ازدواج دختران 10 تا 14ســاله در بهار 1400 
با حدود 32 درصد رشــد در قيــاس با آمار 
مشــابه خود در بهار ســال گذشته به 9 هزار 
و753 ازدواج رسيده و از سوى ديگر اين آمار 
فصلى ازدواج براى اين بازه سنى از دختران با 
توجه به آمارهاى مشابه فصلى در 2 سال اخير 

بالاترين تعداد را نشان مى دهد.
مطابق با همين آمار،  45 هزار و 522 دختر 15 
تا 19ســاله نيز در بهار 1400 ازدواج كرده اند و 
اين درحالى است كه آمار مذكور تنها مربوط به 
ازدواج هاى ثبت رســمى شده در سازمان ثبت 
احوال كشور است و به گفته كارشناسان اغلب 
ازدواج كودكان ثبت نشده و همين امر منجر به 

نبود آمار دقيق در اين حوزه مى شود.
از سوى ديگر مطابق با آمار ياد شده، ازدواج 
شــش پسر كمتر از 15 سال و 6573 پسر 15 
تا 19 ســاله نيز در بهار 1400 به ثبت رسيده 

است.
همچنين در آمــار فصلى ازدواج پســران و 
دختران 15 تا 19 ســاله نيــز به نوعى ركورد 
در بهار امسال شكسته شــد و تعداد ازدواج 
هاى به ثبت رسيده دختران و پسران 15 تا 19 
ساله در بهار سال جارى در قياس با آمارهاى 
مشابه فصلى طى دو ســال گذشته، بالاترين 

تعداد است.
به نظر مى رسد موضوع كودك همسرى كمى 
نگاه كارشناســانه مى خواهد و مسئولان پاى 
كارى كه ديگر براى توجيه برخى كم كارى ها 
نگويند اولين تجربه قاعدگى در دختران يعنى 
آمادگى لازم براى داشتن زندگى مشترك، به 
طور قطع بر كســى پوشيده نيست كه ازدواج 
قاعده پيچيده اى است كه نياز به مهارت هاى 

چندگانه دارد.

بهاى حذف نوجوانى از 1126 دختر همدانى را چه كسى مى دهد؟

عروسك هاى پنهان، زير تورهاى سفيد

در كنار شما هستيم
@hamedanpayam

 200 هــزار نفر از بيمه شــدگان صندوق 
بيمه سلامت همگانى اين استان تحت پوشش 
طرح پزشــك خانواده قرار دارند كه در اين 
طرح هر پزشــك 750 تا 2 هزار و 500 نفر 
را تحت پوشــش و نظارت هاى بهداشــتى و 

درمانى دارد.
مديركل بيمه سلامت استان گفت: استان يكى 
از 10 اســتان پايلوت(آزمونــه) براى اجراى 
طرح پزشك خانواده است كه در مدت 4 ماه 
از اجراى اين طرح 120هزار نفر به 75پزشك 

در سطح استان معرفى شده اند.
سعيد فرجى در نشست خبرى تشريح اجراى 
طرح پزشــك خانــواده در اســتان همدان،  

تصريح كرد: در اين طرح كه مورد اســتقبال 
خوب پزشــكان قرار گرفته، دســتمزد آنان 
براساس سرانه بيماران پرداخت مى شود ضمن 
اينكه مباحثى همچون ديابت و فشارخون افراد 

زيرپوشش نيز در اين طرح كنترل مى شود.
وى گفت: بيمه شدگان صندوق بيمه سلامت 
همگانى با انتخاب پزشك خانواده و تشكيل 
پرونــده از مزاياى ويزيت پزشــكان بخش 
خصوصى بهره مند مى شــوند كه اين خدمات 
با كمترين هزينه و در اسرع وقت ارائه مى شود.
فرجــى با اشــاره بــه اينكه 800 هــزار نفر 
به صورت رايگان در اســتان زيرپوشش بيمه 
سلامت هستند، افزود: بيمه سلامت در قالب 

5 صندوق بيمه اى شــامل «صندوق كاركنان 
دولت»، «صندوق روستاييان و عشاير رايگان»، 
«صندوق سلامت همگانى رايگان»، «صندوق 
ايرانيان» و «صندوق ساير اقشار» 55 درصد از 
جمعيت استان را زيرپوشش خدمات حمايتى 

خود دارد.
وى با اشــاره به اينكه درهمين ارتباط و براى 
خدمات رسانى بهتر ســامانه تلفنى 1666 به 
منظور رعايت حقوق شــهروندى در اســتان 
فعال شــده اســت، ادامه داد: بيمه شدگان با 
شماره گيرى «# 166 *» مى توانند درخواست 
خــود را ثبت و از اعتبــار دفترچه بيمه خود 

مطلع شوند.

مديركل بيمه سلامت استان همدان اظهار كرد: 
بيمه سلامت از اول دى ماه طبق قانون مجلس 
شوراى اسلامى و در راســتاى اجراى كامل 
طرح نسخه نويسى الكترونيكى، هزينه درمانى 

بابت نسخه هاى كاغذى را پرداخت نمى كند.
فرجــى خاطرنشــان كــرد: نسخه نويســى 
الكترونيك يــك تحول و خدمت ماندگار در 
حوزه ســلامت براى مردم اســت كه كمك 
بسيارى به ساماندهى وضعيت سلامت مردم 

مى كند.
وى با اشــاره بــه اينكه از ابتداى ســالجارى 
تاكنون 23 هزار و 600 پرونده بيماران كرونايى 
در اســتان ثبت و 116ميليارد تومان نيز هزينه 
براى اين بيماران پرداخت شــده است، افزود: 
از ابتداى شيوع ويروس كرونا تاكنون 35 هزار 
پرونده بسترى در بيمه سلامت استان ثبت شده 
و سازمان بيمه سلامت 165ميليارد تومان براى 

درمان اين افراد هزينه كرده است.

200 هزار نفر از بيمه شدگان سلامت در همدان 
تحت  پوشش پزشك خانواده هستند

45 هــزار و 522 دختــر 
15 تا 19ساله نيز در بهار 
كرده انــد  ازدواج   1400
و اين درحالى اســت كه 
آمار مذكور تنها مربوط به 
ازدواج هاى ثبت رســمى 
شــده در ســازمان ثبت 
احوال كشــور است و به 
گفته كارشناســان اغلب 
ازدواج كودكان ثبت نشده 
و همين امر منجر به نبود 
آمار دقيــق در اين حوزه 

مى شود.

 من يكى از باغداران منطقه بلوار ارم هستم، كه ملكم در نزديكى 
تالار قرآن قرار دارد بارها و در ســال هاى مختلف پيگير اين بودم كه 
يك انبارى براى نگهدارى وســايلى كه در باغم دارم بســازم، اما اين 
اجازه را به من نمى دهند، اما به تازگى يكى از همســايگان باغ ما نه 
تنها به راحتى در باغ ساخت وساز كرده است، بلكه ديواركشى انجام 
داده و در منطقه اى كه بنا بر گفته شهردارى ساخت وساز ممنوع است.
 از مســئولان درخواست داريم اگر قانونى است عدالت را در اجراى 
آن رعايت كنند نه اينكه برخــى با بند «پ» بتوانند كار خود را پيش 
ببرنــد و عده اى كه واقعاً نياز به انجام كارى دارند در گير و دار اداره 

و قانون گير بيفتند.
*م.ر

 از شما درخواست داريم سرى به شعبه هاى بيمه تأمين اجتماعى بزنيد 
و واقعاً ببينيد چه به روز مردم مى آيد در انتظار انجام يك كار كوچك!

ارباب رجوع را به بهانه هاى مختلف از اين اتاق به آن اتاق ســردرگم 
مى كنند و درنهايت هم بعد از كلى پيگيرى مى گويند بايد درخواستتان 

بماند بررسى شود!
به عنوان يك رســانه مردمى از شــما انتظار داريم اين موضوع را از 

ديدگاه و خواسته مردم پيگيرى كنيد.
*توانا

 درمانگاه شهيدمطهرى متأســفانه با تعداد پذيرش بالا پاركينگ 
ندارد و اين مشــكل براى ســاكنين 18مترى خوشه چالش جدى به 
وجود آورده است به طورى كه ساكنان اين منطقه نه جاى پارك دارند 

و نه حتى مى توانند ماشين هاى خود را در منازل خود پارك كنند.
سؤال من از مسئولان اين است چرا درمانگاهى با اين ظرفيت پاركينگ 
ندارد و آيا در زمان ساخت كسانى كه مجوز به ساخت آن داده اند به 
اين مشكل نبود پاركينگ توجه نداشته اند كه حالا اين ضعف تبديل به 

يك چالش جدى براى اهالى منطقه باشد؟
*رسولى

 متوليان گردشگرى به فعالان گردشگرى تسهيلات كرونا پرداخت 
كرده انــد با اين وعده كه اقســاط اين وام به مدت يك ســال امهال 
مى شود، اطلاع رسانى نامناســب از سوى مسئولان گردشگرى باعث 
شد كه تعداد زيادى از وام گيرندگان پيگير چگونگى پرداخت اقساط 
نباشــند و اين اتفاق سبب شد اقساط به تعويق بيفتد و سيستم بانكى 
هم موضوع امهال را نپذيرد و فعالان گردشگرى بيشتر از قبل به عالم 

و آدم بدهكار شوند.
واقعاً معناى حمايت اين بود؟

*حيدرى

 دانشــگاه ها هنوز حضورى نشــده اند و خيلى از دانشــجويان 
بــراى انجام كارهــاى پژوهشــى و پايان نامه هاى خود به مشــكل 
برخورده اند اين در حالى است كه دانش آموزانى كه به نسبت شكننده               
(حساس تر) از ديگر دانشجويان هستند در حال حاضر هفته اى 2 روز 
در كلاس هاى درس حاضر هستند، لطفاً براى دانشجويان نيز تدبيرى 

در نظر گرفته شود كه براى انجام فعاليت هايشان چه كنند؟
*ناصرى
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خبر يادداشت

چرا بايد هر خانواده ايرانى از خودش
 يك سرپناه نداشته باشد 

مهدى ناصرنژاد»
 خانه به دوشــى و در به درى قصه كهنه و تمام نشدنى ميليون ها 
ايرانى اســت كه يا در ابتداى زندگى و يا هميشه زندگى رو به پايان 
خود در حســرت يك چهارديوارى و سقفى بى منت به نام خويش 

روزگار مى گذرانند. 
مستأجر بودن و سقف عاريه اى داشتن يعنى زندگى به شرط خانه به 
دوشى و هر از چندگاهى از گذران ضجرآور عمر را در پايان يا آغاز 
فصلى و ســالى در به در شهر شــدن، يا از اين شهر به آن شهر آواره 
شدن به اميد خانه اى بهتر و ارزان بهاتر و آخر هم حسرت و آه براى 

زن و بچه گذاشتن و ديگر هيچ !!!. 
مستأجرنشــينى اگرچه مشكل ديرينه و لاينفك مدنيت و شهرنشينى 
در جامعه ايرانى بوده است، وليكن اين معضل و آويزه عذاب دهنده 
ميليون ها خانواده خانه به دوش ايرانى روز به روز و ســال به ســال 
بزرگتــر و خانه براندازتر مى شــود، چراكه هيــچ گاه چه در  دوران 
حكومت هاى گذشــته و چــه دولت هاى پس از انقــلاب چاره و 
راهكارى اساسى براى درمان و ريشه كنى اين غده سرطانى به عمل 
نيامده است و در عوض قوانين بغرنج مالك و مستأجر بوده است كه 

گاهاً و آن هم مصلحتاً به سود مالك پس و پيش مى شود.
مستأجرنشــينى، عامل برخى از ناهنجارى هاى اجتماعى بوده است، 
چراكه در معامله بين مالك و مســتأجر اين مســتأجران بوده اند كه 

بايد در برابر بد اخلاقى ها و منت گذارى هاى مالك، مماشات كنند.
متأســفانه در سال هاى اخير بيشتر از هر زمان ديگر فقط به اين دليل 
كه زمين و ملك در جامعه ما بستر راحت و امنى براى سرمايه گذارى 
و مال اندوزى به شــمار مى آيد، قيمت ها و بالتبع آن اجاره بها در هر 
فرمى از مسكن و ملك، افسار پاره كرده و دمار از روزگار مستأجران 

زبان بسته در مى آورد.
 امروزه در هر شــهر بزرگ و كوچك و بخش ها كه مستأجرنشينى 
هســت، زن و مرد خانواده از صبح تا شــب چونان اسب عصارى 
دور خــود مى چرخند و جان مى كنند تا مگر فقط بتوانند اجاره بهاى 
ماهيانه مســكن اســتيجارى خود را جور كنند و باقــى زندگى را 
مجبورند با سيلى صورت خود را سرخ كرده و آبرودارى كنند، چنين 
شــهروندان و هم نوعان مســتأجر مگر چقدر توان و طاقت برايشان 

باقى خواهد ماند تا هميشه آبرودارى كنند!!!.
در خبرها آمده بود كه قشــرهاى زيــادى از زوج هاى جوان و حتى 
بچه دار كه تــوان پرداخت توامان مخارج زندگى و اجاره بهاى ملك 
اســتيجارى ندارند، به ناچار نزد پدر و مادر و كسان سرپرست اوليه 

خود بر مى گردند. 
اين حكايت تلخ يعنى پديده اى شوم و تأسف آور در جامعه ما است 
كه تاكنون كمتر ســابقه داشــته و اگر هم بوده به علت فقر شــديد 
مالى و بيكارى نبوده اســت. علاوه بر اين قديم ترها خانه هاى پدرى 
اغلب حياط دار و بزرگ و دو اشــكوبه و بيشتر بودند و خود پدر و 
مادرهــا ترجيح مى دانند فرزندان تــازه ازدواج كرده براى مدتى نزد 
آنان بمانند، اما در شــرايط امروزى و آپارتمان نشينى، چگونه مجالى 

براى زندگى تنگاتنگ و ناچارى با عروس و داماد خواهد بود.
اگر چنين پديده مخرب و هنجارشكن در جامعه گسترش يابد ديگر 
چيــزى از ارزش هــاى فرهنگ ملى و دينى در جامعــه ايرانى باقى 
نخواهد ماند و حل اين مشــكل از نان شــب هم براى خانواده هاى 

ايرانى واجب تر است.
واقعيت اين است كه با سياستگذارى هاى كنونى دولت ها حل مشكل 

مسكن در كشورمان حل نخواهد شد.
دولت بايد براى حل هميشــگى اين مشكل از كشورهاى موفق در 

اين زمينه الگوبردارى كند. 
ــان دادن  ــازى و پاي ــراى خانه س ــت ب ــتقيم دول ــرمايه گذارى مس س
ــه عهــده  ــن كارى اســت كــه ب ــن، اولى تري ــن بيمــارى مزم ــه اي ب
دولــت اســت و اگرچــه دولــت هرگونــه تصدى گــرى را از خــود 
دور مى كنــد و مشــاركت هاى مردمــى را مى خوانــد، وليكــن 
مشــكل مســكن ســواى سياســتگذارى هاى ديگــر اســت و امــرى 

شــدنى خواهــد بــود. 
در جامعه ما تمام مشكلات و ناهنجارى ها و بزه كارى ها از بى پولى و 
بدبختى هاى مالى اســت و دولت ها در هر ثانيه ميلياردها ريال هزينه 
مى كنند تا با چنين مشكلات مبارزه و مقابله به عمل آورند و بديهى 
اســت چنانچه به خانه به دوشى ها و تحميل اجاره خانه هاى سنگين 
پايان داده شود جلوى بسيارى ناهنجارى ها گرفته مى شود و به سود 

خود دولت ها خواهد بود.
ــه  ــط ب ــون فق ــر آن تاكن ــر و نظي ــكن مه ــاى مس ــراى طرح ه  اج
ســود بانك هــا و بسترســازى بــراى ســوداگرى بانك هــا بــه 
ــت و  ــهيلات گران قيم ــه تس ــاخت و ارائ ــاركت در س ــم مش اس

طولانى مــدت بــوده اســت. 
 بخش خصوصى هم تا منافع خودش تأمين نشــود و تضمين كافى 
براى برگشت چند برابرى ســرمايه اش نباشد، هرگز به حل معضل 

مسكن در كشور كمك نخواهد كرد. 
راهكارهاى فراوانى براى دخالت مستقيم خود دولت در خانه سازى 
و نحوه برگشت ســرمايه دولت به شرط خانه دار شدن مردم وجود 
دارد و در اجراى اين امر نخســتين و مؤثرترين دستاورد ممكن چه 
براى دولت و چه براى مردم بى خانمان، كوتاه شدن دست واسطه ها 

و عناصر فرصت طلب و چند برابر سودجو خواهد بود.

اقتصاد كشور دچار تورم ركودى شده است
 دانش آموختــه اقتصاد و مديريت مالــى، جنگ تحميلى، تحريم، 
توجه نكردن به شايسته ســالارى را 3 عامــل اصلى در تورم ركودى 

اقتصاد در كشور دانست.
به گزارش ايســنا، مصطفى زرندى مقدم با بيان اينكه امروز اقتصاد ما 
دچار يك تورم ركودى شده، به 3 عامل اصلى در اين رابطه اشاره كرد 
و گفت: عامل نخست، جنگ تحميلى، تحميل شده بر ما بود كه اصولاً 
كشور را از برنامه هاى توسعه دور كرد. پس از پيروزى انقلاب اسلامى 
اصولاً تا سال 1368 برنامه خاصى در حوزه اهداف اقتصادى و موارد 

شبيه به آن نداشتيم و هنوز از تبعات جنگ تحميلى در رنج هستيم.
زرندى افزود: عامل بعدى تحريم ها هستند، كسى نمى تواند اين مسأله 
را نفى كند كه تحريم ها در حوزه اقتصاد به خصوص تجارت كشــور 
و ورود نقدينگى به خارج از كشــور و ممانعت از خروج نقدينگى از 
داخل به خارج بى تأثير نبوده اند. وى عامل سوم را توجه كمتر در حوزه 
شايسته ســالارى دانست و عنوان كرد: بحث مديريت، موضوعى مهم 

است كه در اين راستا تضررهاى بسيارى در اين خصوص داشتيم.
زرندى با بيان اينكه به بودجه 1401 بايد واقع بينانه تر نگاه شود، ادامه 
داد: نفــت، ماليات و فروش دارايى ســرمايه در بودجه 3 ركن اصلى 
وجود دارد. درخصوص نفت بايد گفت كه اتكاى واقع بينانه و حداقلى 
به نفت داشــته باشــيم و در رابطه با ماليات نيز بايــد از فرار مالياتى 
پيشــگيرى صورت بگيرد و درخصوص فروش دارايى سرمايه بايد 
افزايش پايه هاى مالياتى براى دستيابى به درآمد بيشتر مدنظر قرار گيرد.

وى افزود: اقتصاد كنونى ما يك اقتصاد بانكى است و 90درصد تأمين 
مالى كشور در اختيار شبكه اقتصاد سيستم بانكى است و بر اين باور 
هســتم كه تاكنون اگر توليدى چه خوب و چه بد چرخيده اســت، 

بانك ها به اين موضوع كمك كرده اند. 
زرنــدى در ادامه گفت: قوانين بايد اصلاح شــود، مجلس شــوراى 
اســلامى بايد قوانيــن در حوزه تجارت را به روز كنــد كه اثرات آن 
مى تواند چابك ســازى براى تشكيل شركت ها و ورود سرمايه گذارى 
خارجى درخصوص ثبات اين موضوع و مانع شــدن از خروج ارز و 
سرمايه از كشور به خارج از كشور باشد. سوم بحث يكپارچگى است 

در 3 نهاد نظارتى دولت، مجلس و قوه قضائيه است. 

وزير ارتباطات: 
اينترنت بدون فيلتر ندارم

 وزيــر ارتباطات و فناورى اطلاعــات گفت: از زمانى كه وزير شــده ام، از تلگرام و 
شبكه هاى فيلتر شده خارجى استفاده نكرده ام و اينترنت گوشى ام، اينترنت معمولى است.

به گزارش ايســنا، عيسى زارع پور در نخستين نشست خبرى خود در وزارت ارتباطات و 
فناورى اطلاعات، در پاسخ به پرسش ايسنا، مبنى بر استفاده  از اينترنت بدون فيلتر افزود: 
در كشور ايران، پلتفرم هاى خارجى كه قواعد جمهورى اسلامى را بپذيرند، اجازه فعاليت 
دارند، بنده هم تنها از شبكه هاى اجتماعى و سايت هاى خارجى فيلترنشده استفاده مى كنم. 

اينترنت بدون فيلتر ندارم و از اينترنت معمولى در گوشى همراهم استفاده مى كنم.
زارع پور درباره استفاده از شبكه هاى اجتماعى خارجى گفت: يك استفاده شخصى است  و 

يك استفاده به عنوان جايگاه سازمانى؛ بنده در جايگاه وزير ارتباطات و فناورى اطلاعات 
بايد مقيد به قانون باشــم و از پلتفرم هاى خارجى فيلترنشده استفاده مى كنم، اما به عنوان 
وزير ارتباطات درباره پلتفرم هايى كه طبق قانون جمهورى اسلامى فيلتر شده اند، اين خط 
قرمز را دارم. اگر خلاف اين باشد، بايد پاسخگو باشم كه چرا خلاف قانون عمل مى كنم 
زيرا نمى شــود از طرفى بــراى پلتفرمى محدوديت اعمال كنيــم و از طرف ديگر در آن 
بازارگرمى داشته باشيم؛ اين يك تناقض است.وى با بيان اينكه ملاحظه اى براى استفاده از 
پلتفرم هاى خارجى فيلتر نشده ندارم، ادامه داد: از زمانى كه وزير شده ام، از تلگرام استفاده 
نمى كنم، اينترنت بدون فيلتر هم ندارم و روى ســيم كارت گوشــى، تبلت و رايانه ام، از 
اينترنت معمولى استفاده مى كنم، مثل باقى مردم. حضور مديران وزارت ارتباطات در توئيتر 
و ســاير شبكه هاى فيلتر شده هم يك تصميم شخصى است، نه سازمانى و ما محدوديتى 

برايشــان ايجاد نكرديم. وزير ارتباطات و فناورى اطلاعات در پاســخ به پرسش ديگرى 
درباره استفاده از شبكه هاى اجتماعى مانند توئيتر به صورت ناشناس، بيان كرد: ابزار پايش 

شبكه هاى اجتماعى مشخص است و من اكانت فيكى در اين شبكه ها ندارم.
زارع پور درباره موضع وزارت ارتباطات در مورد فيلترينگ اظهار كرد: به عنوان كســى كه 
5سال خارج از كشور، زندگى و به 17 كشور سفر كرده ام، مى گويم كه اعمال محدوديت 
براى برخى سرويس ها در همه جاى دنيا وجود دارد و كشورها خطوط قرمز متفاوتى در 
اين زمينه دارند. در مصوبه ITU هم يك سرى خطوط قرمز اعمال شده كه همه كشورها 
بايد نســبت به اين محتواها حساس باشــند. موضع درخصوص فيلترينگ، صفر و يك 
نيست، اما تمامى كشورها براى سالم سازى فضاى مجازى، اعمال محدوديت را پذيرفته اند، 

اما اين موضوع با توجه به خطوط قرمزشان متفاوت است.

معصومه معظمى    »
 با گشتى در بازار اجناس شب يلدا شاهد 

افزايش قيمت كالاهاى يلدايى هستيم. 
گرانى ميوه و آجيل امسال تمام اقشار جامعه 
را تحت تأثير قرار داده و منجر به كمرنگ شدن 
شــور و هيجان بلندترين شب سال در سطح 
خانواده هاى ايرانى شــده است، اين در حالى 
است كه سال گذشته با شيوع كرونا اين سنت 
قديمى ايرانى كمرنگ شــده بود و امسال با 
توجه به انجام واكسيناسيون همگانى، مى رفت 
كه خيال مردم براى يك شب دورهمى راحت 
شود، اما با افزايش سرسام آور قيمت ها، فكر 
و خيال مردم حالا حالاها قصد راحتى ندارد.

رئيس اتحاديه ميوه و تره بار اســتان هم تأكيد 
كرده اســت كه در بازار ميوه و تربار همدان 
هيچگونه كمبودى وجــود ندارد، اما بازار در 
ركود به ســر مى برد و خريد و فروش بسيار 

كم است.
 رضا البــرزى اعلام كرده كــه قيمت ميوه 
نسبت به ســال گذشــته حدود 50 درصد 
افزايش داشــته اســت كه با كاهش قدرت 

خريد مردم همراه است.
بررســى هاى ميدانى همدان پيام هم حكايت 
از آن دارد كه در ميوه فروشــى هاى ســطح 
شــهر قيمت هر كيلوگرم انار درجه متوسط 
26 و ارزان ترين آن 20 هزار تومان اســت. 
خرمالو نيز به نرخ هر كيلوگرم 20تا 32 هزار 
تومان عرضه مى شــود. هــر كيلوگرم كيوى 
20 تا 25 هزار تومان، هــر كيلوگرم پرتقال 
تامسون شــمال بين 16 تا 24 هزار تومان و 
هر كيلوگرم نارنگى بين 19 تا 22 هزار تومان 

رسيده است. 
يكى از ميوه فروشــان سطح شهر د مى گويد: 
مشــترى هاى ما نســبت به يلداى سال هاى 

گذشته كاهش محسوسى يافته است.
او ادامه مى دهد: وقتى هر كيلوگرم سيب زرد 
بين 15 تا 23 هزارتومان، ســيب قرمز درجه 
متوســط 8 تا 16 هزار تومان، خرمالو درجه 
يك تا 30 هزار تومان اســت، ديگر نمى توان 
توقع خريد از همه اقشــار جامعه داشت، هر 
كسى با هر حقوقى توان خريد اين ميوه ها را 

ندارد.
يكى از مشتريان ميوه فروشى مى گويد: در اين 
روز ها با وفور ميوه و ســاير اقلام شب يلدا 
در بازار مواجه هستيم، ولى با وجود فراوانى، 
همچنان سفره هاى بسيارى از افراد جامعه از 
اين ميوه ها و آجيل هاى رنگين خالى است و 

تنها دليل آن گرانى است.
يكى ديگر از خريــداران ميوه اضافه مى كند: 
شب هاى طولانى زمســتان را بايد با خوردن 
كدو و لبو به پايان رساند، اما براى خريد يك 
كدوى 5 كيلويى نيز بايد 60 هزار تومان هزينه 
كرد و اين يعنى بخشــى از افراد سطح جامعه 

توان خريد حداقل ها را نيز ندارند. 
يكى ديگر از مشتريان مى گويد: وقتى قيمت 
هر كيلوگرم هندوانه به 10هزار تومان رسيده 
و يــك هندوانــه 7 كيلويى برايــم 70 هزار 
تومان آب خورده است، با خودم فكر مى كنم 
برگزارى شــب يلدا در كنــار غير از اعضاى 
خانواده و شــادى كردن ديگر برايم مفهومى 

ندارد.
اين افزايش قيمت در بازار شــيرينى و آجيل 
هم ديده مى شود. به  طورى  كه محمد ارغوان، 
رئيس اتحاديه آجيل فروشان و قنادان همدان 
نيز مى گويد: به صورت ميانگين قيمت آجيل 
و خشــكبار حدود 15 تا 40 درصد نسبت به 
سال گذشته افزايش يافته است و امسال شاهد 

افزايش 25 درصدى قيمت شيرينى بوده ايم.
بر اســاس نرخ هاى اعلامى از سوى اتحاديه 
قنــادان، قيمت هر كيلوگرم نــان خامه اى در 
واحدهاى قنادى متوســط ســطح شهر 49 
هزار تومان و شــيرينى زبان 45 هزار تومان 

قيمتگذارى شده است.
در گزارش هاى ميدانــى همدان پيام، از بازار 
آجيل برخــى خريــداران مى گويند: قدرت 
خريــد مردم تا جايى كاهش يافته اســت كه 
مــردم از خريد يك كيلو آجيــل به 100گرم 
آجيل رســيده اند، البته هنوز هــم همه افراد 
جامعه تــوان خريد همين 100 گــرم را نيز 

ندارند.
قيمــت هــر كيلو آجيــل 4 مغــز در آجيل 
فروشــى هاى سطح شــهر حدود 365 هزار 
تومان، ميوه خشك حدود 280 هزار تومان و 

آجيل شيرين 240 هزار تومان است.
قيمت هر كيلو فنــدق 500 هزار تومان، بادام 
هنــدى 450 هزار، بادام درختــى 400 هزار 
تومان، پسته از 280 تا 380 هزار تومان نسبت 
به كيفيت آن متغيــر و قيمت تخمه كدو نيز 

120هزار تومان است. 
بر اين اساس اگر در نظر بگيريم يك خانواده 4 
نفره شام، سالاد، ميوه، آجيل و ساير مخلفات 
تهيه كند قيمت تمام شده شب يلدا براى آنها 
يك ميليون و580 هزار تومان مى شــود. اين 
در حالى اســت كه بســيارى از خانواده ها از 
كيك، شيرينى و دسرهاى طرح يلداى خانگى 
سفارش مى دهند كه قيمت آنها تا 3 برابر بالاتر 
از قيمت اقلام فروشگاه ها است. برخى ها نيز 
ميوه و هندوانه هاى تزيين شده براى شب يلدا 
ســفارش مى دهند كه در اين گزارش قيمت 

يلداى لاكچرى محاسبه نشده است.
حالا اگر پدر و مادرى بخواهد فقط فرزندان 
و نوه هاى خود را دور هم جمع كند و تعداد 
آنها به 12 نفر برســد با كاهــش مقدارى از 
خريدهايــى كه قيمت آنهــا در جدول درج 
شده حداقل به 2 برابر مى رسد و يلداى آنها 3 

ميليون و 172هزار تومان آب مى خورد.

همدان پيام از بازار يلدا گزارش مى دهد

يلداى 4 نفره يك ميليون و 500 هزار

اقلام ضرورى شب يلدا 
براى يك خانواده 4 نفره

قيمت به تومان

60 هزار تومانيك كيلو برنج ايرانى متوسط
150 هزار تومانيك عدد مرغ 5 كيلويى

70هزار تومانمخلفات سالاد
365هزار تومانيك كيلو آجيل 4 مغز
20 هزار تومانيك كيلو پرتقال
20 هزار تومانيك كيلو سيب

50 هزار تومانيك عدد هندوانه 5 كيلويى
60 هزار تومانيك عدد كدوى5 كيلويى

26 هزارتومانيك كيلو انار
30 هزار تومانيك كيلو خرمالو
60 هزار توماننيم كيلو تخمه

280 هزار تومانيك كيلو ميوه خشك
80 هزار توماننيم كيلو شكلات
80 هزار تو.مانيك بسته مسقطى
45 هزار تومانيك كيلو شيرينى

170 هزار توماننيم كيلو گز درجه يك
20 هزار تومانيك كيلو كيوى

1586 هزار تومانجمع كل: www.hamedanpayam.com
www.hamedanpayam.com
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دونده كبودراهنگى در تيم منتخب استان 
 مســابقات انتخابى دو صحرانوردى نوجوانان اســتان در همدان 

برگزار  شد.
متين شــهبازى، دونده كبودراهنگى در مســابقات دو صحرانوردى 
انتخابى نوجوانان اســتان كه در پيســت دو صحرانوردى ورزشگاه 
شهيدمفتح برگزار شــد توانست مسير 6 كيلومترى را با برترى مقابل 
حريفان خود پشــت ســر گذارد و به عنوان منتخب نوجوانان استان 
انتخاب شــود و سجاد موســى لو و ميكائيل قراگوزلو از همدان دوم 

و سوم شدند.
اين براى نخســتين بار اســت كه يك كبودراهنگى توانسته به عنوان 
منتخب نوجوانان استان انتخاب شود و در مسابقات قهرمانى نوجوانان 
كشــور دو صحرانوردى كه قرار اســت دى ماه در استان يزد برگزار 

شود شركت نمايد.
در اين مســابقات كبودراهنگ چند شركت كننده كه از بين آنها متين 
شهبازى توانست به مقام نخست دست يابد و مرتضى نديمى و مهدى 

وفايى ديگر صحرانوردمان اين شهرستان هشتم و نهم شدند.

شكست سروقامتان در هفته هشتم 
ليگ واليبال

 هفته هشتم مســابقات واليبال قهرمانى باشگاه هاى سرى A دسته 
يك مردان كشور جام «سردار دل ها» با شكست سروقامتان همدان به 

پايان رسيد.
سروقامتان همدان جمعه شب در ورزشگاه فردوسى همدان ميزبان 
تيم مقاومت بســيج تهران بود كه در پايان متحمل شكست خانگى 

شد.
شــاگردان عليرضا نادى در حالى كه ست نخســت را با برد آغاز 
كردند، در ســت هاى دوم و سوم شكست خورد و در ست چهارم 
به برترى رســيد، اما در ست پنجم مغلوب حريف شد و در نهايت 

اين بازى زيبا 3 بر 2 به ســود مقاومت بسيج تهران تمام شد.
نماينده همدان از 8 بازى انجام داده صاحب 3 برد و 5 شكست است.

تيم سروقامتان همدان در گروه دوم با تيم هاى «وارنا گيلان، شهردارى 
جوان اروميه، باشگاه ملوان، ستاره طبرستان نوشهر، گل گهر سيرجان، 
هوشيار تبريز، تخت جمشيد مرودشت و ايرانشيد چالوس» هم گروه 

است.

رنجبر قهرمان سنگين وزن
 كشتى فرنگى كشور شد

 رقابت هاى كشــتى فرنگى بزرگســالان قهرمانى كشور و مرحله 
نخســت انتخابى تيم ملى به ميزبانى زاهدان با درخشــش فرنگى كار 

سنگين وزن همدانى به پايان رسيد.
اين رقابت ها با عنوان گراميداشت سردار رشيد اسلام شهيد حاج قاسم 
سليمانى و شهيد ميرحسينى شهيد شاخص استان سيستان وبلوچستان 

در سالن امام على(ع) شهر زاهدان برگزار شد.
در تركيب تيم كشــتى استان كشــتى گيرانى چون مهدى قره باغى در 
وزن 55 كيلوگرم، محمدحســين عزيزمحمدى در وزن 60 كيلوگرم، 
محمد تكلو در وزن 63 كيلوگرم، اميرحســين گروســى در وزن 67 
كيلوگــرم، رضا رعنايى در وزن 72 كيلوگــرم، مهدى عبادى در وزن 
77كيلوگرم، فرامرز بيات در وزن 82 كيلوگرم، حميد شكوهى در وزن 
87 كيلوگرم، مسلم گيوى در وزن 97 كيلوگرم و محمدسروش رنجبر 

در وزن 130كيلوگرم شركت داشتند.
همدان اگرچه در بخش تيمى نتوانست رتبه مناسبى كسب كند، اما 
رســيدن به نشان طلاى سنگين وزن هم كارنامه خوبى براى كشتى 
اين اســتان كــه در فرنگى حرفى براى گفتن نــدارد حايز اهميت 

است.
همدان همواره در كشــتى فرنگى آنطور كه بايد نتوانســته در سطح 

بهترين هاى كشور و تيم ملى قرار بگيرد.
در ســال هاى گذشــته همواره شــاهد كمرنگ بــودن برنامه هاى 
هدفمند براى توســعه كشتى فرنگى در سطح استان همدان بوديم 
هر چند تمايل كشــتى گيران اين اســتان نيز بيشتر به سمت رشته 

آزاد بود.
بــا روى كار آمدن حميدرضا يارى در رأس هيأت كشــتى اســتان 
برنامه ريزى ها براى توسعه رشــته فرنگى شرايط بهترى را رقم زد و 
همانند كشــتى آزاد، به اين رشــته نيز پرداخته شد و حالا ثمره توجه 
به فرنگى كاران، كسب يك نشان طلا در سنگين وزن قهرمانى كشور 

است.
پيش از افتخارآفرينى ســروش رنجبر، مهران محسنى توانسته بود در 
رقابت هاى عمومى كشــتى فرنگى جوانان كشور عنوان قهرمانى وزن 

50 كيلوگرم را كسب كند.
با اين حال رســيدن به طلاى ســنگين وزن در كشتى فرنگى همدان 
امكانپذير نبود تا اينكه محمدسروش رنجبر توانست اين افتخار مهم 

را به نام خود ثبت كند.
البته اين نابغه ســنگين وزن ورزش كشتى همدان مهرماه سال 1397
در رقابت هاى كشتى فرنگى بزرگسالان قهرمانى كشور نيز مدال طلا 
را تصاحب كرده بود منتهى اين افتخار او نصيب استانى ديگر شد، در 
آن سال اين پديده كشتى ســنگين وزن همدان در مسابقات قهرمانى 
كشتى فرنگى كشور به ميزبانى سيرجان موفق به كسب مدال طلا در 

وزن 130 كيلوگرم شد.
ساير اعضاى تيم كشتى فرنگى همدان با وجود تلاش فراوان نتوانستند 

در جمع 10 كشتى گير برتر اوزان خود قرار بگيرند.
با نظر كادرفنى تيم ملى كشــتى فرنگى كشــتى گيرانى كه در مرحله  
نخست چرخه  انتخابى تيم ملى (قهرمانى كشور زاهدان) بودند مجوز 
حضور در رقابت هاى بين المللى جام جهان پهلوان غلامرضا تختى را 

به دست آوردند. 

بانوان فوتباليست همدان 
در اردوى انتخابى تيم ملى

 بانوان فوتباليســت همدان در اردوى انتخابى تيم ملى زير16سال 
كرمانشاه حاضر شدند.

نايب رئيس بانوان هيأت فوتبال استان درخصوص اردوى استعداديابى 
بانوان فوتباليســت استان گفت: پس از برگزارى ليگ استان 10 نفر از 
بانوان زير 16ســال استان انتخاب شدند و در اردوى انتخابى تيم ملى 

زير16سال كرمانشاه شركت كردند.
اعظــم باباخانى افزود: اين اردوى اســتعداديابى منطقه 6 كشــور با 
حضور استان هاى كرمانشاه، ايلام، لرستان، همدان و كردستان زيرنظر 
فدراسيون فوتبال درحال برگزارى است و منتخبان به اردوى تيم ملى 

دعوت مى شوند.

قهرمانان مسابقات شطرنج كشورى 
جام «اكباتانا» معرفى شدند

 قهرمانان پنجمين دوره مســابقات شطرنج كشورى جام اكباتاناى 
همدان معرفى شــدند. در اين رقابت ها كه با شــركت 65 بازيكن از 
شهرهاى مختلف كشــور و در 9 دور به روش سوييسى برگزار شد، 

سينا كوروند از همدان عنوان قهرمانى را كسب كرد.
اين رقابت ها با انجام 288 بازى به ســرداورى مهدى سليم درطى 2

روز در دانشگاه آزاد اسلامى همدان برگزار شد و در پايان محمدرضا 
شــهبازى از قزوين و ساســان على بابايى از همدان نيز پس از ســينا 

كوروند به ترتيب دوم و سوم شدند.
همچنين مقام چهارم به اميرحسام جلالوند از همدان رسيد و اميرعلى 
دلاورى ديگر شــطرنج باز همدانى پنجم شــد، ضمن اينكه در بخش 

بانوان نيز مبينا مظاهرى عنوان قهرمانى را تصاحب كرد.
مهران زاهرى از همدان رتبه اول ريتينگ كمتر از 1700 را كسب كرد، 
رتبه دوم ريتينگ كمتر از 1700 نيز به مصطفى احمدى نارى از استان 

لرستان رسيد.
ســهيل خدايوندى از همدان قهرمان ريتينگ كمتر از 1500 شــد و 
اميرمحمد غلامى از اســتان همدان مقــام دوم ريتينگ كمتر از 1500

را كسب كرد.
كيــارش گلزاريان رتبه نخســت ريتينگ كمتــر از 1300، اميرمحمد 
كيميايــى رتبه دوم ريتينگ كمتر از 1300 و يا بدون ريتينگ، عليرضا 
جواهرى پويا رتبه نخست ريتينگ كمتر از 1100 و يا بدون ريتينگ و 
پويان شفيعيان رتبه دوم ريتينگ كمتر از 1100 و يا بدون ريتينگ را در 

قالب تيم همدان به دست آوردند.
در اختتاميــه اين رقابت ها كه بــا حضور اميرعرفان هاشــمى، دبير 
فدراسيون شــطرنج كشور و رئيس هيأت شــطرنج استان همدان و 
مديركل اداره ورزش و جوانان اســتان همدان برگزار شد، 70 ميليون 

ريال جايزه نقدى به قهرمانان اهدا شد.

با همراهى مسئولان ارشد استان
 مشكلات تيم فوتبال پاس مرتفع مى شود

 با همراهى و حمايت مسئولان ارشد استان به دنبال رفع مشكلات 
تيم فوتبال پاس همدان هستيم.

مديركل ورزش و جوانان اســتان به همراه رئيس هيأت فوتبال استان 
با سرمربى، مربى، كادرفنى و بازيكنان تيم فوتبال پاس ديدار كرد.

حميد سيفى در اين ديدار ضمن ابراز تأسف از اتفاقات پيش  آمده در 
رابطه  با اعزام تيم پاس به بوشــهر گفت: كادر فنى و تيم پاس نشــان 
دادند كه جاودانه و آبرومندانه به پاى تيم ايســتاده اند چراكه على رغم 
برخى كمبودها به سبب نبود ســاختار درست از سال ها قبل متحمل 

سختى هستند.
وى با تأكيــد بر اينكه حيثيت پاس حيثيت و منزلت اســتان همدان 
اســت كه بايد با تلاش و كوشش فراوان به صورت ميدانى و حضور 
در صحنه آن را حفظ كرد، گفت: تيم پاس در بدو ورود به اســتان با 
مشكلات فراوانى مواجه بود كه خوشبختانه با ارتباطات و رايزنى هاى 
صورت گرفته مشــترك با هيأت فوتبال و آبرو گرو گذاشتن و تعهد 

آنها را رفع كرديم.
ســيفى با بيان اينكه نبايد ادامه دهنده راه اشتباه ساير افرادى باشيم كه 
پاس را به وضعيت امروز دچار كرده اند باشيم، افزود: به عنوان مديركل 
ورزش و جوانان اســتان حامى تمامى تيم ها و ورزشــكاران استان به 

خصوص تيم پرافتخار پاس بوده و خواهم بود.
وى تصريح كرد: استاندار ســابق همدان با توجه  به ضرورت مبلغ 2
ميليــارد تومان اعتبار براى حمايت از تيم پاس در اختيار شــهردارى 
همدان گذاشــتند، اما متأسفانه به ســبب برخى شيطنت ها تاكنون به 
تيم داده نشــده است درحالى كه تزريق اين اعتبار مى تواند بسيارى از 

مشكلات تداركاتى و قرارداد بازيكنان را مرتفع كند.
رئيس دستگاه ورزش استان از ورود مقامات ارشد استان به موضوع تيم 
پاس خبر داد و گفت: روز گذشــته در جهت رفع مشكلات تيم پاس با 
توجه  به حساسيت موضوع با حضور مسئولان ذى ربط با معاون استاندار 

جلسه اى تشكيل شد كه دستاوردهاى خوبى به همراه داشت.
وى ادامــه داد: خوشــبختانه امروز نگاه تخصصــى به ورزش حاكم 
اســت چراكه حميد ســجادى به  عنوان فردى ورزشى در رأس امور 
ورزش و جوانان كشــور قرار دارد ما نيز در استان همدان به تأسى از 
ايشان سياست هاى ابلاغى در زمينه هاى مختلف را به  درستى اجرايى 

مى كنيم.

ناكامى فوتبال همدان در ليگ 3 كشور
 وضعيت نامطلوب نمايندگان فوتبال همدان در ليگ هاى كشــورى حالا به دسته سوم 

نيز سرايت كرده و همچنان روى نوار ناكامى گام برمى دارند.
به گزارش ايرنا؛ هفته پنجم رقابت هاى ليگ دسته سوم فوتبال كشور با شكست نمايندگان 

فوتبال همدان برابر حريفان همراه شد.
گرين كشاورز نهاوند اين هفته در مجموعه ورزشى عليمراديان ميزبان كياپارس قزوين بود 

كه درنهايت با نتيجه 2 بر يك تن به شكست داد.
نماينــده نهاوند در حالى كه با نتيجه يك بر صفــر تا دقيقه 65 بازى پيش بود، داور يك 

پنالتى به نفع تيم قزوين گرفت و بازيكن گرين كشاورز را به دليل خطاى هند آشكار از 
بازى اخراج كرد.

اگرچه دروازه بان گرين نهاوند توانست اين پنالتى را مهار كند، اما اعتراض اعضاى اين تيم 
به داور موجب اخراج 2 بازيكن شد و همين مسائل سبب شد تا نماينده نهاوند در ادامه 

بازى با دريافت 2 گل شكستى ديگر در كارنامه خود به ثبت برساند.
گرين كشــاورز با اين شكســت به چهارمين باخت متوالى خود در گروه دوم ليگ دسته 

3فوتبال كشور دست يافت تا همچنان بدون امتياز قعرنشين اين گروه باشد.
تيم اكسير الوند ديگر نماينده فوتبال استان در ليگ دسته 3 كشور پذيراى تيم پرسپوليس 
برازجان بود كه در نهايت 2 بر يك مغلوب شد تا با يك برد، يك تساوى و 3 شكست در 

رده دهم جدول رده بندى گروه چهارم قرار بگيرد.
گل اول پرســپوليس برازجان را محسن دلوارى به ثمر رساند، هافبك قدرتمند برازجان 
روى پاس زمينى فرهام سليمى با شوتى ديدنى دروازه همدانى ها را در دقيقه 22 باز كرد 

تا بازى در نيمه نخست با همين گل به پايان برسد.
 با آغاز نيمه دوم نماينده همدان آغاز تهاجمى داشت و تا در دقيقه 55 توسط حامد ميرزايى به 
گل تساوى برسند، اما تعويض هاى سرمربى تيم برازجان براى گل برترى در دقيقه 82 نتيجه داد 

و روى پاس پشت پاى مهران غريبى، عادل اسدى گل دوم برازجان را به ثمر رساند.
اين شكست موجب شد تا اكسير در جمع قعرنشينان گروه چهارم به دنبال جبران ناكامى 

در هفته هاى آينده باشد.

سليمان رحيمى »
 تيــم فوتبال پاس همدان هفته گذشــته 
بــه دليل ناكارآمدى مســئولان از ســفر به 
بوشــهر بازماند و نتوانســت بليت سفر به 
بوشهر را جور كنند و اين تيم مقابل شاهين 
بندرعامرى 3 بر صفر بازنده شــد اين واقعه 
برگ سياهى بود كه در پرونده پاس سال ها 

به يادگار خواهد ماند.
پاس از وقتى به همدان منتقل شد همواره با 
مشكلات ريز و درشتى روبه رو شد و روند 
رو به نزول اين تيم آغاز شــد به طورى كه 
حتى پاى قهرمان ســابق آسيا به ليگ دسته 
ســوم كشــور نيز باز شــد. در اين سال ها 
بدهى هــاى فراوانى براى پاس رقم خورد و 
اين بدهى هــا يكى پس از ديگرى روى هم 
انباشته شد تا آنكه امروز گفته مى شود ميزان 
بدهى هــاى پاس از مرز 3 ميليارد تومان نيز 

گذشته است.
در اين ســال ها هيچ دفتر و دستكى نبود و 
هيچگاه ميــزان درآمد و خرج پاس هيچ جا 

ثبت نشــد و اين باشــگاه هيچ حسابرسى 
نداشت.

متأسفانه در اين سال ها مديران ناكارآمد اين 
تيم از اعتبار پاس خرج كردند و اين تيم را 

به اين روز انداختند.
پس از حدود 15سال سرانجام يكى پيدا شد 
و گزارشى از عملكرد و اوضاع و احوال اين 

تيم منتشر كرد.
هفته گذشــته هيأت امناى باشگاه فرهنگى 
ورزشــى شــهداى الوند پس از 15ســال 
ســكوت به خود آمد و براى آنكه گامى در 
راه اعتلاى پاس بردارد قدم پيش گذاشــت 
و فردى را براى رتق و فتق باشگاه انتخاب 

كرد. 
هيأت امناى باشــگاه پاس كه از حميدرضا 
حاجى بابايــى، نماينــده مــردم همدان در 
مجلس شــوراى اسلامى، اســتاندار وقت 
اســتان، كاظم اوليائى، رئيــس هيأت امنا و 
امام جمعه وقت همدان تشــكيل مى شود در 
تهران تشكيل جلسه داد و رئيس هيأت امناى 

پــاس بــراى اين كار 
محمدصادق چيت سازيان را 

معرفى كرد و ايــن فرد مأموريت يافت 
تا باشگاه را سر و ســامان دهد. مشكلات 
را بررســى و از ميزان بدهى هاى پاس پرده 
بردارد و نســبت به معرفى افراد خبره براى 
عضويــت در هيأت مديره، ايــن تيم را از 

بى سروسامانى نجات دهد.
اما چيت سازيان قبل از آغاز مأموريت خود 
با چالشــى بزرگ روبه رو شــد، ابتدا امير 
عظيمى، مديرعامل پاس استعفا داد و سپس 
كسانى كه بايد نســبت به تهيه بليت پرواز 
اقدام مى كردند كوتاهى كردند و تيم قادر به 

پرواز به بوشهر نشد.

اين  از  پس 
حادثــه هجمــه 
از  و  ســرگرفت  بالايــى 
بى كفايتى مديريت جديد در راســتاى تهيه 
پول و پرواز به بوشهر سخن گفته شد و اين 
حوادث موجب شد تا چيت سازيان گزارشى 
از ميزان بدهى، مشــكلات، نارســايى ها و 
عملكرد پاس در 15سال گذشته را ارائه داد.

در اين گزارش از تخلف دســتگاه ورزش 
در واگــذارى بهره بردارى باشــگاه پاس به 
اميرعظيمى، مديرعامل پاس پرده برداشــته 
شــد كه بدهى پاس را بيــش از 3 ميليارد 
تومان برآورده كرده است، با هم اين گزارش 

را مى خوانيم.

به نام يگانه تقدير نگار بى همتا
ارباب جرايد، خبرنگاران و هواداران محترم 

با عرض سلام و ادب و احترام 
همانطور كه مســتحضريد در تمام دنيا هسته اوليه و اجرايى 
ورزش چه در حوزه آماتور چه در حوزه حرفه اى باشگاه هاى 
ورزشــى هستند و تيم هاى ملى هر كشــور هم از بهترين و 

نخبه هاى باشگاهى تشكيل مى شوند.
متأســفانه نه تنها در تشكيل باشگاه جديد در استان و شهر 
همدان اقدامى صورت نپذيرفته، بلكه باشــگاه هبه شــده  
پاس به شــهداى همدان، كه مى توانســت در سطح كشور 
جوان هاى نخبه استان را معرفى نمايد، بر اثر سوء مديريت و 
انتخاب مديران شعارى و غيرمتخصص به شرايط اسفبارى 
افتاده در چنين شــرايطى با آسيب شناســى و تبادل نظر با 
تمام دســت اندركاران استانى به خصوص نمايندگان محترم 
مردم در اســتان و شهر همدان هيأت امنا به اين نتيجه رسيد 
راهكارى جهت برون  رفت از اين شــرايط با ايجاد درآمدى 
پايدار و ســاختار مديريت جديد در نظــر بگيرد تا ضمن 
راهبرى باشگاه ساز و كار مناسب و مطلوب در سطح استان 

را براى توانمندسازى باشگاه فراهم آورد.
بــر اين باور و با توجه به اعلام اداره كل ورزش اســتان مبنى 
بر كناره گيرى چندبــاره  مديرعامل وقت آقاى امير عظيمى، 
هيأت امنا (مؤسس باشــگاه ) تصميم گرفت براى خروج از 
بلاتكليفى با توجه به شرايط بحرانى باشگاه نماينده اى جهت 
بررسى اوضاع و شــرايط فعلى و ادامه فعاليت باشگاه پاس 
همدان مشخص نمايند بر اين اساس جناب آقاى محمدصادق 
چيت سازيان، مشــاور ارشــد مديركل ورزش استان با نظر 
مساعد مسئولان ورزش استان و كارشناسان خبره و با توجه 
به تجارب مديريتــى و مقبوليت اجتماعى و نيز علاقه مندى 
ايشــان در رابطه با سر و ســامان دادن اوضاع پاس برگزيده 
شــده و با توجه به ضرورت تعيين هرچه زودتر مديرعامل 
و همچنين نداشــتن هيأت مديره جهت ادامه فعاليت صحيح 
و قانونى باشگاه به ايشان مأموريت داده شد طى مدت 3 ماه 
تا (نيم فصل فوتبال) نسبت به ايجاد ساختار مديريتى مناسب 
و پيشــنهاد اعضاى جديد جهت عضويــت در هيأت مديره 
بــه مجمع اقدام كرده و همچنين مبــادرت به عقد قرارداد با 
كارگزار اقتصادى جهت جذب اسپانسرينگ و تلاش جهت 
تأمين و رفع نيازهاى مالى باشگاه و عقد قرارداد وفق مقررات 
وزارت ورزش و جوانــان بــراى در اختيار گرفتن مجموعه 
ورزشــى اختصاصى اقدام لازم مبذول و نســبت به تهيه و 

تدوين طرح جامع ادارى، اقتصادى، ورزشى و حقوقى باشگاه 
مبنى بر توســعه باشگاه در سطح استان، ايجاد آكادمى جهت 
پرورش نيروهاى مســتعد بومى، تنظيــم برنامه ميان مدت و 
بلندمدت درآمدزايى پايدار، اقدام  و جهت تصويب نهايى در 
مجمع عمومى آينده كه به صورت فوق العاده در 16 اسفند ماه 

تشكيل مى گردد ارائه نمايند.
وليكن در اين چند روزى كه از ورود ايشان به همدان گذشته 
و اوضاع پاس را بررسى كردند متأسفانه با مسائل و مشكلاتى 
روبه رو شدند كه با بى توجهى مسئولان ورزش استان به وجود 

آمده است كه عبارتند از: 
1- باشــگاه پاس به آقاى امير عظيمى واگذار شــده است و 
پروانه فعاليت باشــگاه نيز به نام ايشــان صادر گرديده است 
كــه بايد  تراز مالــى ارائه گردد مبنى بــر اينكه دريافتى ها و 
پرداختى ها به چه ميزان بوده است و صورت بدهى هاى پيدا 
و پنهان همچنين  اموال، املاك و اســنادى كه در اختيارشان 
مى باشــد را تحويل نماينده هيأت امنا دهند تا صاحب امضا 

جديد معرفى شود 
2- براســاس اعلام رسمى هيأت فوتبال همدان باشگاه پاس 
حــدود 3 ميليارد تومان بدهكارى طبــق صدور حكم كميته 
تعيين وضعيت دارد و با تعيين فرصتى بسيار كوتاه با جريمه 
بسيار ســنگين مواجه خواهد شد و به دليل همين بدهى ها با 
احكام صادره از ناحيه كميته تعيين وضعيت فدراسيون فوتبال 
پنجره نقل  و انتقال باشــگاه بسته است و موجب گرديده كه 
قرارداد بازيكنان جديد در هيأت فوتبال ثبت نشود و برايشان 
كارت بازى صادر نمى گردد پس بنابراين تيم با 16 بازيكن در 
حال برگزارى مســابقات مى باشد كه خود يكى از دلايل عدم 

نتيجه گيرى مى باشد
3- باشگاه پاس امكاناتى در اختيار داشته است كه از آن طريق 
شــرايط درآمدزايى براى باشگاه فراهم بوده است كه به مرور 
زمان در اين سال ها تمامى امكانات توسط اداره كل ورزش از 
اختيار باشــگاه پاس خارج شده است و باشگاه بايد چشم به 
دست اداره كل بدوزد تا شايد كمكى از آن ناحيه صورت پذيرد 
4- اداره كل ورزش على رغم اعلام رئيس ســازمان ليگ مبنى 
بر اينكه فقط باشگاه هاى ليگ برترى حرفه اى مى باشند و ساير 
باشگاه فعال در ليگ هاى دسته هاى پايين تر آماتور محسوب 
مى گردند و شــامل دريافت كمك هاى دولتى مى باشــند به 
دلايلى كه قابل توجيه نيســت باشگاه پاس را حرفه اى و تك 
رشــته اى به شمار مى آورد در حالى كه مجوز اخذ شده اوليه 
باشــگاه پاس چند رشته ايســت كه در زمينه ديگر رشته هاى 

ورزشــى هم مى تواند فعاليت نمايد و اداره كل اصرار دارد كه 
باشــگاه پاس را صرفاً فوتبالى و حرفه اى قلمداد نمايد تا از 

خود نسبت به باشگاه سلب مسئوليت نمايد
5- طبق اعلام اداره ماليات، باشگاه پاس مبلغ يك ونيم ميليارد 
تومان به اداره فوق بابت اصل ماليات بدهكار اســت و بابت 
جريمه ديركرد نيز مبلغ 3 ميليارد تومان به آن اضافه شده است 
كه جمعاً مبلغ چهار و نيم ميليــارد تومان پرونده مالياتى در 
اداره كل براى باشگاه پاس مفتوح است كه روز به روز در حال 
زياد شدن جرايم متعلقه مى باشد و بايد سريعاً تعيين تكليف 

گردد
6- در رابطه با اعزام تيم به بوشــهر نيز قابل ذكر اســت كه 
برنامه ريزى تهيــه بليت هواپيما و رزرو بليت بايد توســط 
مديرعامل قبلى صورت مى گرفت كه متأسفانه اين مهم انجام 
نگرديد و نماينده هيأت امنا در بدو ورود و سركشى به باشگاه 
با اين مشــكل مواجه گرديد كه بــا تمام تلاش هاى صورت 

گرفته زمان بابت اين كار وجود نداشت و تيم اعزام نگرديد.
با توجــه به توضيحاتى كه ارائه گرديد جهت برقرارى ايجاد 
ســاختار مديريتى مناســب و احياى مجدد باشگاه با طرحى 

نوين و كارآمد بايد سريعاً:
1- وضعيت بدهى هاى باشگاه در تمام زمينه ها تعيين تكليف 

گردد 
2-  امكاناتى كه باشــگاه قبلاً در اختيار داشــته است و جزء 
تعهدات اســتان و اداره كل در زمان انتقال تيم به همدان بوده 

است، به باشگاه بازگردانده گردد
3- تعيين تكليف پروانه فعاليت باشگاه كه به نام آقاى عظيمى 
صادر گرديده است و مسئوليت باشگاه همچنان با ايشان است 
تا پروانــه فعاليت جديد دريافــت و صاحب امضاى جديد 

معرفى شود
4- پذيرش ماهيت باشــگاه پاس به عنوان باشگاه چند رشته 
اى و آماتور كه شامل ماده 4 بند ب/7  قانون تأسيس وزارت 
ورزش و جوانان مى باشد تا شرايط ايجاد درآمد پايدار فراهم 
گردد و بتــوان با توجه به تهيه و تنظيــم طرح جامع تحول 
ادارى، اقتصادى، ورزشــى و حقوقى با انتخاب هيأت مديره 
كارآمد با بازگرداندن آرامش به باشــگاه شرايط را براى ورود 
اسپانسرهاى جديد و علاقه مندان سرمايه گذارى در ورزش و 
بــه خصوص صنعت فوتبال فراهم كرد تا ضمن به كارگيرى 
استعدادها و نخبگان استان شاهد شكوفايى و رشد پاس نوين 

و همچنين ورزش استان باشيم.
* صادق چيت سازيان
 سرپرست باشگاه پاس

 كشتى گير ناشنواى همدانى با كسب مدال طلاى مسابقات 
قهرمانى كشتى ناشنوايان كشــور، مسافر المپيك 2021 برزيل 
شد. مســابقات قهرمانى كشتى ناشنوايان كشور با حضور 240 
كشتى گير طى 2 روز به ميزبانى شهرستان تاكستان برگزار و تيم 

منتخب همدان صاحب 3 نشان رنگارنگ شد.
بــه گزارش ايرنــا، در پايان اين رقابت ها محمد سياهوشــى در 
وزن 57 كيلوگرم به مدال طلا دســت يافت ضمن اينكه محمد 
محمدى سروش ديگر كشتى گير همدان نيز در همين وزن به نشان 
نقره رسيد.همچنين در وزن 125كيلوگرم سعيد فروتن نژاد ديگر 

كشتى گير مستعد استان همدان مدال نقره را به دست آورد.
اين دوره از مســابقات حكم انتخابى تيم ملــى براى اعزام به 
المپيك ناشــنوايان 2021 برزيل را داشت كه همدان موفق به 
كسب سهميه شد. محمد سياهوشى با تصاحب عنوان قهرمانى 
وزن 57 كيلوگرم توانست اين سهميه مهم را براى كشتى استان 

همدان كسب كند.
رقابت هاى المپيك كشتى ناشنوايان فروردين ماه سال آينده در 

كشور برزيل برگزار مى شود.

فوتبال  فدراسيون  انضباطى  كميته   
يكى  درخصوص  حكمــى  صدور  با 
از رقابت هاى ليگ دســته سوم فوتبال 
كشــور، تيم گرين كشــاورز، نماينده 
نهاوند در اين مسابقات را نقره داغ كرد.

به گــزارش ايرنا،  كميتــه انضباطى 
فدراســيون فوتبال، آرا و حكم صادره 
درخصوص حواشــى مربوط به ديدار 
و  نهاوند  كشــاورز  گريــن  جنجالى 
كياپارس قزوين در رقابت هاى مرحله 
نخست ليگ دسته ســوم باشگاه هاى 

كشور را اعلام كرد.
بازى تيم هاى گرين كشــاورز نهاوند 
و كياپارس نيوســاد قزوين از ســرى 
رقابت هاى ليگ دســته 3 كشــور 24

آذرماه امسال در نهاوند برگزار شد.
در اين ديدار وحيد سليمانى نژاد، بابك 
سلطانى نيا، امين سراقى، حامد مولوى، 
حسين عسگرى و رضامحمد حسينى 
بازيكنان تيم گرين كشــاورز نهاوند و 
فرهاد فراشــى، مربى اين تيم مرتكب 

تخلف شدند.
انضباطى  كميتــه  اعــلام  براســاس 
فدراسيون فوتبال با توجه به بدرفتارى 
و ايــراد صدمه بدنى عمدى نســبت 
به داور، به اســتناد ماده  100مقررات 
انضباطى و تا صدور رأى مقتضى، اين 
نفــرات از همراهى تيم گرين و ورود 
به استاديوم هاى ورزشى محروم شدند 
ضمن اينكه كميته انضباطى فدراسيون 

اين مهلت را بــه محرومان تيم گرين 
كشــاورز نهاونــد داده تــا ظرف 48
ســاعت دفاعيات كتبى خود را ارسال 

كنند.
همچنيــن رأى صــادره ظرف مهلت 
2روز پــس از ابــلاغ، قابــل تجديد 

نظرخواهى در كميته استيناف است.
گفتنى اســت، مســابقات خانگى تيم 
گرين كشــاورز نهاوند با صدور قرار 
دســتور موقت و تا اطــلاع بعدى در 
محل ديگرى به تشخيص سازمان ليگ 

برگزار مى شود.
تيم گرين نهاوند قعرنشــين گروه دوم 
ليگ دســته ســوم فوتبال باشگاه هاى 

كشور است.

كشتى گير همدانى مسافر المپيك 
ناشنوايان 2021 برزيل شد

تيم فوتبال گرين  كشاورز نهاوند 
با حكم كميته انضباطى نقره داغ شد

ــراى اين كار 
را چيتسازيان ادق

اين  از  پس 
ه هجم ه حادث

افشاى سوءمديريت ها در بيانيه سرپرست جديد 
باشگاه پاس 

گزارش مالى از تيم ورشكستهگزارش مالى از تيم ورشكسته
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كشف مولكول هاى آلى در مريخ توسط 
مريخ نورد «استقامت»

 مريخ نورد «استقامت» متعلق به ناسا موفق به كشف مولكول هاى آلى 
در دهانه «جيزرو» در مريخ شده است.

به گزارش آى اى، بر اســاس بيانيه مطبوعاتى كه توسط ناسا منتشر شده 
اســت، مريخ نورد «اســتقامت» تركيبات آلى حاوى كربن را در برخى از 

سنگ هايى كه در كف دهانه «جيزرو» بررسى كرده، كشف كرده است.
البته نمى توانيم اين كشــف را به  عنوان كشف حيات در مريخ به حساب 
بياوريم. درعوض، ما درواقع آجرهاى سازنده حيات را يافته ايم، زيرا مواد 
آلى مى توانند هم با روش هاى بيولوژيكى و هم غيربيولوژيكى توليد شوند 
و تحقيقات بيشــترى براى تعيين فرايندهايى كه اين تركيبات را تشكيل 

مى دهند موردنياز است.

«جيمز وب» جمعه ساعت 15:50 
پرتاب مى شود

 تلسكوپ فضايى جيمزوب جمعه سوم دى ماه در شب كريسمس 
به فضا مى رود و رئيس ناسا زمان دقيق پرتاب آن را اعلام كرده است.

به گزارش فيز، بيل نلسون، رئيس ناسا تأييد كرده است كه جيمزوب 
در روز جمعه 24دسامبر(سوم دى) به فضا پرتاب مى شود.

موشــك آريان اين تلسكوپ را از گويان فرانسه در آمريكاى جنوبى 
به فضا خواهد برد.

اين تلسكوپ 10ميليارد دلارى كه جانشينى براى تلسكوپ فضايى 
هابل در نظر گرفته شــده است، قرار بود در روز شنبه 18دسامبر(27 
آذرماه) به فضا پرتاب شود، اما وقوع يك حادثه در هنگام جابه جايى 

آن موجب تعويق 4 روزه پرتاب اين تلسكوپ شد.

رصد 4 حفره در قلب يك خوشه كهكشانى 
براى نخستين بار

 يك جفت ابرسياهچاله ممكن است پشت مجموعى از حفره ها يا 
حباب هاى كيهانى كه به تازگى توســط تلسكوپ فضايى چاندرا ناسا 

رصد شده اند، پنهان شده باشد.
به گزارش ايســنا، ناسا با انتشار تصاويرى در صفحه اينستاگرام خود 
نوشــت: 4 حباب كيهانى در فاصله  3/9ميليارد سال نورى از زمين در 
يك خوشــه كهكشانى يافت شــده اند. خوشه كهكشانى مجموعى از 
گازهاى داغ، ماده تاريك و هزاران كهكشان است كه در ميان ساختارى 

بزرگتر در جهان به  وسيله گرانش در كنار يكديگر قرار گرفته اند.
اكثر خوشه هاى كهكشانى يك جفت حفره در دل خود دارند كه توسط 

يك سياهچاله ايجاد مى شود. 

پيوند كليه خوك به انسان براى دومين بار
 دانشمندان در حال نزديك  شدن به پيشرفتى بزرگ در زمينه پيوند 
اعضا هستند و اين هفته محققان دانشگاه نيويورك خبر از پيوند كليه 

خوك به انسان براى بار دوم دادند.
به گزارش ايسنا و به نقل از گيزمودو، چنين پيوند عضوى نخستين بار 2 ماه 
گذشته بر روى يك فرد مبتلا به مرگ مغزى انجام گرفته بود و اكنون اين پيوند 
جديد بدون ايجاد عوارض كوتاه مدت بار ديگر تكرار شده است. اگرچه تا 

رسيدن اين فناورى به مرحله آزمايش بالينى راه درازى در پيش است.
پزشــكى                                                             مركــز  در  نوامبــر  مــاه  اواخــر  عمــل  ايــن 
"NYU Langone Health" توســط گروهى از جراحان انجام 
شد. مشابه نخستين پيوند، پزشكان كليه  خوكى كه از نظر ژنتيكى بهبود 

يافته بود را درون بدن يك فرد مرگ مغزى قرار دادند.

لحظات نفس گير گذر «پاركر»
 از تاج خورشيد را تماشا كنيد

 كاوشگر خورشــيدى پاركر كه براى نخستين بار موفق به لمس 
خورشيد شده بود فيلمى از اين گذر منتشر كرده است.

به گزارش ايســنا، براى نخستين بار در تاريخ يك كاوشگر موفق به 
لمس خورشــيد شده است.  پاركر وارد جو فوقانى خورشيد موسوم 
به «تاج خورشــيد» شــد و اين گام مهم در روز 14دســامبر در يك 
كنفرانس خبرى در نشست پاييز اتحاديه ژئوفيزيك آمريكا 2021 در 
نيواورلئان اعلام شد.  اين كاوشگر با گذر از جو خورشيد از ذرات و 
ميدان هاى مغناطيسى آنجا نمونه بردارى كرده است. چندى پيش نيز 
اين كاوشــگر براى دهمين بار از كنار خورشيد عبور كرده و در روز 

21نوامبر حضيض خورشيدى جديدى را رقم زده بود.

مديرعامل شركت سياحتى عليصدر؛
دخل و خرج بزرگترين غار آبى جهان با هم 

نمى خواند 
 كســى حال و روز شركت عليصدر را جويا نشد. بيشتر از 100روز 
از تعطيلى عليصدر گذشــت. جاذبه اى كــه درآمد آن چرخه اقتصادى 
بخش اعظمى از اقتصاد گردشــگرى را به گــردش در مى آورد. كرونا 
كه آمد بســاط جنب وجوش گردشگرها در مســير همدان به عليصدر 
رو به ســكوت رفت. در مدت ياد شــده، اما برخلاف ســهم به سزاى 
عليصدر شــاهد آن بوديم كه تنها حرفى كه به ميــان آمد مصوبه هاى 
ستاد كرونا براى تعطيلى غار بود و بس، اما خبرى از برگزارى جلسات 
جدى مسئولان ارشد اســتان براى حل وفصل مشكلات اين مجموعه 

گردشگرى نشد. 
مديرعامل شركت سياحتى عليصدر با اشاره به اينكه عليصدر در طول سال 
100روز كارى دارد، گفت: در ايام همه گيرى كرونا دخل و خرج عليصدر 

با هم نمى خواند.
على محمــد عنايتى اكمل بيان كرد: اگرچه كرونا خســارت هاى زيادى به 
مجموعــه عليصدر وارد كرد، امــا از طرف ديگر فعالان گردشــگرى و 
دست اندركاران اين حوزه پى بردند عليصدر پيشانى گردشگرى استان است.

 عليصدر سهم شايسته اى در اقتصاد استان دارد
وى با اشاره به اينكه عليصدر ســهم شايسته اى در اقتصاد استان دارد، 
گفت: با اين وجود ديگر بخش ها براى عليصدر چه كارى انجام دادند؟ 
بــه عنوان مثال جاده عليصدر يكى از مشــكلاتى اســت كه عليصدر 
سال هاست با آن درگير است و تاكنون فكر اساسى براى آن نشده است 

و حتى برخى انتظار دارند شركت عليصدر جاده را درست كند.
عنايتى اكمل با بيان اينكه عليصدر از اعتبارات اســتانى ســهمى ندارد، 
يادآور شــد: كاركنان شركت سياحتى عليصدر در روزهاى عادى 216 
نفر و در پيك مســافر 300 نفر است و بايد ماهيانه حدود يك ميليارد 
و 400 ميليــون تومان حقوق پرداخت شــود، بنابراين 67درصد درآمد 

ساليانه عليصدر هزينه پرسنل است.
وى با اشــاره به اينكه عليصدر در طول سال 100روز كارى دارد و در 
ايــام همه گيرى كرونا دخل و خرجش با هــم نمى خواند، اضافه كرد: 
عليصدر به طور استاندارد مى تواند با 80 نيرو فعاليت كند، اما بايد روستا 

را هم تأمين كند.
 كسى حال و روز شركت عليصدر را جويا نشد

عنايتى اكمل با اشاره به اينكه پس از 20 ماه از شيوع كرونا كسى حال و 
روز شركت عليصدر را جويا نشد، اظهار كرد: با وجود اينكه اين شركت 
بيشترين آسيب را از كرونا ديد اگر حمايت استاندارى نبود بيمه بيكارى 

هم به پرسنل تعلق نمى گرفت.
به گفته مديرعامل شــركت عليصدر، غار بر اساس دستور ستاد كرونا 
و بنابر پيشــنهاد دانشــگاه علوم پزشكى بسته شــد درحالى كه عوامل 
غار تمايل به بازگشــايى داشــتند و در حال حاضر نيز روزهاى طلايى 

گردشگرى را از دست داده ايم.
 ميراث فرهنگى جاذبه هاى استان را تبليغ كند

عنايتى اكمل ادامه داد: در فضاى مجازى هم ضعيف عمل كرديم درحالى كه 
ميراث فرهنگى مى تواند از بخش خصوصى و بازوى دولت كمك بگيرد و 
تبليغات گسترده اى براى جاذبه هاى همدان انجام دهد از طرف ديگر عدم 

اين اقدامات موجب شده همدان از بسيارى از استان ها جا بماند.
وى با اشاره به اينكه عليصدر برنامه هايى براى سال جديد دارد، بيان كرد: 
از طرف ديگر اين شــركت27ميليارد تومان بدهى دارد كه بايد به حساب 
خزانه دولت واريز كند، بنابراين سال آينده سال سختى براى عليصدر است.

 شركت عليصدر مستأجر غار است
عنايتى اكمل در ادامه با تأكيد بر اينكه ســلامت غار عليصدر بايد حفظ 
شود و استاندارد بازديدكننده براى آن در نظر بگيريم، عنوان كرد: شركت 
عليصدر بهره بردار و ميراث فرهنگى متولى غار است و به عبارت ديگر 

ما مستأجر هستيم.
وى افزود: درست است كه شركت عليصدر از غار درآمد كسب كرده و 
براى حفظ و بقاى آن نيز تلاش كرده است، اما به دنبال اين هستند غار 
را از شركت عليصدر بگيرند و شركتى كه در مزايده برنده شود ممكن 

است براى آينده غار اهميتى قائل نباشد.
 چــرا متوليان امر، گردشــگر را از عليصــدر به همدان 

نياوردند؟ 
مديرعامل شــركت سياحتى عليصدر ادامه داد: عليصدر وظيفه خود در 
امر جذب گردشگر را به خوبى انجام داد، اما چرا بخش هاى خصوصى 
و متوليان گردشگرى تدبيرى نينديشيدند كه گردشگر را از عليصدر به 

همدان بياورند؟
وى بــا بيان اينكه به دليل ســلامت كامل مجموعــه تاكنون موردى از 
تخلف در حســاب و كتاب هاى عليصدر پيدا نشده است، اظهار كرد: 
در شرايط پيك گردشــگرى اهالى روستاى عليصدر صددرصد شاغل 
هستند، از طرف ديگر مردم منطقه بخشى از مشكلات هستند چراكه تنها 
مى خواهند از غار درآمد داشته باشند و به شغل هاى ديگر نمى پردازند و 

لازم است در اين مورد فرهنگسازى شود. 

توضيحاتى درباره جديدترين اثر جهانى 
ايران و يك پرسش

چرا خوشنويسى 
به نام كشورهاى عربى و تركيه 

ثبت شد؟
 خوش نويســى ايــران با عنوان اصلــى «برنامه 
ملى پاسدارى از هنر ســنتى خوشنويسى در ايران» 
درحالى در يونســكو ثبت شد كه 16كشور عربى و 
تركيه نيز خوش نويســى را همزمان به نام خود ثبت 
كرده اند. اقدام آن كشــورها و عنــوان پروندة ايران، 
ابهاماتــى را مطرح كرده اســت، از جمله اين كه آيا 
ايران فقط توانســته يك برنامه ملى براى پاسدارى 
از خوش نويســى را در يونســكو ثبت كند؟ و چرا 
در زمان ثبت پرونده هاى آن كشــورها، به خاستگاه 

خوش نويسى در ايران توجهى نشده است؟
مديركل ثبت و حريم آثار و حفظ و احياى ميراث 
معنوى و طبيعــى در گفت وگو با ايســنا، درباره 
پرونده خوش نويســى ايران كه بــا عنوان «برنامه 
ملى پاسدارى از هنر سنتى خوشنويسى در ايران» 
در 16مين نشســت كميته بين الــدول حفاظت از 
ميراث فرهنگى ناملموس و در بخش «برنامه هاى 
خوب پاســدارى» ثبت شــد و در توضيح تفاوت 
ثبــت اين پرونده بــا پرونده هاى خوش نويســى 
تركيه و كشــورهاى عربى كه در فهرست ميراث 
ناملموس ثبت شــده اســت، گفت: كنوانســيون 
2003 يونســكو كه كشورها به موجب آن عناصر 
فرهنگــى ناملموس خود را ثبــت جهانى مى كنند 
3فهرست دارد؛ نخســت فهرست «ميراث مُعرف 
ناملمــوس» كه عناصر فرهنگى در اين فهرســت 
هم راستا با شــاخص هاى آن كنوانسيون معرفى و 

ثبت مى شوند. 
بيشــتر ثبت هاى جهانى در فهرســت مُعرف اتفاق 
مى افتــد، از ايــران نيز تاكنــون 14عنصر فرهنگى 

ناملموس ثبت شده است.
مصطفى پورعلى افزود: دسته دوم «ميراث ناملموس 
در خطر» است كه ثبت آثار در اين فهرست به نسبت 
ميراث مُعرف آسان تر است. معمولاً آثارى كه شرايط 
پاســدارى و حفاظت خوبى ندارنــد و يا در حال 
نابودى و در خطر انقراض هســتند، در اين فهرست 
ثبت مى شــوند كه از ايران 2 ميراثِ «دانش ساخت 
لنج و دريانوردى بــا لنج در خليج فارس» و «نقالى؛ 
قصه گويى نمايشى» در اين فهرست قرار گرفته اند و 
مأسفانه امكان تغيير هم وجود ندارد كه البته يونسكو 
با همفكرى كشورهاى عضو دنبال راه حل منطقى و 
مناسب براى آثارى است كه وضعيت آنها بهبود پيدا 
كرده و بايد از فهرســت ميراث ناملموس در خطر 

خارج شوند.
وى ادامه داد: فهرســت ســوم اين كنوانســيون كه 
ثبت آثار در آن دشــوارتر از 2 فهرست ديگر بوده، 
«برنامه هاى خوب پاســدارى يونسكو» است. آثارى 
كه به اين فهرســت وارد شــده اند در عين معرفى، 
پاســدارى خوبى هم بايد داشــته باشــند كه كاملاً 
برخلاف فهرســت ميراث ناملموس در خطر است، 
يعنى كشــورها آنقــدر آن اثر را خوب پاســدارى 
كرده اند كه مى تواند در عين ثبت در فهرست ميراث 
ناملموس جهانى يونســكو، ترويج دهنده باشد. اين 
فهرســت اهميــت بالايى دارد و براى كشــورها و 

يونسكو مهم است.
مديركل ثبت و حريم آثار و حفظ و احياى ميراث 
معنــوى و طبيعــى ادامه داد: در اجلاس امســال 
حدود 48 پرونده براى ثبت در «فهرســت مُعرف» 
ميراث ناملموس مطرح شد كه ثبت در اين دسته، 
دشــوارى چندانى ندارد و معمولاً كشورها علاقه 
زيــادى براى ثبت آثارشــان در فهرســت مُعرف 
ميراث ناملموس يونسكو دارند. در حالى كه براى 
برنامه هاى خوب پاســدارى فقط 5 كشور ازجمله 
ايران پرونده ارائه كرده اند كه ثبت پرونده «برنامه 
ملى پاســدارى از هنر ســنتى خوش نويســى در 
ايران» در اين فهرســت، دستاورد بزرگ و مهمى 
براى جمهورى اســلامى ايران، به ويژه براى مردم 

كشور محسوب مى شود. 
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■ دوبيتى بابـاطاهـر 
طبيبم آوريد دردم كريد چار                                             دلم زار و دلم زار و دلم زار
كره در مون دردم را بناچار                                            طبيبم چون بوينه بر موى زار

مريم مقدم  »
 شبكه شهر خلاق، شامل شهرهايى است كه قصد 
دارند تجربيــات، ايده ها و بهترين راه حل هاى خود را 
در زمينه  فرهنگى، اجتماعى و اقتصادى با يكديگر به 

مشاركت گذاشته و توسعه اقتصادى را دنبال كنند.
 اين شــهرها در تلاشند بر حضور خود در اين شبكه 
صحه گذاشته و به برنامه هاى مطمئنى كه موجب برترى 
و مزيت نقش و عملكرد آنان مى شــود، ملحق شوند. 
مطلوبيت و عملكرد خوب و منظم در اين شهرها ثبات 
اجتماعى را به همراه داشته است كه با در نظر گرفتن 
برخى شاخص ها مى توان رابطه اى منطقى بين شهرهاى 
خلاق و شهرهايى كه قابليت زندگى مناسبى دارند را 

برقرار كرد.
اين شــاخص ها در برخى از زمينه ها با شاخص هاى 
خلاقيت مطابقت دارد، ســاير شــاخص ها عموماً به 
ويژگى هاى متعدد زيستى مرتبط است. شاخص هايى 
كه در برنامه ريزى شــهر خلاق هــم موردتوجه قرار 
مى گيرند: نيــروى كار (انعطاف پذيــرى و كيفيت)، 
نزديكى به بازارها، كيفيت آموزش محلى، هزينه تحقيق 
و توسعه، نخبگان، هنر، فرهنگ، باورها و ارزش ها و... .
 همايشى براى شناخت اهميت شهر خلاق 

با هدف توسعه گردشگرى و معرفى زمينه هاى مستعد 
گردشگرى خلاق در استان، همايش، «برند شهرهاى 
جهانى و گردشگرى خلاق » با همت انجمن راهنمايان 
گردشگرى استان با حضور روشن بابايى همتى، عضو 
هيأت علمى دانشگاه گيلان و مشاور تنها شهر خلاق 

غذا ( رشت ) برگزار شد.
در اين همايش كه با حضور شهردار لالجين و برخى 
ديگر از مديران اين شهرســتان در تالار همايش هاى 
بين المللى قرآن در همدان برگزار شــد تعريف برند 
شهرى و گردشــگرى خلاق در لالجين از مهمترين 

موارد مورد بحث بود.  
مشاور علمى شهرهاى خلاق گفت: گردشگرى خلاّق 
پديده اى نوظهور در عرصه گردشگرى فرهنگى است 
كه مى تواند تأثيرات مطلوبى در افزايش درآمد و توسعه 

پايدار در ميهن عزيزمان ايجاد كند.
گردشــگرى خلاق سعى دارد به صورت هدفمند و با 
ارائه مصاديق مختلف در سطح دنيا ابتدا مفاهيم كليدى 
و ســپس كاربرد اين مفاهيم را در عرصه علمى بازگو 

كند.
 بابايى با توجه به جامعه محور بودن و نقش اين صنعت 
در توســعه اشتغال، ورود استعدادهاى برتر و نخبگان 
به اين عرصه را فرصت مناســبى براى اثرگذارى آنان 
دانســت.  توســعه گردشــگرى خلاق، به طور قطع 
توســعه اقتصادى را در پــى دارد، وى در خصوص 
تعريف گردشگرى خلاق، اهميت گردشگرى، رابطه 
گردشــگرى و كارآفرينى، شــهرهاى خلاق جهان، 
رويدادهايى كه به گردشگرى منتهى مى شوند، روزهاى 
جهانى كه با گردشگرى مربوط مى شوند، گردشگرى و 
بازاريابى، گذراندن اوقات فراغت، گردشگرى مايس، 
بازاريابى سولومو، تكنولوژى ســولومو، گردشگرى 
خــوراك و زبان غذايى را به تفصيل تعريف كرد و در 

پايان به پرسش هاى شركت كنندگان پاسخ داد.
بابايى به عوامل مؤثر بر انتخاب شــهر رشت به عنوان 
مقصد گردشگرى خوراك در شبكه شهرهاى خلاق 
يونســكو اشــاره كرد و گفت: امروزه توسعه پايدار 
گردشــگرى ضرورت تلقى مى شــود و خلاقيت در 
گردشگرى و استفاده از ظرفيت هاى شهرهاى خلاق در 
زمينه هاى ادبى، موسيقى، صنايع دستى و هنرهاى عاميانه، 
فيلم، طراحى، هنرهاى رسانه اى وخوراك مى تواند در 
برطرف كردن بسيارى از مشكلات كنونى جامعه نظير 
بيكارى و درآمد پايين مؤثر باشد و موجب دستيابى به 
اقتصاد پايدار و بهبود سبك زندگى شهروندان گردد.   
وى در اين زمينه بــه اظهارنظر كارولينا كورت، مدير 
شبكه گردشگرى خلاق اشاره كرد و ادامه داد: جادوى 

اين نوع گردشگرى اين است كه مسافران را به سمت 
هنر و خلاقيت مى كشاند و به آنها كمك مى كند لحظات 
منحصربه فردى را با جوامع محلى بگذرانند. گردشگران 
خلاق از اين شيوه به عنوان راهى براى كشف فرهنگ 
ميزبان استفاده مى كنند، گردشــگرى خلاق و هنر و 
طبيعت پيوند به مكان و منابع طبيعى آن مى تواند ميزان 
درك صحيح از تجربيات گردشگرى خلاق را كه يكى 
از مؤلفه هاى اساسى انگيزه هاى گردشگرى است را بالا 
ببرد. اين اســتاد دانشگاه در ادامه به شاخص هاى ثبت 
شــهر خلاق صنايع دستى اشاره كرد و ادامه داد: سنت 
كهن در نوع خاصى از صنايع دستى يا هنر بومى، توليد 
صنايع دستى و هنرهاى بومى جديد و امروزى، حضور 
قوى سازندگان صنايع دستى و هنرمندان محلّى و مراكز 
آموزشى در رابطه با صنايع دستى و هنرهاى محلّى كه 

مرتبط به يك حرفه است از مهمترين آنهاست.
بابايى همتى گفت: تلاش براى ارتقاى صنايع دســتى 
و هنرهاى بومى(فستيوال ها، نمايشگاه ها، گالرى هاى 
هنــرى، بازارهــا و ارتقاى زيرســاخت هاى مرتبط 

با صنايع دســتى و هنرهــاى محلّى ماننــد: موزه ها، 
فروشــگاه هاى صنايع دستى و نمايشگاه هاى هنرهاى 

بومى  نيز در اين حوزه جايگاه خاصى دارد.
در اين همايش وى به مراحل تكميل پروپوزال جهت 
ثبت شــهر خلاق نيز اشاره كرد و موارد مهم را به اين 

ترتيب برشمرد: 
1-مطالعه موردى در حوزه موردنظر در ساير شهرهاى 

عضو
2-جمع آورى اطلاعات خام موردنياز بر اساس بندهاى 

اشاره شده در پروپوزال
3-تكميل بندهاى پروپوزال بر اســاس اطلاعات به 

دست آمده در 2 نسخه فارسى و انگليسى
4-تهيه 3 عكس از شــهر در ارتباط با زمينه خلاقيتى 
كه مدنظر اســت به همراه واگذارى حقوق و ثبت نام 

عكس ها طبق مقررات
5-تهيه 2 نامه تأييدى از جانب انجمن هاى ملى فعال 

كه در حوزه خلاقيت متبوع فعاليت دارند
6-نامه رســمى از شهردار شهر متقاضى كه متقاضى 

بودن شهر را اعلام مى كند براى ارسال به يونسكو
7-نامه رســمى تقاضا توسط كميته ملى يونسكو در 
كشورى كه شــهر مذكور در آن واقع شده است براى 

ارسال به يونسكو
8-ارائه4 سايت كه اطلاعات تكميل ترى در مورد زمينه 
خلاقيتى موردنظر دارنــد (در مرحله اول) براى ثبت 

پروپوزال
9-بارگــذارى اطلاعات تكميلى تــر در مورد زمينه 

خلاقيتى موردنظر در 2 سايت(ترجيحاً يكى)
ســايت رسمى شهردارى آن شــهر و ديگرى سايتى 
مختص به زمينه فعاليتى موردنظر در مرحله دوم پس 

از ثبت
10-تهيه فيلم و عكس رسمى در مورد زمينه خلاقيتى 

موردنظر توسط شهردارى
11-تهيه لوگوى شهر مرتبط با زمينه خلاقيتى موردنظر

12-ارائه چشم انداز و مأموريت شهر موردنظر در زمينه 
خلاقيتى با بيان طرح هاى قابل اجرا در4 سال آينده پس 

از ثبت در شبكه

شهردار پايتخت سفال ايران: 

لالجين شايسته عنوان شهر خلاق است 
■ روشن بابايى: امروزه توسعه پايدار گردشگرى ضرورت تلقى مى شود

 اهميت ثبت شهرهاى جهانى صنايع دستى
در ادامه اين همايش شــهردار شــهر لالجين در گفت وگــوى اختصاصى با 

همدان پيام، گفت: ثبت جهانى شــهرها و روســتاهايى كه داراى 
صنايع دســتى خاص و منحصر به فردى هستند و از فرهنگ 

غنى برخوردار مى باشند، موجب مى شوند كه اين شهرها 
و روستاها بيشتر و بهتر ديده شوند و ظرفيت هاى آنها 

به بهترين شكل معرفى شود.
موسوى افزود: لالجين همان خطه اى است كه خاك 
را با هنر كيميا مى كند و مهمترين مركز توليد سفال 
در اســتان به شــمار مى رود چراكه هنر ســفالگرى 

نســل به نسل به مردم شهر لالجين رسيده و هنر آبا و 
اجدادى مردم اين شهر است تا آنجا كه بيش از 80درصد 

مردم اين منطقه به طور مســتقيم و غيرمستقيم، در اين حرفه 
و كارهاى مرتبط به آن اشــتغال دارند و ما تلاش مى كنيم در كنار 

كسب عنوان جهانى شدن لالجين اين شهر را با عنوان شهر خلاق نيز در عرصه 
جهانى مطرح كنيم.

وى ادامه داد: شــهر جهانى سفال لالجين با 15هزار نفر جمعيت و بهره مندى 
از 850كارگاه ســفالگرى و 250 فروشــگاه عرضه محصولات سفال، بيش از 

20درصد صادرات استان را به خود اختصاص داده است.
هنر منحصربه فرد هنرمندان اين ديار در توليد ســفال به گونه اى است كه سعى 
شده از تهيه مواد اوليه تا توليد، تكميل، توزيع و صادرات سفال و سراميك يا 

در لالجين انجام شود و در اين شهر قابليت انجام آن وجود دارد.
شــهردار لالجين گفت: وجود اين شهرها و روستاها براى توسعه گردشگرى 
منطقه يك حايز اهميت است و مى توانند ميزبان گردشگران داخلى و خارجى 

بسيارى به دليل اين ويژگى باشند.
ســيد رضا موســوى همچنين افزود: اين مكان ها قابليت برپايى جشنواره ها، 

دوره هاى آموزشــى، همايش هــا و برنامه هاى مختلف بــراى علاقه مندان به 
صنايع دستى، گردشگران، دانشجويان، تاجران و بازرگانان را دارند. اين موارد 
همه موجب افزايش اشــتغال و درآمد مى شوند و در رشد و پويايى 
منطقه تأثيرات بسيار زيادى مى گذارند. از اين رو ثبت شهرها 
و روســتاهاى صنايع دستى براى توســعه گردشگرى و 

اقتصاد مهم و ارزشمند خواهند بود. 
سيد رضا موسوى گفت: شــبكه شهرهاى خلاق يك 
پروژه به سرپرستى سازمان يونسكو با هدف گراميداشت 
و حمايت از تنوع فرهنگى و پايدارى شــهرى است. 
هدف اين شبكه تقويت همكارى بين المللى شهرهايى 
است كه خلاقيت را به عنوان يك عامل استراتژيك توسعه 
پايدار با توجه به جنبه هاى اقتصادى، اجتماعى، فرهنگى و 
زيست محيطى به رسميت شــناخته اند از اين رو تلاش مى كنيم 

لالجين را در ريل شهرهاى خلاق قرار دهيم.
موســوى افزود: ثبت شــهرهاى جهانى صنايع دســتى مزاياى بســيارى دارد 
كــه مى توان آنها را در 2 شــاخه كلى «مزاياى اقتصــادى» و «مزاياى فرهنگى 
و اجتماعى» دســته بندى كرد كه مزاياى اقتصادى اين دســتاورد شامل معرفى 
محصولات در سطح جهانى، تبديل شدن به برند بين المللى، فروش محصولات 
در سطح جهانى و درنهايت رونق كسب وكار هنرمندان و صنعتگران مى شود و 
از سوى ديگر، از جمله نتايج مزاياى فرهنگى و اجتماعى نيز مى توان به معرفى 
زواياى فرهنگى جامعه موردنظر و استوار شدن پايه ملى  فرهنگى صنايع دستى 

جامعه در سطح بين المللى اشاره كرد.
آنچه مسلم است جادوى آب و خاك و رنگ در هنر سفالگرى علاوه بر خلق 
يــك اثر زيبا، تداعى كننده تاريخ پر رمز و راز اين هنر اصيل ايرانى اســت كه 
در شــهر جهانى لالجين نمود بيشترى دارد و اين عنوان نياز به تكميل شدن با 

عنوان شهر خلاق است.
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